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کرومیتآسمینون

انتخاب هیئت رئیسه 
مس سرچشمه

 از بومی های  منطقه 
نماینده مردم رفسنجان و انار در مجلس گفت: تغییر 
مدیریت در مجموعه مس یک آسیب است و تا با 

مدیری به توافق می رسیم آن را تغییر می دهند.
حجه الاسلام حسین جلالی در سخنرانی پیش از 
خطبه های نماز جمعه شهر انار با بیان  اینکه امروز 
یران  ، جمهوری اسلامی ا مام و شهدا به برکت ا
قدرت بزرگ دنیا است، اظهار داشت: نظم  جهانی 
بهم خورده و ایران توانسته با استقامت و پایداری 

آمریکا و اسرائیل را به انزوا بکشاند.
یران اسلامی در دنیا عزتمند شده و  و ا به گفته ا
روسای صدها کشور در نوبت سفر به ایران هستند،و 
با محوریت نظام مقدس جمهوری اسلامی، نظم 

جدیدی در دنیا در حال شکل گیری است.

ســمیه خدیشــی - بعد از عقــد تفاهم نامه ای 
میــان وزارت آموزش و پــرورش و وزارت  
راه و شهرســازی برای تامین مسکن  فرهنگیان 
طرحی با نام طرح نهضت ملی مسکن فرهنگیان 
راه اندازی شد.  قرار بود در قالب این تفاهم نامه 
که بیــش از دوســال از انعقــاد آن می گذرد، 
فرهنگیان فاقد مســکن بعــد از ثبت نام و طی 

مراحــل قانونی  از طریق ســامانه ای به همین 
نام خانه دار شــوند.  اینکه این طــرح در دیگر 
اســتان ها چقدر توانســته به اهدافش نزدیک 
شــود بماند، اما در جنوب کرمان حتی مراحل 
اولیه مثل مکان یابی محل احداث این واحدها 
هم هنوز طی نشده است.  حالا که بازار ثبت نام 
طرح نهضت ملی مسکن داغ است و همه اقشار 

امید خانه دار شــدن را در این طرح می بینند، 
فرهنگیان مانــده در دوراهی مانــدن و رفتن 
هســتند.  ملایــی از فرهنگیــان عنبرآباد به 
»کاغذ وطن« می گوید: حدود دوســال اســت 
که در ســامانه ثبت نام کردم با وجــود اینکه 

شــرایط لازم را داشــته ام اما تا کنون 
خبری  نشده است.

رصد الکترونیکی 
جاده های جنوب کرمان

 رییس خانه صنعت، معدن و تجارت استان کرمان:

دولت باید حداقل دخالت را
 در قیمت گذاری  ها داشته باشد

 فواد توحیدی پژوهشگر موسیقی:

 بم پاتوق هنری ندارد 
آوای غریبانه تنها ساز 
چهارگوش دنیا در  بم

معاون فنی راه های روســتایی اداره کل راهداری وحمل ونقل جاده ای جنوب کرمان 
از رصد الکترونیکی محورهــای مواصلاتی با فعال بودن ۲۳ دوربیــن ثبت تخلفات 

جاده ای خبرداد.

به گزارش »کاغذ وطن« به نقل از روابط عمومی خانه صنعت، معدن 
و تجارت »بابک اسمعیلی« رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت 
استان کرمان ضمن تبریک روز ملی صنعت و معدن به تلاشگران 
این عرصه عنوان کرد: در برهه کنونی فعالان بخش صنعت و معدن 
با مشکلات عدیده ای مواجه هستند؛ از جمله این مسائل می توان 
به مشکل نقدینگی، دشواری بر سر راه نوسازی واحدهای تولیدی، 
هزینه بالای تولید، نداشتن بازار صادراتی مطمئن، تعهدات ارزی، 

 کمبود و حتی نبود مواد اولیه و مسائل دیگر اشاره کرد.

»چوغِرو« را تنها ساز چهارگوش دوطرفه دنیا می شناسند که همراه 
با سور نای نرَماشیر که کامل ترین نوع سورنا در جهان است در آیین 
مربوط به موسیقی نواحی شرق استان کرمان با سرپنجه هنرمندان 
این خطه تا توانستند در غربت این نوع موسیقی گریستند و فریادها 

برآوردند.

رئیس کل دادگستری 
استان کرمان : 

بیمه ها  به 
تکالیف قانونی 
خود عمل کنند
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تولیدپستهدرکرمانروبهافولاست
عضو هیئت مدیره انجمن پسته ایران گفت: یکی از لازمه ها 
این است دولت در بازار دخالت نکند و یکی از نکات مهم درباره 
بازار این است که یارانه و رانت انرژی در اقتصاد ایران به شدت 

خالت می کند.
به گزارش کرمان نو به نقل از ایسنا، “فرهاد آگاه” در نشستی با 
موضوع آب و پسته با بیان اینکه اغلب مسائل کلان در کشور 
ما به نحوی با مسئله اقتصاد کلان عجین شده و مشکل است 
بخواهیم یکی را بدون پرداختن به دیگری حل کنیم اظهار 
داشت: در بحث صرفه جویی در آب به نظرم ناچارا به بحث 

های اقتصاد کلان کشیده می شویم.
وی با بیان اینکه رسیدن به صرفه جویی با نصیحت، خواهش 
و تهدید هیچ وقت حاصل نمی شود، افزود: به نظر بنده صرفه 
جویی یعنی علم اقتصاد؛ تخصیص بهینه منابع محدود به 
خواسته های نامحدود در تعریف علم اقتصاد آمده و نشان 
می دهد اگر بخواهیم به صرفه جویی در آب یا هر کالای 
دیگری برسیم هیچ راهی جزء روی آوردن به علم اقتصاد 

نخواهیم داشت.
آگاه تصریح کرد: کالایی مانند آب شیرین در مناطق کویری 
ایران منبع محدودی است و لازم است برای تخصیص منابع، 
بازار آزاد را تعریف کرد؛ بازار آزاد مکانیزم هایی دارد که به 
صورت خود تنظیم بازار را به سمتی سوق می دهد که از دل 

آن قیمت بیرون می آید و رقابت کاملا آزاد در جریان باشد.
وی بیان کرد: چنانچه بخواهیم صرفه جویی و تخصیص بهینه 
درمورد آب را انجام دهیم نخستین مورد این است که آب 
تبدیل به کالای اقتصادی بشود و این اتفاق زمانی می افتد 

که درمورد آب تملک و مبادله ایجاد کرد. عضو هیئت مدیره 
انجمن پسته ایران گفت: برای اینکه صرفه جویی در آب 
محقق شود، هیچ راهی به جز این نیست که باور عمومی ایجاد 
شود که آب تبدیل به کالای اقصادی شود. ضمنا بنده منکر 
اثربخشی روش های دیگر نمی شوم اما نمی توان به سمت 
یک مسئله رفت و راه حل ۹۵ درصدی آن را نادیده گرفت. 
وی اظهار کرد: اقتصاد در صرفه جویی، مسائل این حوزه را حل 
می کند و اگر اقتصاد را رها کنیم امکان اینکه به اهداف برسیم، 
هیچ وقت وجود ندارد و لازم است دولت در این راستا پیش 
نیازهای لازم برای اینکه آب تبدیل به کالای اقتصادی بشود را 
فراهم کند و در غیر این صورت هرچه در این باره حرف بزنیم، 
در حد شعار بیشتر باقی نمی ماند و منجر به نتیجه نمی شود.

آگاه با اشاره به اینکه در نیم قرن اخیر متاسفانه مسیر حرکت 
جامعه و دولت به سمت سست کردن پایه های مدیریت و 
جلوگیری از مبادله آزادانه آب بوده است، افزود: در زمان قدیم 
که قنوات تنها راه استحصال آب در مناطق کویری بودند، از 
نظر عرف و شرع کسی که می توانست آب را استحصال بکند، 
منوط به اینکه منجر به ضرر به دیگران نشود، مالک آب می 
شد و حق خرید و فروش آن را داشت و مالکیت آب کاملا 
مسئله پذیرفته شده ای بوده است. وی بیان کرد: با پیدایش 
تکنولوژی حفر چاه عمیق هزینه استحصال آب پایین آمد و 
بعد از آن نظام های سنتی شاید پاسخگو نبود و در سال ۴۵ 
قانون حراست و حفظ آب های کشور و بعد از آن قانون آب 
و ملی شدن آن تصویب شد و مالکیت خصوصی به سمت 
مالکیت دولتی سوق یافت و ریشه بسیاری از مشکلاتی که 

در هدررفت آب ایجاد شده از همین جا نشات می گیرد و پایه 
های مالکیت آب و حق منابع آب سست تر شد.

عضو هیئت مدیره انجمن پسته ایران گفت: طی سال های 
اخیر تلاش هایی برای تدوین قانون آب شده که به نظر می 
آید دولت به دنبال این است آب پاکی را روی دست مالکیت 
خصوصی منابع آب بریزد و آب ها را دولتی بکند به عنوان مثال 
ماده ۴۴ قانون توزیع عادلانه آب در عمل هیچ گاه پیاده نشده 
است. وی با بیان اینکه بیش از آنکه مشکل قانون داشته باشیم، 
مشکل اجرای قانون و عدم اعتقاد به قانون را داریم، گفت: اگر 
بخواهیم به صرفه جویی آب برسیم چاره ای جز اقتصادی 
کردن آب نداریم و باید مالکیت آب از مالکیت زمین با مصرف 

تعریف شده، جدا شود.
آگاه در ادامه عنوان کرد: یکی از لازمه ها این است دولت در 
بازار دخالت نکند و یکی از نکات مهم درباره بازار این است که 

یارانه و رانت انرژی در اقتصاد ایران به شدت خالت می کند.
این فعال اقتصادی تصریح کرد: حدود ۳۰ سنت نرخ هر 
مترمکعب گاز فروشی ما به عراق است و نرخ گازی که به صنایع 
داده می شود، یک و نیم سنت است؛ تکنولوژی تولید فولاد 
احیای مستقیم که همه کارخانه های ایران با این تکنولوژی 
کار می کنند، در دنیا مقرون به صرفه نیست اما تولید فولاد 
به این شکل و به خاطر رانتی که روی نرخ گاز و برق در ایران 
داده می شود، صورت می گیرد و تفاوت نرخ گاز صادراتی و 
کارخانه نهایتا تبدیل می شود به سود کارخانه و می رود به 
جیب سهامداران کارخانه در حالی که این پول متعلق به ۸۰ 

میلیون ایرانی است.
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روزنامه اقتصادی استان کرمان

تومــان  ۵۰۰ قیمــت  صفحــه            ۸            1۴۰1 مــاه  تیــر   11 شــنبه        1۲6۳ پیاپــی  شــماره  پنجــم          ســال 

شرکت آب و فاصلاب استان کرمان

وزارت نیـرو
شرکت مهندسی آب و فاصلاب کشور 

)مادر تخصصی(  مناقصه
شماره84/ب/04–1401م

شرکت آب و فاضلاب استان کرمان در نظر دارد مناقصه موضوع: حفر 4 حلقه چاه به نام های )بند چاه رضا، جابجایی سورگ آباد، گلوآزاد شهر و زیارت بچه شهرستان 
قلعه گنج( را با براورد  16.236.409.172 ریال و  مبلغ تضمین فرایند ارجاع کار : 811.820.460 ریال از محل اعتبارات عمرانی و با حداقل تعداد شرکت کنندگان 1 نفر 
و به شماره 2001005963000131 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به  برگزار نماید. لذا از کلیه شرکت هایی که دارای گواهی صلاحیت در رشته آب و همچنین 

صلاحیت ایمنی صادره از اداره تعاون کار و رفاه اجتماعی، دعوت می شود.

دعوت می شود جهت دریافت اسناد مناقصه تا ساعت 19روز یکشنبه مورخ 1401.04.12 به سامانه ستاد مراجعه نمایند.
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس 
www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را 

جهت شرکت در مناقصه محقق سازند . 
مشخصات این مناقصه در سایت شرکت مهندسی آب و فاضلاب به آدرس www.abfakerman.ir موجود می باشد.

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه ساعت 8 صبح روز سه شنبه مورخ 1401.04.07  می باشد.
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد در سامانه : ساعت 19:00 روز پنج شنبه مورخ 1401.04.23

تاریخ تحویل ضمانتنامه به دبیرخانه شرکت : ساعت 12:00 روز پنج شنبه مورخ 1401.04.23 
زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 10:30 صبح روز شنبه مورخ  1401.04.25

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت الف:
 آدرس: کرمان بلوار 22 بهمن شرکت آب و فاضلاب استان کرمان- دفتر قراردادها - تلفن: 034-333222282 

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس 1456 - 021 
دفتر ثبت نام: 88969738 و 85193768

مدیریت روابط عمومی و آموزش همگانی

چرخزندگیبدونآبازحرکتمیایستد،زندگیباآبجریاندارد
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آگهي مناقصه عمومي
شماره 1401/16/ع

شركت معدني و صنعتي گل گهر )سهامي عام( در نظر دارد " اجرای بخشی از فرآیند صندوق درمان " خود را از طريق برگزاري 
مناقصه عمومي به شرکت واجد شرايط و دارای مجوز فعالیت از بیمه مرکزی واگذار نمايد. لذا متقاضيان مي توانند جهت اخذ 
اسناد مناقصه به وبسایت این شرکت به نشانی WWW.GEG.IR بخش مناقصه و مزایده مراجعه و اسناد مذکور را به همراه 
فرم پرسشنامه ارزيابي تأمين كنندگان دانلود نمايند. مهلت تحويل پاكات ساعت 9 الي 14 روز شنبه مــورخ 1401/04/25 در 
محــل دفتركميسيون معـاملات مجتمع و يا دبیرخانه دفتر مرکزی تهران مي باشد. بازديد از محل اجراي موضوع مناقصه و 
حضور در جلسه پرسش و پاسخ روز پنجشنبه مورخ 1401/04/16 مقرر شده است. ضمنأ فرمت ضمانت نامه های مورد تهیه می 
باید عینأ مطابق با فرمت ارائه شده در اسناد مناقصه باشد. شركت معدني و صنعتي گل گهر در قبول یا رد هر يك از پيشنهادات 

کمیسیون معاملاتبدون نیاز به ذکر دلیل و بدون جبران خسارت مختار مي باشد.
 شركت معدنی و صنعتی گل گهر

 حواشی نطق اعظمی
فرماندارفاریاب
رایکیبگیرد

روح الله خدیشی

در روزهــای گذشــته نطــق اعظمــی نماینــده 
جیرفــت و عنبرآبــاد در مجلــس شــورای 
ــود  ــه خ ــی را ب ــکار عموم ــه اف ــلامی توج اس
ــت  ــد او از وضعی ــادات تن ــرد. انتق ــب ک جل
دولــت در اداره کشــور خصوصــا موضــوع 
کشــاورزی و اقتصــاد باعــث واکنش هــای 

ــد.  ــی ش مختلف
ــق را  ــن نط ــدن ای ــده ش ــل دی ــی از دلای یک
ــوای  ــودن محت ــو ب ــر همس ــوان در غی می ت
آن بــا جریــان حاکــم بــر مجلــس و بــه نوعــی 

ــت دانســت. ــا دول همســو ب
اعظمــی کــه جــزء معــدود نماینــدگان 
ــس  ــن دوره مجل ــر در ای ــب حاض اصلاح طل
اســت در دوره  نمایندگــی اش کــه 1۰ مــاه آن 
تــا کنــون بــا دولــت ســیزدهم مقــارن شــده، 
ــار گذاشــتن اختلاف هــای سیاســی از  ــا کن ب
مقابلــه بــا دولتمــردان جلوگیــری کــرده و به 
نفــع حــوزه انتخابیه اش ســعی بــر اســتفاده از 
ــس  ــت و مجل ــود در دول ــیل های موج پتانس

ــت. ــته اس داش
تعاملــی کــه گاهــی صــدای اعتــراض برخــی 
ــت  ــاکن جیرف ــب س ــان اصلاح طل سرشناس
ــا  ــرده اســت. او ام ــد ک ــم بلن ــاد را ه و عنبرآب
بــا رویــه ای تعاملــی تمرکــز خــود را بــر 
ــته و  ــه داش ــوزه انتخابی ــری مســائل ح پیگی
ــا مدیریــت اســتان و مجمــع  در هماهنگــی ب
نماینــدگان تلاش کــرده دیدگاه سیاســی اش 
ــاد  ــت و عنبرآب ــردم جیرف ــان م ــب زی موج
نشــود. در میــان واکنش هایــی کــه بــه نطــق 
ــد  ــده می ش ــازی دی ــای مج ــی در فض اعظم
ــازه از راه  ــدار ت ــان فرمان ــی از مخالف ــا یک ام
ــام الدین  ــید حس ــود. س ــاب ب ــیده فاری رس
حســینی در اقدامــی بــه دور از آداب حرفــه ای 
سیاســت به اعظمــی نماینــده دو شهرســتان 
دیگــر! حملــه کــرد و از صحبــت مقــام معظم 
رهبــری در بــاب توجــه رفتــار ناپســند خــود 
بهــره گرفــت کــه برداشــتی ناصحیــح از 

ــود.  ــری ب ــش رهب فرمای
ایــن اتفــاق هشــداری بــرای اســتاندار کرمان 
محســوب می شــود کــه در ســخنرانی 
روزهــای اول تصــدی خــود در مجمع ســالانه 
ــر ایــن  انجمــن حمایــت از توســعه کرمــان ب
مهــم پافشــاری کرد کــه برای توســعه اســتان 
کرمــان دســت همــه افــراد از جناح هــای 
ــر  ــه نظ ــارم. ب ــی می فش ــه گرم ــی را ب سیاس
ــدار  ــه فرمان ــتی اول ب ــداکار بایس ــد ف می رس
ــان و  ــه ش ــد ک ــادآوری کن ــود ی ــوان خ ج
جایــگاه منتخــب مــردم کجاســت و دوم 
ــتان را  ــود در اس ــرد خ ــف راهب ــه تکلی اینک
ــن  ــتان ها را روش ــش در شهرس ــا نمایندگان ب

ــد. کن

یادداشت 
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نگاه ویژه دولت
 به گلزار شهدای کرمان

معاون فرهنگی و آموزشی بنیاد شهید کشور گفت: گلزار شهدای 
کرمان به زیرســاخت های مناســب نیــاز دارد و نــگاه دولت و 
رئیس جمهور نیز به این مسئله جدی است. محمدصادق هاشمی، 
در خصوص ساماندهی و تامین زیرساخت های لازم در گلزار شهدای 
کرمان و لزوم تخصیص اعتبارات ملی بــرای این طرح گفت: در 
سفر اخیر معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان بنیاد شهید و امور 
ایثارگران به کرمان، مباحثی برای ساماندهی گلزار شهدای کرمان 
از جمله ساختمان های آن مطرح شد. او می گوید: یکی از مسائل 
اساســی مطرح شــده در مورد گلزار شهدای کرمان،ساختمان ها 
و زیرساخت هایی است که به واســطه مزار شهید سلیمانی محل 
رجوع جمع بســیاری از افــراد از دورترین نقاط کشــور و حتی 
زائران بین المللی است و جهشی در زائران و مراجعان طی ۲ سال 
گذشته ایجاد شده است. به گفته هاشمی گلزار شهدای کرمان به 
زیرســاخت های مناســب نیاز دارد و نگاه دولت و حجه الاسلام و 

المسلمین رئیسی نیز به این مسئله جدی است.
معاون سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران بیان کرد: دومین مسئله 
در گلزار شــهدای کرمان، اداره و مدیریت آن است؛ البته اکنون 
نهایت تلاش را مجموعه ها برای اداره آن گذاشته اند و کار می کنند؛ 

اما باید به شکل منسجم باشد.
 احمد گروئی، مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان کرمان 
نیز گفت: طرح جامع گلزار شهدای شهر کرمان تدوین شده است و 
گلزار شهدای کرمان با وجود مزار حاج قاسم سلیمانی، ارج و قرب 

دیگری پیدا کرده و متفاوت تر از سال های گذشته شده است.
او تصریح کرد: برای ســاماندهی این مجموعه که به مکان حضور 

اقشار و افراد متعدد تبدیل شده است به اعتبار ویژه نیاز داریم.

رییس کل دادگستری استان کرمان:
بیمه ها به تکالیف قانونی 

خود عمل کنند
رئیس کل دادگستری استان کرمان با اشاره به اینکه صنعت بیمه 
در کشور رشد بسیار خوبی داشته اســت، گفت: مردم انتظار دارند 
شرکت های بیمه با کمترین بروکراسی اداری نسبت به پرداخت 

خسارت ها اقدام کرده و روند خدمات بیمه  ای تسهیل شود.
حجت الاسلام و المســلمین ابراهیم حمیــدی در دیــدار بــا 
شورای هماهنگی بیمه های اســتان کرمان افزود: با اصلاح قانون، 
پیگیری های قضایی و انتظامی و توسعه بیمه خودروها، میزان ورود 
مددجویان جرایم غیر عمد ناشــی از تصادفات به زندان ها کاهش 
چشمگیری داشته است. نماینده عالی قوه قضاییه دراستان کرمان 
با اشاره به اقدامات انجام شده برای حل مشکلات شرکت های بیمه، 
تاکید کرد: علی رغم تلاش های انجام شده، هنوز مشکلاتی در رابطه 
با شرکت های بیمه وجود دارد که باید تلاش کنیم که این مشکلات 

از سر راه بیمه ها برداشته شود.
حمیدی بر جلوگیری از سوء استفاده از بیمه ها تاکید کرد و ادامه داد: 
تاکید داریم که شرکت های بیمه باید به تکالیف و وظایف قانونی 
خود عمل کنند و در ادامه ما نیز وظیفه داریم جلوی سوء استفاده 

از بیمه ها را بگیریم.
او ضمن بیان این مطلب که با تسهیل ارائه خدمات بیمه ای به مردم، 
اعتماد مردم به بیمه ها افزایش می یابد، اظهارداشت: تمکین از آرا و 

دستورات قضایی از سوی بیمه ها ضروری است.
رییس کل دادگستری استان کرمان گفت: دخل و تصرف در ارکان 
خودروها به ویژه در خودروهــای حامل اتباع بیگانه و خودروهای 
قاچاق ســوخت که موجب بروز و شدت خســارت ها می شود از 
مواردی اســت که در پرونده های قضایی مورد توجه قضات قرار 
می گیرد و در این رابطه تاکید بر این است که به نحوی اقدا م شود که 

سوء استفاده از قانون و قراردادهای بیمه ای صورت نگیرد.
حمیدی افزود: پرداخت بیمه ها باید منطبق با قراردادها باشــد و 
نباید به شرکت های بیمه تحمیل شود که مازاد بر تعهدات خود در 

قراردادها، پرداختی داشته باشند.

»چوغِـرو« را تنهـا سـاز چهارگـوش دوطرفـه دنیا 
می شناسـند کـه همـراه بـا سور نای نرَماشـیر کـه 
کامل تریـن نـوع سـورنا در جهـان اسـت در آییـن 
مربـوط بـه موسیقی نواحی شرق اسـتان کرمان بـا 
سـرپنجه هنرمندان این خطه تا توانستند در غربت 
این نـوع موسـیقی گریسـتند و فریادهـا برآوردند.

 صحبت بر سـر مراسـمی دربـاره جایـگاه و اهمیت 
موسـیقی نواحی اسـت؛ نوعی از انواع موسـیقی که 
مقـدس و حاصـل مواجهه انسـان بـا اقلیـم خوانده 
می شـود و هنرمنـدان آن را عمومـا از کودکـی 
آموخته اند و با قلبشـان آن را می نوازنـد؛ نواختن آن 
هم تنهـا مربوط بـه آیین ها و مراسـم خاصـی نبوده 
بلکه حتی در زندگی روزمره هم جایگاه و اثر داشـته 
اسـت. مراسـم پژوهشـی در موسـیقی نواحی شرق 
اسـتان کرمان در  حالـی بـا نگاهی پژوهشـی بـه این 
حوزه و با حضور گسـترده علاقه منـدان و هنرمندان 
محلـی همراه شـده بـود کـه خیلی هـا آمـده بودند 
تـا در مراسـم تجلیـل از اسـتاد سـید فواد توحیدی 
موسـیقی دان و پژوهشـگر مطرح موسـیقی نواحی 
کشـور کـه اهـل اسـتان کرمـان اسـت نیـز حضور 
داشته باشـند.  صرف نظر از ابعاد پژوهشی این برنامه 
فرهنگی و هنری که به جنبه های تاریخی،شـناختی 
و نیـز معرفـی موسیقی،سـازها و موسـیقی دانان و 
خوانندگان محلی این خطه پرداخت،این مراسـم به 
محلی برای اجـرای کارهای هنری نیز تبدیل شـده 
بود. گروه های مختلفی همچون امید،نواحی افشاری 
و گروه موسـیقی حاجی سـازی به اجرای موسـیقی 
محلـی و نواحی منطقـه پرداختنـد و اینجا بـود که 
سـرپنجه هنرمنـدان این خطـه بـر روی سـازهای 
محلـی شـرق کرمان حـال و هـوای خاصـی را بـه 
مراسم در میان نخلستان های سرسـبز و پربار باغ راز 
شـهر بم داده بود. اجرای اسـتاد توحیدی نیز از دیگر 
جلوه های این مراسـم بود که نـگاه هنرمندان محلی 
منطقـه را به خـود جلـب کـرد.در واقـع در نزدیکی 
ارگ قدیـم بم، بزرگترین شـهر خشـتی جهـان که 
ثبت جهانی نیز هسـت، در یک نخلسـتان شخصی، 
معروف بـه بـاغ راز هنرمنـدان و برخی مدیـران دور 
هم جمـع شـدند و دربـاره ضرورت های پاسداشـت 
موسیقی محلی شرق اسـتان و ویژگی های منحصر 
به فـرد آن تبادل نظـر کردنـد. برگزاری این مراسـم 
به عنـوان برنامه ای پژوهشـی بـا همکاری موسسـه 
فرهنگی هنـری داوودیـه بم همـراه بود کـه در کنار 
اجرای گروه های موسـیقی،خانم پروین غلامشاهی 

خواننـده لالایی در فیلم شـیار1۴۳ کـه اهل همین 
خطه اسـت نیز بـه اجـرای برنامـه پرداخـت. اهالی 
فرهنگ،هنر و موسیقی شرق استان نیز در بخشی از 
این مراسـم به پاس سال ها خدمت اسـتاد توحیدی 
بـه موسـیقی نواحـی اسـتان کرمان بـا اهـدای لوح 
سـپاس از وی تجلیل به عمـل آوردنـد. در کنار همه 
فعالیت هـا و آثـار توحیـدی، نتیجه دسـتکم ۲ دهه 
تحقیـق او درباره موسـیقی نواحی کرمان به انتشـار 
کتاب مرجـع و مهـم »نگاهی بـه موسـیقی نواحی 
کرمان« در سـال 1۳۹۷ و با مقدمـه ای از محمدرضا 
درویشـی )مولف دایره المعارف سـازهای ایـران زاده 
شـیراز( توسـط انتشـارات سـوره مهر حـوزه هنری 

انجامیده اسـت.
انواع سازهای شرق استان

توحیـدی همه ریزوبم مسـائل مربوط به موسـیقی 
نواحـی به ویژه اسـتان کرمـان را می شناسد؛شـاید 
بهتر از خیلی از هنرمندان شـرق کرمان خاسـتگاه 
انـواع سـازها، کارکردهـا و جزییـات آنهـا را بدانـد 
و نتیجـه تلاش هـا و پژوهش هایـش را در کتابـی 
ارزشـمند عرضه کرده اسـت.  شـمار انواع سـازهای 
موسـیقی در اسـتان کرمان بـه حـدود ۳۵ سـاز 
می رسـد کـه دسـتکم 1۰ مـورد آنهـا متعلـق بـه 
شـرق این اسـتان اسـت آن طور که توحیدی درباره 
سـایر آیین های مرتبط با موسـیقی نواحـی کرمان 
بیان می کنـد این اسـتان در تنـوع رقص نیـز با ۴۰ 
نـوع رقـص محلـی رتبـه اول را دارد و کردسـتان با 
1۲ رقـص در رتبـه بعدی اسـت. سـازهای منحصر 
بـه فـردی ماننـد چوغِـرو، دایـره روده ای، جاریک، 
سورنای نرماشـیر، دهل، نی، نی انبان، تنبک و غیره 
در منطقـه شرق اسـتان کرمان وجـود دارد کـه باید 
امیدوار بـود روز به روز بیشـتر معرفی شـوند و مورد 

بهره بـرداری قرار گیرنـد.
ضرورت پاسداشت سرمایه های معنوی

در این مراسـم البته در کنـار هنرمندان مسـئولان 
شهرسـتان نیـز حاضـر بودنـد؛ از جملـه محمـد 
برزنـگ سرپرسـت فرمانداری بم کـه به تازگـی در 
دولت سـیزدهم در این مسئولیت منصوب شده و در 
این مراسـم گفـت: بزرگ ترین سـرمایه هر منطقه، 
برجسـتگان هنری و علمی آن منطقه هسـتند زیرا 
هیچ کدام از سـرمایه های مادی به پای سرمایه های 
انسـانی و هنری نمی رسـد. او بیان کـرد: آنچه مردم 
دنبال آن هسـتند هنر اسـت،چه هنر منظوم شـعر 
و شـاعری چه هنر موسـیقی اصیـل. برزنـگ افزود: 
موسیقی با فطرت بشـر سـازگاری دارد و هر چیزی 

در دنیا اگر با فطرت انسـان سـازگاری داشـته باشد 
ماندگار اسـت. سرپرسـت فرمانـداری بم ادامـه داد: 
یکی از رمـوز مانـدگاری کتـاب مقدس مـا که تنها 
معجزه انبیای گذشـته اسـت، کلام موسیقیایی آن 
اسـت؛ هیچ کتابـی را نمی تـوان مانند قـرآن تلاوت 

کـرد زیـرا از جنبه هـای مختلف معجزه اسـت.
مختصات خاص موسیقی شرق کرمان

از جمله دیگر سـخنرانان این مراسـم نیـز توحیدی 
موسـیقیدان و پژوهشـگر این حوزه بود که خودش 
اهل اسـتان کرمان اسـت و در کنار دیگـر برادرانش 
در عرصـه موسـیقی فعالیـت دارنـد. او دربـاره انواع 
سـاز در شرق اسـتان کرمان تاکیدکـرد: سـازهای 
منحصر به فردی در بم و دیگر مناطق شـرق اسـتان 
کرمـان وجـود دارند کـه در دنیـا بی نظیر هسـتند 
بـه طـور مثـال سـاز چوغِـرو کـه خاسـتگاه آن در 
بیدخون مرغک بـم اسـت تنهـا سـاز چهارگـوش 
دوطرفه دنیاسـت کـه نظیر این سـاز در دنیـا وجود 
ندارد و فقط اسـکیموها یک مـدل از این سـاز دارند 
کـه آن هم یـک طرفه اسـت. او دربـاره سـورنا یکی 
دیگـر از سـازهای مخصـوص شرق اسـتان کرمان 
نیـز اظهار داشـت سـور نای نرماشـیر کـه سـرنای 
نـرلاس مضاعـف نیـز  بـه آن می گوینـد کاملترین 
نـوع سـورنا در دنیاسـت. بـه گفتـه توحیـدی ۳۵ 
نوع سـاز محلـی در اسـتان کرمـان وجـود دارد که 
حـدود 1۰ سـاز متعلق به شـرق این اسـتان اسـت. 
او خاطرنشـان کرد: اسـتان کرمان در تنوع رقص نیز 
با ۴۰ نوع رقص محلی رتبـه اول را دارد و کردسـتان 
با 1۲ رقـص در رتبـه دوم قـرار دارد. این پژوهشـگر 
موسـیقی ادامـه داد: موسیقی شـرق اسـتان کرمان 
چه در زمینه موسـیقی نواحی یا موسیقی کلاسیک 

بسـیار غنی اسـت.
یکی از مشکلات بم کار انفرادی است

او می گویـد در هیـچ جـای دنیـا نمی توانیـم 
خواننده هایی مانند کورس سـرهنگ زاده، داریوش 
رفیعی، مهدی بهزادپور و ایرج بسـطامی پیدا کنیم 
کـه روایـت شـخصی از موسـیقی دارنـد. توحیدی 
گفت: بنده بـا اینکه از  بم دور هسـتم اما شـرایط آن 
را از خـود بمی هـا بهتـر می دانـم و به دلیـل تعصب 

خاصـی کـه بـه روی شـهر و اسـتانم دارم همیشـه 
موسـیقی شـهرم را رصد کنـم. به گفتـه او یکـی از 
مشـکلاتی که در بم وجود دارد اینکه همه به صورت 
انفرادی کار می کننـد و کار جمعی بسـیار کم دیده 
می شـود. این نوازنده موسـیقی تصریح کـرد: اگر در 
هنر همگی دسـت به دسـت هـم دهنـد می توانند 
جریان سـاز شـوند و ایـن موضـوع مخصـوص هنر 
موسـیقی به تنهایی نیسـت و لازمه آن این است که 

همگی فکـر کنیم یـک واحد هسـتیم.
پاتوق هنری در بم نیست

این پژوهشـگر موسـیقی در زمینه آسیب شناسـی 
موسـیقی بـم نیـز عنوان کـرد:ب ایـد پاتوق هـای 
هنـری و کنسـرت های کوچـک ۴۰ یـا ۵۰ نفـره به 
صـورت هفتگـی برگـزار کنیـم و همچنین سـطح 
موسـیقی را با دعـوت از اسـاتید برجسـته در زمینه 
موسیقی کلاسـیک یـا بومـی بـالا ببریـم. اسـتاد 
توحیـدی اضافه کـرد: شرق اسـتان کرمان دارای 
موسـیقی غنی اسـت کـه اندکـی البتـه در برخـی 
مناطـق آن تحـت تاثیـر موسـیقی اسـتان های 
دیگـر قـرار گرفتـه امـا در سـایر نقـاط بـا چنیـن 
شـرایطی مواجـه نیسـتیم. او افـزود: نقـدی کـه بر 
موسیقی نواحی شرق اسـتان کرمان وارد است اینکه 
موسـیقی برخی مناطق دیگر را هم اجـرا می کنند؛ 
لذا ضرورت دارد بیشـتر روی فرهنگ همین منطقه 
متمرکـز شـوند. ایـن پژوهشـگر موسـیقی نواحی 
همچنین ضمن تشریح کارکردهای موسیقی نواحی 
در ابعاد مختلف زندگی شـهروندان گفت که جا دارد 
بـرای احیـای ایـن نـوع کارکردهـا تلاش هـای لازم 
به کار گرفته نشـود؛ بـه طور مثـال در ماه رمضـان از 
موسـیقی با سفید مهره اسـتفاده می شـده که اینک 
همه ما بـا زنگ گوشـی تلفن بیـدار می شـویم.  این 
مراسـم ضمن اینکه محلی بـرای بیـان رویکردهای 
پژوهشـی به موسـیقی نواحی بود به فرصتـی برای 
بیـان ضرورت هـا و تاکیدهـا دربـاره لـزوم صیانت و 
معرفی انواع سازها، موسیقی و هنرمندان این عرصه 
نیز تبدیل شـده بود تا به عنـوان بخشـی از فرهنگ 
غنی این سـرزمین، قوام بخش دیگـر ابعاد فرهنگی 

جامعه باشـد.

با هدف تامین نیاز شبکه توزیع و جلوگیری از 
اختلال در تامین  انرژی مصرفی مشــترکان و 
در ادامه طرح برخورد با ادارات و دستگاه های 
اجرایی پرمصرف، چهارشــنبه ۸ تیرماه برق 
۸۸ اداره، نهاد دولتــی و بانک در ســطح 16 
شهرستان تحت پوشش شرکت توزیع نیروی 

برق جنوب استان کرمان قطع شد.
مدیــر روابط عمومی شــرکت توزیــع نیروی  
برق جنــوب اســتان کرمان بــا بیــان اینکه 
دستگاه هایی که الگوی مصرف را رعایت نکنند 
قطع انشعاب آن ها از طریق کنترل از راه دور 
یا اعزام اکیپ های سیار به محل، قطع می شود 
گفت: بــا توجه به برگزاری کنکور سراســری 
در کشور و لزوم تامین برق در بخش خانگی، 
پایــش ادارات، نهادهــای دولتــی و بانک ها 
در روزهــای پیش رو با جدیت و حساســیت 

بیشتری ادامه پیدا خواهد کرد.
مهرداد محسنی با اعلام این خبر افزود: با توجه 
به شــدت گرما و افزایش دما در روزهای پیش 

رو و همزمان با برگزاری کنکور سراســری در 
کشــور، نیاز به رعایــت مصرف بهینه برق در 
تمامی بخش ها بیشــتر احساس می شود و در 
صورت توجــه نکردن و نبود همــکاری، قطعا 

تبعات منفی به بار خواهد آمد.
او بیان کــرد: طبــق مصوبه هیئــت وزیران، 
ادارات و نهادهای دولتی، باید در پیک 1۴۰1 
مصرف برق خود را در ساعات اداری ۳۰ درصد 
و در ســاعات غیر اداری 6۰ درصد نســبت به 

دوره مشابه سال گذشته کاهش دهند.
او تصریح کرد: در این مصوبه به صراحت اعلام 
شده اســت نهادهایی که همکاری لازم را در 
جهت کاهش مصرف برق انجام ندهند، اخطار 
قطع بــرق دریافت خواهند کــرد و در صورت 
تکرار، با هماهنگی استانداری و فرمانداری ها 
برق آن ها قطع خواهد شد، چرا که خط قرمز 

ما، عدم خاموشی در بخش خانگی است.
محسنی خاطر نشــان کرد: در همین راستا و با 
هدف تامین نیاز شــبکه توزیع و جلوگیری از 

اختلال در تامین انرژی مصرفی مشترکان، در 
ادامه طرح برخورد با ادارات و دســتگاه های 
اجرایــی پرمصــرف، چهارشــنبه؛ هشــتم 
تیرماه،بــرق ۸۸ اداره، نهاد دولتی و بانک در 
ســطح 16 شهرســتان تحت پوشش شرکت 
توزیع نیروی برق جنوب اســتان کرمان قطع 

شد.
مدیر دفتــر روابــط عمومی شــرکت توزیع 
برق جنوب استان عنوان کرد: از این تعداد، برق 
۴1 دستگاه از طریق کنتورهای کنترل پذیر و 
از راه دور قطع شد که سیرجان و جیرفت با ۷ 

نهاد بیشترین تعداد را داشتند.
او می گوید: در شهرســتان های بم، بردسیر و 
بافت ۴ نهاد، ارزوئیــه و رودبار جنوب ۳ نهاد، 
منوجان و کهنوج ۲ نهاد و نرماشیر، قلعه گنج، 
فهــرج، فاریاب و رابــر هر کدام یــک نهاد با 

قطعی برق مواجه شدند.
او همچنیــن بــه قطعی بــرق ۴۷ دســتگاه 
دولتــی و بانک با مراجعه حضــوری کارکنان 

مدیریت های برق شهرستان ها در محل اشاره 
و اضافه کرد: از ایــن تعداد شهرســتان بم با 
قطعی برق ۹ نهاد در رده نخســت قرار گرفت 
و شهرستان های کهنوج،جیرفت، سیرجان و 
عنبرآباد با 6 نهاد، نرماشــیر با ۳ نهاد، ارزوئیه 
با ۲ نهــاد و ریــگان، بافت، بردســیر، فهرج، 
قلعه گنج و منوجان هر کــدام با یک نهاد، در 

رده های بعدی قرار گرفتند.
محســنی ضمــن درخواســت از مدیــران 
دســتگاه های اجرایی و عموم مردم نســبت 
به رعایــت مصــرف بهینه بــرق و جلوگیری 
از اتــلاف انــرژی تاکیــد  و گفــت: پایــش 
ادارات،نهادهای دولتــی، بانک ها و همچنین 
بخش هــای کشــاورزی و صنعــت تــا پایان 
پیک تابســتان با جدیت ادامه خواهد داشت 
و در صــورت توجه نکردن به تذکــرات، برق 
مشــترکین عمومی و اداری پرمصرف جهت 
حفظ پایداری شبکه سراســری با جدیت قطع 
و اسامی آن ها نیز از رسانه ها اعلام خواهد شد.

فواد توحیدی پژوهشگر موسیقی:

بمپاتوقهنریندارد
آوای غریبانه تنهاساز چهارگوش دنیا در بم

قطعبرق88دستگاهاداریپرمصرفشرکتبرقجنوبکرمان

گزارش
ایرنا

 مسکن فرهنگیان جنوب
گرفتار وعده ها

سمیه خدیشی - بعد از عقد تفاهم نامه ای میان وزارت آموزش و پرورش 
و وزارت  راه و شهرسازی برای تامین مسکن  فرهنگیان طرحی با نام طرح 

نهضت ملی مسکن فرهنگیان راه اندازی شد. 
قرار بود در قالب این تفاهم نامه که بیش از دوسال از انعقاد آن می گذرد، 
فرهنگیان فاقد مسکن بعد از ثبت نام و طی مراحل قانونی  از طریق سامانه ای 
به همین نام خانه دار شوند.  اینکه این طرح در دیگر استان ها چقدر توانسته 
به اهدافش نزدیک شود بماند، اما در جنوب کرمان حتی مراحل اولیه مثل 
مکان یابی محل احداث این واحدها هم هنوز طی نشده است.  حالا که بازار 
ثبت نام طرح نهضت ملی مسکن داغ است و همه اقشار امید خانه دار شدن را 
در این طرح می بینند، فرهنگیان مانده در دوراهی ماندن و رفتن هستند.  
ملایی از فرهنگیان عنبرآباد به »کاغذ وطن« می گوید: حدود دوسال است 
که در سامانه ثبت نام کردم با وجود اینکه شرایط لازم را داشته ام اما تا کنون 

خبری  نشده است.
او ادامه می دهد: موضوع را از طریق اداره شهرستان پیگیری کردم و جواب 
قانع کنند ه ای  در این رابطه نگرفتم.    ملایی اظهار داشت: حالا نمی دانم 
اجازه ثبت نام در طرح  نهضت  ملی مسکن را  دارم یا اینکه همچنان منتظر 
سرانجام همان طرح قبلی بمانم.  معاون پشــتیبانی   و امور اداری  اداره 
آموزش و پرورش شهرستان  جیرفت به »کاغذ وطن« از پیگیری های مکرر 
انجام گرفته در این رابطه می گوید. یوسف اعظمی با اشاره به آخرین نشست 
با مسئولان اداره کل  راه و شهرسازی جنوب کرمان افزود: در این جلسه به 
نتایج خوبی رسیده ایم که طی یک هفته آینده مصوبات آن منعقد و براساس 

توافقات انجام گرفته مشکل این طرح حل می گردد.
مدیرکل راه و شهرســازی جنوب کرمان در این رابطــه گفت: در اولین 
قدم آموزش وپرورش باید زمین محل احداث مســکن فرهنگیان را به 
راه و شهرسازی معرفی کند که متاسفانه بعد از چند مرحله پیگیری این 
مورد انجام نگرفته است. محمدرضا ســاردویی بیان داشت: در آخرین 
جلسه ای که با حضور رئیس اداره آموزش و پرورش جیرفت داشتیم قرار شد 

که به زودی محل احداث این واحدها را به راه و شهرسازی معرفی کنند.
او ادامه داد: طبق مفاد تفاهم نامه، اداره کل آموزش و پرورش باید با معرفی 
و انتقال اسناد اراضی تحت مالکیت خود بنام سازمان ملی زمین و مسکن 
نسبت به تغییر کاربری اراضی از طریق کمیسیون ماده ۵ که در اداره کل 

راه و شهرسازی جنوب کرمان تشکیل می شود، اقدام کند.
مدیرکل راه و شهرســازی جنوب کرمان تاکید کرد: اگر از لحاظ معرفی 
زمین به مشکل خوردیم و زمین مناسب احداث این واحدها نبود با توجه 
به شیوه نامه طرح اقدام ملی مسکن و با توافق و تفاهم دو اداره کل، برای 
تامین مسکن فرهنگیان در هفت شهرستان جنوب کرمان در قالب طرح 

ملی مسکن برنامه ریزی شده است.

  رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان کرمان گفت: 
کشفیات قاچاق کالا در استان بیش از 16۰ درصد 
و انهدام باندهای قاچاق کالا ۹۰۰ درصد افزایش 
داشت. سرهنگ حمیدرضا میرحبیبی  با بیان  اینکه پلیس امنیت 
اقتصادی در فرماندهی انتظامی کل کشور و فرماندهی انتظامی 
استان کرمان با توجه به فرمایشات رهبر معظم انقلاب تشکیل شده 
است، اظهار داشت: اساس کار ما مرتبط با جرائم اقتصادی از جمله 
احتکار، اخلال در نظام اقتصادی و قاچاق کالا است. او با اشاره به اینکه 
تولید زیربنای اقتصادی یک کشور بوده و قاچاق کالا ضربه مهلک به 
تولید و تولیدکنندگان کشور است، توضیح داد: در سال گذشته تعداد 
زیادی باند قاچاق کالای سازمان یافته در استان کرمان شناسایی 
و منهدم شده است. رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان کرمان 
با بیان اینکه در سه ماهه اول امسال بیش از 16۰ درصد کشفیات 
قاچاق کالا در استان کرمان افزایش پیدا کرده است، ادامه داد: در انهدام 

باندهای قاچاق کالا در استان کرمان ۹۰۰ درصد افزایش داشتیم.
او با بیان این مطلب که در زمینه پرونده های قاچاق کالا با ارزش ریالی 
بالا ۲۰۰ درصد رشد داشته ایم، افزود: در سال جاری در زمینه 
قاچاق کالا در اصناف استان ورود کرده ایم و پرونده های زیادی در این 
حوزه کشف شده است. میرحبیبی با بیان اینکه واردات لوازم خانگی، 
پوشاک و مواد غذایی به کشور نداریم و هر چه در بازار وجود دارد، 
به صورت قاچاق وارد شده است،تأکید کرد: همه اصناف می دانند 
این کالاها قاچاق وارد شده و از این به بعد در سطح عرضه و در بازار 
هم با آن برخورد خواهیم کرد. او با اشاره به اینکه کیفیت بسیاری از 
کالاهای تولید داخل از جمله پوشاک و کیف و کفش افزایش پیدا 
کرده و عرضه کالای قاچاق در اصناف هیچ توجیهی ندارد، بیان کرد: 
متاسفانه در بسیاری موارد می بینیم که البسه مستعمل خارجی در 
اصناف عرضه می شود که مشکلات بهداشتی هم دارد. رئیس پلیس 
امنیت اقتصادی استان کرمان با بیان اینکه خرید کالای ایرانی تنها راه 
کمک به تولید کشور است، تصریح کرد: خرید کالای ایرانی هم رونق 
اقتصادی به همراه دارد و هم به اشتغال و تولید کشور کمک می کند. او 
عنوان کرد: در این راستا انتظار داریم اصناف استان کرمان هم با عرضه 

تولیدات داخلی در راستای حمایت از کالای ایرانی همکاری کنند

معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در دیدار با استاندار و جمعی از 
مسئولان استان کرمان با عنوان نشست راهبردی سینمای استان 
کرمان افزود: 6۰۰ سینمای فعال در کشور داریم که با توجه به 
جمعیت باید حداقل ۳ هزار سالن سینما داشته باشیم.  محمد 
خزاعی تصریح کرد:دولت در کنار مسائل اقتصادی، نگاه جدی به 
حوزه فرهنگ نیز دارد و اقدامات برهمین مبنا برنامه ریزی و اجرا 

می شود.
احیای  شورای عالی سینما پس از ۱2 سال تعطیلی 

معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اظهار داشت: پس از 1۲ سال 
شورای عالی سینما در این دولت احیا شد و جلسات آن با حضور 
رییس  جمهور برگزار می شود که نشان از اهمیت مقوله سینما دارد.

خزاعی ادامه داد: ما در سازمان سینمایی از زیر ساخت های سینمایی 
در استان های کم برخوردار بازدید می کنیم که این امر در ۴۰ سال 

گذشته کمتر انجام شده است.
ساخت سینما نخستین تقاضای فرهنگی

او گفت: در شهرستان ها نخستین تقاضا راه اندازی سینماست و 
استعدادهای خوبی در این مناطق وجود دارد که اگر امکانات وجود 
داشته باشد، هنرمندان و علاقه مندان مجبور به مهاجرت به تهران 
نیستند. رییس سازمان سینمایی کشور تاکید کرد: برنامه ریزی کردیم 
تا پنج فیلم سینمایی با همکاری هنرمندان هر استان تولید شود تا 
مشارکت استان ها را هم در ساخت فیلم سینمایی داشته باشیم. او 
افزود: استان کرمان به لحاظ اقتصادی توسعه خوبی داشته اما در 
حوزه زیرساخت های فرهنگی به ویژه در بخش سینمایی دچار 

مشکلات عدیده ای است.
38۰ میلیون اعتبار برای ساخت  فیلم کوتاه در کرمان

خزاعی تصریح کرد: ۳۸۰ میلیون تومان برای فیلم کوتاه در حوزه 
شمال استان کرمان اعتبار گذاشته ایم و برای  ساخت فیلم مستند 
هم در موضوعاتی که دغدغه استان است، کمک می کنیم و اگر 
استان ها نیز درخواست سوژه خاص برای فیلم سینمایی داشته 
باشند، آمادگی کمک به این موضوع را داریم. او افزود: برای راه اندازی 
دفاتر سینمای جوان در استان های کشور تا عید امسال برنامه ریزی 
کردیم که ۵۰ درصد هزینه را سازمان سینمایی و ۵۰ درصد نیز از 
اعتبارات استانداری ها اختصاص یابد. رئیس سازمان سینمایی کشور 
بیان کرد: در حوزه جنوب استان کرمان سعی می کنیم دفاتر 
منطقه ای سینمای جوان راه اندازی شود و سینمای شهر جیرفت 

نیز به بهره برداری برسد.

سرپرســت فرمانداری جیرفت در جنوب 
کرمان تاکیــد کرد: در ســاعت های اداری،  
اولویت پاسخگویی به مراجعان و مردم است 
لذا مدیران سازمان ها از برگزاری جلسه درون 
دستگاهی، بازدیدها و ماموریت های غیرضرور 
در وقــت اداری بپرهیزند. احمد بلندنظر در 
نشســت شورای اداری شهرستان جیرفت 
تاکید کرد: تکریم ارباب رجوع و احترام به مردم 
اصلی ترین رویکرد دستگاه های اجرایی است. 

او در ادامه بر احیای میز خدمت در تمامی ادارات تاکید و تصریح کرد: میز خدمت در تســریع 
خدمت به مردم  گامی بسیار موثر است. بلندنظر با بیان اینکه در اتاق مدیران دستگاه های اجرایی 
بر روی همه مردم باید باز باشد، گفت: ضرورت دارد کار مردم در اسرع زمان و بدون فوت وقت 
انجام شود. سرپرست فرمانداری جیرفت با اشاره به افزایش دمای هوا تاکید کرد: ادارات موظف 
هستند در صرفه جویی مصرف انرژی اهتمام ویژه داشته باشند. او در ادامه همچنین با بیان اینکه 
مدیران باید سواد رســانه ای خود را ارتقا دهند، گفت: مسئولان از شفافیت اطلاعات واهمه 
نداشته باشند و تولید محتوا باید جای مصرف محتوا را بگیرد. بلندنظر بر اطلاع رسانی مناسب 
عملکرد دستگاه های دولتی توسط روابط عمومی ها تاکید کرد و افزود: عملکرد هیچ اداره ای 
نباید پنهان بماند و روابط عمومی ها بایستی در این زمینه شفاف سازی کنند. فرماندار جیرفت 
در بخش دیگری از سخنان خود به انتخاب مدیران شهرستان نیز اشاره کرد و گفت: از ادامه 
فعالیت تمامی مدیرانی که برای مردم و نظام اسلامی مخلصانه و با انگیزه خدمت می کنند، 
سیاست های دولت سیزدهم سرلوحه کارشان باشد و نیز رضایتمندی مردمی در عملکرد آنان 

وجود داشته باشد حمایت خواهیم کرد.

نماینده مردم پنج شهرستان جنوبی استان 
در خانه ملت گفت: در حاشــیه نشســت 
رئیس جمهور با اعضای کمیسیون اصل نود، 
دستور رییس جمهور به وزیر صنعت و معدن 
برای رفع مشکلات معدنکاران معدن کرومیت 

آسمینون مطرح شد.
منصور شکرالهی عضو کمیسیون اصل ۹۰ 
مجلس شورای اسلامی در تشریح جزئیات 
این خبر افزود: با توجه به اهمیت و ضرورت 

رفع مشکلات معدنکاران زحمتکش معدن کرومیت فاریاب این مسئله در حضور وزیر صنعت، 
معدن و تجارت؛ خدمت رئیس جمهور تشریح شد و به صورت کتبی نیز مطالبات معدن کاران 

و قصور مدیر عامل معدن فاریاب تقدیم وی شد.
وی تصریح کرد: در این همچنین جلسه مباحث مربوط به ساختار بودجه، قاچاق کالا وارز ، 
قرارداد کرســنت،حقوق های نجومی و سایر پرونده های مربوطه بررسی شــد. او ادامه داد: 
رییس جمهور در این راستا بلافاصله به وزیر صنعت و معدن دستور داد که به صورت ویژه و در 
اسرع وقت مشکلات معدن کرومیت فاریاب در دستور کار قرار گیرد و گزارش اقدامات به دفتر 
وی ارسال شود. عضو کمیسیون انرژی در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: با توجه به مطالبات 
مردمی و اتمام مراحل اداری پرونده شهرستان شــدن جازموریان، خواستار دستور فوری 

رئیس جمهور مبنی بر تسریع شهرستان شدن جازموریان هستیم.
شکرالهی تاکید کرد: با توجه به اینکه رئیس جمهور در آینده نزدیک سفری به استان کرمان 
خواهد داشت، از وی جهت حضور در حوزه انتخابیه دعوت بعمل آمد که آیت اله رئیسی در این 

باره نیز قول مساعد داد.

معاون فنی راه های روســتایی اداره 
کل راهــداری وحمل ونقل جــاده ای 
جنوب کرمــان از رصد الکترونیکــی 
محورهای مواصلاتی بــا فعال بودن 
۲۳ دوربین ثبت تخلفــات جاده ای 

خبرداد.
اکبر سلیمانی گفت: ۲۳ دوربین ثبت 
تخلفات در ســطح محورهای اصلی 
و شــریانی جنوب کرمان فعال است 

که بصورت مســتمر وضعیت تردد خودروها را در جاده ها بررسی و به سامانه 
مرکز مدیریت راه ها در ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور منتقل 

می کند.
ســلیمانی افزود: به غیر از سامانه های ثبت تخلف ســامانه های تردد شمار و 
دوربین های نظارت تصویری هم در رصد الکترونیکی جاده های جنوب کرمان 

نقش موثری دارند.
او از بروز  رســانی ســامانه های رصد الکترونیک و افزایــش کارایی فنی در 
جاده های جنوب کرمــان برای افزایــش ایمنی تردد خبــر داد و تاکید کرد: 
هر گونه اقدام ایمن سازی فیزیکی و الکترونیکی مجموعه راهداری و حمل و نقل 
در جاده ها برای ایجاد بســتر بهتر و ایمن تر تردد کاربران جاده ای اســت که 
همکاری مردم،رانندگان و قشــرهای تاثیرگذار در ارتقای فرهنگ ترافیکی و 
رانندگی ایمن در جاده ها می تواند بستر ساز مناسبی برای کاهش تصادفات 

باشد .

فرماندار جیرفت: مدیران از برگزاری جلسه 
درون دستگاهی، بازدید و ماموریت  غیرضرور 

در وقت اداری بپرهیزند

دستور  رئیس جمهور برای رفع مشکلات 
 معدن کاران کرومیت آسمینون

 رصد الکترونیکی جاده های جنوب کرمان

افزایش ۱6۰ درصدی کشفیات 
قاچاق کالا در استان کرمان

رییس سازمان سینمایی کشور عنوان کرد: 

ساخت سینما نخستین تقاضای 
فرهنگی شهرستان های کرمان

خبر

گزارش 

کاغذ استان



1 0 0 0 3 4 3 2 1 1 7 8 3 4   
پیامک شــما را درباره ایــن صفحه می خوانیم

 سال پنجم | شماره پیاپی 1263
3شنبه  11 تیر ماه 1401

خبرخبر

به منظور توســعه و ترویج شیوه های تامین 
مالی زنجیره ای بخش کشاورزی در 11 ماده 
و 1 تبصره با همفکری بانک ها، دستگاه های 
اجرایی،  صاحب نظران و کارشناسان، تهیه و به 

تصویب بانک مرکزی رسیده است.
به گزارش بانک مرکزی، دستورالعمل اشاره 
شده در راستای توســعه و ترویج شیوه های 
تأمین مالــی زنجیره ای بخش کشــاورزی 
در 11 مــاده و 1 تبصره با همفکری بانک ها، 
دســتگاه های اجرایــی، صاحب نظــران و 
کارشناسان، تهیه و به تصویب بانک مرکزی 
رسیده است. »کشاورزی قراردادی« روشی 
از تولید اســت که از طریق آن، تولید کننده 
)اعم از اشــخاص حقیقی یــا حقوقی که به 
صورت مستقیم یا از طریق تشکل تولیدی 
معین، بر اســاس قرارداد با مجری طرح، به 
تولید محصول می پردازنــد( از طریق عقد 
قرارداد با یک مجری طرح، نســبت به تولید 
محصولات کشاورزی اقدام می کند. تأمین 
مالی در کشــاورزی قراردادی مشــتمل بر 
تأمین مالی تولیدکنندگان برای کشــت و 
تهیه نهاده های تولید، تأمین مالی مجری با 
هدف تکمیل زنجیره ارزش، خرید نهاده ها، 
مواد اولیه، ماشین آلات و اقدامات توسعه ای و 
تأمین مالی در راستای ارائه خدمات آموزشی، 
فنی، توســعه ای، دانش بنیان و تحقیقاتی 
برای ایجــاد ارزش افــزوده در طرح خواهد 
بود. شــفافیت تأمین مالی طرح ها و افزایش 
کارایی تخصیص منابع در بخش کشاورزی، 
حمایت از شکل گیری زنجیره های یکپارچه 
کشاورزی، حمایت از توسعه اشتغال روستایی 
با روش های غیر تورمی، کاهش هزینه تولید 
محصولات کشاورزی، حمایت از کشاورزان 
با اســتفاده از کمک های آموزشــی، فنی و 
تأمین نهاده ها در ازای تنظیم قرارداد، امکان 
اســتفاده از قراردادهای کشاورزی به عنوان 
وثیقه تســهیلات و کمک به امنیت غذایی 
کشور به واسطه افزایش پایداری تأمین نهاده ها 
از مزایای کشــاورزی قراردادی است. فایل 
دســتورالعمل، از طریق پایگاه اطلاع رسانی 
بانک مرکزی، بخش قوانین و مقررات، قسمت 
تأمین مالی زنجیره تولید، قابل دسترس است.

رییس خانه صنعت، معدن و تجارت 
 استان کرمان:

دولت باید حداقل 
دخالت را در 

قیمت گذاری  ها 
داشته باشد

به گزارش »کاغذ وطن« به نقــل از روابط 
عمومی خانه صنعت، معدن و تجارت »بابک 
اســمعیلی« رئیس خانه صنعــت، معدن 
و تجارت اســتان کرمان ضمن تبریک روز 
ملی صنعت و معدن به تلاشگران این عرصه 
عنوان نمــود: در برهه کنونی فعالان بخش 
صنعت و معدن با مشکلات عدیده ای مواجه 
هستند؛ از جمله این مســائل می توان به 
مشکل نقدینگی، دشواری بر سر راه نوسازی 
واحدهای تولیــدی، هزینه بــالای تولید، 
نداشــتن بازار صادراتی مطمئن، تعهدات 
ارزی، کمبود و حتی نبود مواد اولیه و مسائل 

دیگر اشاره کرد.
وی اضافه کرد: تمامی کســانی که درگیر 
اقتصاد هستند قطعا از ثبات اقتصادی سود 

می برند و از نبود ثبات نیز متضرر می گردند.
اسمعیلی یادآور شــد: دولت برای به ثبات 
رســاندن جامعه نیازمند اتصال حداکثری 
بین اقتصاد داخلی و اتصال جهانی است و باید 
شرایطی برای صنایع و معادن فراهم گردد که 
شاهد تسهیل حداکثری در بخش تبادلات 
پولی و نقل و انتقالات بــا دنیای اقتصادی 
باشیم. رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت 
استان کرمان به کاهش تصد ی گری دولتی 
اشاره و افزود: دولت باید حداقل دخالت را در 

قیمت گذاری  ها داشته باشد.
این فعال اقتصادی با تاکیــد بر به اینکه ارز 
باید تک نرخی شود خاطرنشان کرد: فاصله 
بین ارزها نباید زیاد باشد و دولت باید تلاش 
کند تا در نهایت به سمت تک نرخی شدن 

پیش برویم.
دکتر اسمعیلی تاکید داشت: دلارهای نفتی 
باید به سمت حمایت از تولید مواد واقعی که 
ارزش افزوده بالا و قابلیت صادراتی داشــته 

باشند بروند.
رئیس خانه صمت کرمان با تاکید به حمایت 
کافــی از تولید و حــذف امضاهای طلایی 
ابراز داشــت: در اخذ مالیــات دولت باید به 
سیســتم های تولید خصوصی توجه ویژه 
داشته و توجه شــود که فقط از محل سود 

واقعی آنها مالیات اخذ کند.
اسمعیلی با بیان این مطلب که  ثبات اقتصادی 
می تواند در دل شــرایط سخت نیز رخ دهد 
خاطرنشان کرد: اگر دولت آقای رئیسی موفق 
گردد جامعه را به ثبات اقتصادی برساند، آن 
روز می توان عنوان کرد کــه روز مبارکی بر 

تلاشگران عرصه صنعت و معدن است.

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: عدم 
تحقق برجام و تشدید تحریم ها از شرایط 
تحقق تورم ۷۸ درصد است البته شواهد 
نشان می دهد که برجام به نتیجه خواهد 
رسید چراکه به ویژه طرف اروپا به برجام 
نیاز دارند و یک توافقی ایران و امریکا ایجاد 
می شود که می تواند انتظارات تورمی را 

کاهش دهد.
وحید شقاقی شهری در گفت وگو با ایلنا 
درباره نتایج و آثار سیاست حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی اظهار داشت: واقعیت این است که 
اساسا دولت امکان ادامه اختصاص ارز 
ترجیحی را نداشت چرا که منابع ارزی 
کافی برای پرداخت ارز ۴۲۰۰ تومانی 

وجود ندارد.  
وی با بیان اینکه سال گذشته چیزی 
حدود 1۵ تا 16 میلیارد دلار برای کالاهای 
اساسی اختصاص داده شد، گفت: در حالی 
که امسال قیمت های جهانی مواد غذایی 
افزایش پیدا کرده، پیش بینی می شد 
این مبلغ برای تامین کالاهای اساسی با 
ارز ترجیحی به چیزی حدود ۲۵ میلیارد 
دلار می رسید که امکان تامین آن برای 
دیگر،  موضوع  نداشت.  وجود  دولت 
بحث قاچاق معکوس کالاهایی بود که 
شامل دریافت ارز ترجیحی می شدند. 
با افزایش قیمت جهانی کالاها قاچاق 
معکوس از کشور افزایش یافت و شاهد 
قاچاق معکوس چمدانی کالاهایی مانند 

دارو با قیمت یارانه ای بودیم که سود آن  
نصیب کشورهای همسایه می شد. مساله  
دیگر انحراف منابع بود که یک مورد آن 
قرارداد نهاده های دامی بود که در یک 
قرارداد صوری عدد قابل توجهی ناپدید 
شد و نمی توان انکار کرد که از این انحرافات 
منابع، ثروت های افسانه ای نصیب عده ای 

خاص شد.     
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: اما 
معتقدم که یک سیاست درست در یک 
زمان نامناسب به اجرا رسید. این سیاست 
باید زمانی به اجرا می رسید که بازار ارز 
ثبات داشته باشد و انتظارات تورمی 
فروکش کرده و فضا برای عملیاتی کردن 

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی مساعد می بود.   
شقاقی شهری با اشاره به افزایش تورم 
خرداد ماه ادامه داد: نرخ تورم تا 1۲.۲ 
بخش  که  یافت  افزایش  تورم  درصد 
عمده ای از این افزایش نرخ تورم ماهانه 
به اجرای سیاست حذف ارز ترجیحی 
برمی گردد و به دنبال آن افزایش 1۰ 
درصدی قیمت مواد خوراکی گزارش شد. 
این در حالی است که اگر این سیاست در 
زمان مناسب و درست به اجرا می رسید، 
می توانستند این میزان نرخ تورم حاصل 
از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی را به ۵ درصد 
کاهش دهند.  وی افزود: تبعات اجرای 
سیاست درست در زمان نادرست افزایش 
۴ الی ۵ درصدی نرخ تورم است که به 

جامعه تحمیل می شود از این رو زمان 
اجرای سیاست های موثر اقتصادی بسیار 
مهم است و باید در ادبیات اقتصاد کلان بر 
روی این موضوعات کار کنیم اما  متاسفانه 
این مسائل را در مطالعات اقتصادی را 
مورد مطالعه قرار نمی دهیم. برای مثال، 
می توان با افزایش نرخ بهره، تورم را کنترل 
کند و این بحث همواره مطرح است اما این 
موضوع بررسی نمی شود که این افزایش 
نرخ بهره در چه شرایطی و در چه زمانی 
می تواند اثر کارآمدتری داشته باشد.
بنابراین زمان اجرای سیاست ها بسیار 
مهم است اما متاسفانه در اقتصاد کلان و 
علم اقتصاد به این مباحث ورود نمی کنیم.

اضافه کرد:  اقتصادی  کارشناس  این 
در حالی که زمان اجرای سیاست های 
اقتصادی بسیار مهم است، کمتر به آن 
توجه می شود یعنی اگر سیاست درست 
در زمان و شرایط مختلفی پیاده شود نتایج 

متفاوتی را در بر خواهد داشت. 
وی با بیان اینکه دولت سیاست جایگزینی 
برای حذف ارز ترجیحی نداشت، اظهار 
داشت: دولت منابع ارزی برای اجرای 
اختصاص ارز به کالاهای اساسی در اختیار 
نداشت و در عین حال قاچاق معکوس 
کالاهای دارای ارز  ترجیحی در حال انجام 
بود و وزارت کشاورزی هم اعلام کرده بود 
که امکان تامین این مبلغ و ادامه روش 

گذشته را ندارد.

رئیس کانون سراسری انبوه سازان مسکن از 
افزایش دو برابری قیمت سیمان در یک سال اخیر 
خبر داد و گفت: این رشد، قیمت ساخت مسکن را 

1۰ درصد بالا برد.
سید محمد مرتضوی در گفت وگو با مهر درباره 
آخرین وضعیت سیمان اظهار کرد: در کشور هیچ 
کمبودی از نظر سیمان نداریم؛ ظرفیت اسمی 
کارخانجات تولید سیمان در کشور ۲.۵ تا ۳ برابر 
میزان نیاز سالانه تولید مسکن در کشور است که 
یک چشم انداز خوبی برای ما در صنعت ساختمان 

ایجاد می کند.
سیمان در یک سال اخیر افزایش دو 

برابری داشت
وی با بیان اینکه در ماه های اخیر سیمان اعم از فله 
و غیر فله افزایش قیمت دو برابری داشته یادآور 
شد: افزایش قیمت سیمان بر اساس آخرین 
محاسبات 1۰ درصد در قیمت تمام شده ساخت 
و ساز تأثیر می گذارد. به یک باره با افزایش قیمت 
دو برابری، تأثیر 1۰ درصدی در هزینه ساخت و 
ساز دارد؛ سیمان و فرآورده های آن ۲۰ درصد از 
مصرف نهاده های ساختمانی را در هر پروژه ساخت 
و ساز به خود اختصاص می دهند که حجم بالایی 
است لذا به دلیل مصرف بالا در ساختمان، تأثیر 
بالایی در قیمت تمام شده ساخت نسبت به سایر 

نهاده های ساختمانی دارد.
فعال صنعت ساختمان در خصوص تأثیر تغییرات 
قیمت بتن در این صنعت تأکید کرد: قیمت بتن 
کاملًا متأثر از نرخ سیمان است؛ در حال حاضر 
قیمت بتن 6۰ تا ۷۰ درصد نسبت به سال گذشته 
به طور متوسط رشد نشان می دهد البته نوساناتی 

هم داشته و در مقطع کوتاهی موقتاً افزایش قیمت 
بتن بیش از این 6۰ تا ۷۰ درصد بود اما آنچه در 
حال حاضر در بازار می بینیم، همین افزایش 6۰ تا 

۷۰ درصدی نسبت به سال گذشته است.
وی خاطرنشان کرد: آنچه به عنوان تورم قیمت 
مسکن، نهاده ها و مصالح ساختمانی و حتی قیمت 
تمام شده ساخت و ساز از سوی نهادهای رسمی 
اعلام می شود، با آنچه در بازار مشاهده می کنیم 
متفاوت است؛ قیمت سیمان افزایش دو برابری 

داشته است.
بازی دلالان با عرضه سیمان

 در بورس کالا
مرتضوی درباره اینکه چه دلایلی سبب شده تا 
قیمت سیمان به این میزان رسد برسد گفت: 
یکی از اصلی ترین دلایل آن، روند نامناسب توزیع 
سیمان است؛ سیمان مدت هاست از طریق بورس 
کالا عرضه می شود؛ در این بازار عوامل متعددی 

نقش آفرینی می کنند؛ کارگزاران، دلالان و 
سفته بازان در این بازار هستند؛ به این معنا که 
سیمان را به قصد مصرف نمی خرند بلکه آن را 

برای فروش با قیمت بالاتر خریداری می کنند.
وی با بیان اینکه در برخی مقاطع زمانی، به واسطه 
کمبودهایی که در بازار سیمان ایجاد می شود، 
قیمت آن به یک باره افزایش می یابد ادامه داد: 
سپس این افزایش قیمت سبب می شود تا نرخ ها 
تثبیت شده و کارخانجات تولید سیمان رو این 
موج سوار شده و با سواستفاده از قیمت های کاذبی 
که ایجاد شده، قیمت سیمان را در بورس کالا 

افزایش می دهند.
رئیس کانون سراسری انبوه سازان با تأکید بر لزوم 
دخالت دولت در بازار سیمان تصریح کرد: باید 
قیمت های واقعی برای خرید و فروش سیمان در 
بورس کالا کشف شده و دولت عللی که به افزایش 
کاذب قیمت سیمان می انجامد را رصد، کشف و 

طی یک برنامه زمانی، حذف کند

اهرم فشار سیمان بر قیمت ملک 

قیمتساختمسکن10درصدافزایشیافت
شقاقی شهری، کارشناس اقتصادی:

عدمتحققبرجام،تورم
رابه٧8درصدمیرساند

مدیر اداره ارزیابی سلامت بانکی بانک مرکزی با بیان اینکه برخی از بانک 
های متخلف در ارائه وام های کلان به هیئت انتظامی بانک ها معرفی 
شدند، گفت: پس از تذکر و ایجاد محدودیت، بانک های خاطی در نهایت 
به هیئت انتظامی معرفی می شود. به گزارش خبرگزاری تسنیم، حدود 
یک هفته پیش بانک مرکزی اسامی تسهیلات گیران کلان را منتشر 
کرد. فهرستی که هر چند هنوز ۴ بانک به آن اضافه نشده اما اطلاعات 
تسهیلات کلان همین بانک ها پرده از رازهای مهمی برمی دارد. علی اکبر 
میر عمادی، مدیر اداره ارزیابی سلامت بانکی بانک مرکزی در پاسخ به 
این سوال که چرا حجم زیادی از تسهیلات به شرکت های زیرمجموعه 
خود بانک ها رسیده است؟ گفت: بانک مرکزی تا الآن در ۳ مرحله 
اطلاعات تسهیلات گیرندگان کلان را منتشر کرده است. در زمینه 
اعطای تسهیلات دو آیین نامه وجود دارد، یک آیین نامه به تسهیلات و 
تعهدات کلان و دیگری تسهیلات و تعهدات اشخاص مربوط می شود که 
هردو به تصویب شورای پول و اعتبار رسیده است. میرعمادی در مورد 
تکمیل اطلاعات در این زمینه اظهار داشت: اطلاعات ارسال شده از سوی 
بانک های ملی، خاورمیانه، صنعت و معدن و سرمایه باید از سوی بانک 
مرکزی مورد راستی آزمایی و استانداردسازی قرار بگیرند. در زمینه 
انتشار این اطلاعات از نهادهای قانون گذار جلوتر عمل کرده ایم. به محض 
بررسی اطلاعات، لیست ها به صورت کامل منتشر خواهند شد. وی پاسخ 
به این پرسش که چرا تا الآن 1۰۰ درصد اطلاعات منتشر نشده است؟ 
گفت: الآن فقط ۴ بانک اطلاعاتشان منتشر نشده است. مجموع خالص 
تسهیلات بیش از 1۰۰ هزار میلیارد تومان است و بسیاری از تسهیلات 
در دایره شمول قرار ندارند. میرعمادی مسئولیت پرداخت تسهیلات 
به شرکت های زیان ده را متوجه بانک ها دانست و گفت: اعضای هیئت 
مدیره با تصمیم خود این تسهیلات را پرداخت کرده اند و بانک مرکزی در 
صورت مشاهده تخلف برخورد خواهد کرد. وی وعده داد تا پایان شهریور 

اطلاعات مربوط به این موضوع به صورت کامل منتشر شود.

بانک های متخلف در ارائه وام های 
کلان به هیئت انتظامی معرفی شدند

شیوه نامه»تأمین 
مالی کشاورزی 

قراردادی« ابلاغ شد

رنا
: ای

س
عک

سخنگوی انجمن صنایع لبنی گفت:  برآوردهای اولیه این است که 
پس از اجرای طرح اصلاح یارانه ها و افزایش قیمت، مصرف لبنیات 
۲۰ درصد کاهش یافته است که می توان با اختصاص کالابرگ 

الکترونیکی لبنی آن را افزایش داد.
محمدرضا بنی طبا در گفت گو با فارس،  در پاسخ به اینکه گفته 
می شود مصرف لبنیات پس از اجرای یارانه های هوشمند، کاهش 
یافته است، عنوان کرد: البته هنوز شاید برای قضاوت زود باشد، 
اما فکر می کردیم حدود ۳۰ درصد کاهش تقاضا باشد، اما در عمل 
کمتر از این عدد اتفاق افتاد و کمتر از ۲۰ درصد مصرف لبنیات پس 

از مردمی سازی یارانه ها کاهش یافته است.
سخنگوی انجمن صنایع لبنی افزود: پس از اجرای طرح 
مردمی سازی یارانه ها،۴ قلم محصول لبنی طبق مصوبه ستاد 

تنظیم بازار افزایش یافت و به نسبت تقاضا هم کمتر شده است.

کاهش 2۰ درصدی مصرف لبنیات 
پس از حذف ارز ترجیحی

در حـال حاضـر نزدیـک بـه 1۴ میلیون دسـتگاه 
pos در کشـور فعال اسـت، ایـن در حالی اسـت 
کـه در سـال گذشـته بنا بـر اظهـارات مسـئولان 
سـازمان امور مالیاتـی، ۳.۵ میلیـون اظهارنامه به 

این سـازمان ارائه شـده اسـت.
بـه گـزارش مهـر، بررسـی ها نشـان می دهـد 
تحقـق  میـزان  اخیـر  سـال های  در  هرچنـد 
درآمدهـای مالیاتـی مطلـوب بوده اسـت امـا رقم 
منابـع درآمـدی از محل مالیـات همچنـان فاصله 

رد. دا قابل توجهـی 
کثـر میـزان  لیاتـی، بـه حدا لقـوه ما ظرفیـت با
مالیاتـی اطـلاق می شـود کـه بایـد در یـک دوره 
مشـخص تحت قوانین و مقررات مشـخص وصول 
شـود کـه بـه دو دسـته »مالیـات وصـول شـده« 
و »مالیـات وصـول نشـده یـا شـکاف مالیاتـی« 

می شـود. تفکیـک 
فـرار مالیاتی یـا همـان شـکاف مالیاتی گسـترده 
یـران بیـش از هـر عامـل دیگـری  در اقتصـاد ا
قتصـاد زیرزمینـی اسـت، در  ز رونـق ا ناشـی ا
واقـع از آنجایـی کـه اطلاعات مربـوط بـه اقتصاد 
زیرزمینـی کشـور ثبـت نمی شـود، عمـلًا امـکان 
دریافـت مالیات با روش های سـنتی وجـود ندارد. 
گزارش پژوهشـکده مالیاتی کشـور حجـم اقتصاد 
غیررسـمی ایـران را معـادل ۲۵ درصـد تولیـد 
ناخالـص داخلـی عنـوان کـرده اسـت، البتـه این 
نرخ در سـالیان دور 1۸ درصـد بـوده و تحت تأثیر 
تحریم هـای غـرب و عـدم شـفافیت بخش هـای 

اقتصـادی، رشـد داشـته اسـت.
بـه طـور مثـال، سـتاد مبـارزه بـا قاچـاق کالا 
ً میـزان قاچـاق کالا را بیـش از 1۷  و ارز اخیـرا
میلیـارد دلار اعـلام کـرده اسـت، از همیـن رو 
می تـوان ادعـا کرد کـه حداقـل در حـوزه قاچاق، 
بیـش از ۵۰۰ هـزار میلیـارد تومان گـردش مالی 
مربـوط بـه کالاهـای قاچاق اسـت کـه طبیعتـاً از 
سـوی عامـلان آن به هیچ وجـه اظهـار نمی شـود؛ 
بنابرایـن بـا روش هـای سـنتی امـکان مالیـات 

سـتانی از آن وجـود نـدارد.
آیا هوشمند سازی نظام مالیاتی قادر به 

کاهش رونق اقتصاد زیرزمینی خواهد شد؟

هـر چنـد راهـکار اصلـی و مؤثـر مقابله بـا قاچاق 
و  ه ها«  میـان دسـتگا تعامـل  یـش  فزا »ا کالا 
نه های نظارتـی رصـد جریـان  ما »تکمیـل سـا
کالا« به منظـور ایجـاد زیرسـاخت های لازم برای 
تفکیـک کالای قاچـاق از کالای اصیـل اسـت امـا 
لیـات سـتانی  ز سـوی دیگـر، تغییـر شـیوه ما ا
از یـک نظـام سـنتی بـه یـک نظـام هوشـمند و 
داده محـور نیـز سـبب افزایـش شـفافیت در ایـن 

حـوزه خواهـد شـد
. در چنین شـرایطی ضمـن کاهش فـرار مالیاتی، 
هزینه تأمیـن کالای قاچـاق نیز افزایـش می یابد. 
ایـن در حالـی اسـت کـه از سـال های گذشـته 
تاکنـون ذی نفعـان کالای قاچـاق زیر سـایه عدم 
پرداخـت مالیـات و حقـوق دولتـی در یـک نبـرد 
بـر بـا تولیدکننـدگان بخـش قابل توجهـی  برا نا
از بـازار را بـه تسـخیر خـود درآوردنـد. از سـوی 
دیگـر در ایـران برخـی از افـراد بـا وجـود اینکـه 
در نظـام مالیاتـی کشـور دارای پرونـده هسـتند 
بـه سـبب »کتمـان درآمـد«، »ارائـه اطلاعـات 
غلـط« و »بهره گیـری از حسـاب های اجـاره ای« 
از پرداخـت مالیـات فـرار می کننـد کـه ایـن امـر 
تحت تأثیر شـیوه سـنتی اخـذ مالیات بوده اسـت 
و به ماننـد اقتصـاد زیرزمینـی بـه عوامل خـارج از 

سیسـتم مالیاتـی مربـوط نیسـت.
نیـن  »قوا قتصـادی،  ا کارشناسـان  منظـر  ز  ا
نامناسـب در حوزه هـای کار، تأمیـن اجتماعـی و 
شـهرداری ها«، »فضـای نامناسـب کسـب وکار«، 
»محدودیـت واردات و صـادرات«، »فسـاد در 
سیسـتم اداری« و »خوداشـتغالی« از مهم تریـن 
عوامل فـرار مالیاتی شـناخته می شـوند؛ از همین 
رو، بهبـود فضای کسـب وکار، شناسـایی و ثبت نام 
ز طریـق تقویـت  فعـالان بخـش غیررسـمی ا
لیاتـی، تسـهیل تبـادل خـودکار  بـی ما واحدیا
اطلاعـات بـا دسـتگاه ها به عنـوان راهکارهـای 
اصلـی کاهـش حجـم اقتصـاد زیرزمینـی و فـرار 

مالیاتـی عنـوان شـده اسـت.
نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی، 

6.۱ درصد
در سـال 1۳۹۹ معـادل 1۰۷ درصـد از اهـداف 
بودجـه کشـور در بخـش درآمدهـای مالیاتـی 
محقـق شـده اسـت، همچنیـن کل درآمدهـای 

مالیاتـی کشـور بر اسـاس اعـلام نظر پژوهشـکده 
مالیاتـی در سـال 1۳۹۹ برابـر بـا ۲.1۰۸ هـزار 
میلیـارد ریـال بـوده کـه نسـبت بـه سـال 1۳۹۸ 
رشـد ۳۰ درصـدی داشـته اسـت و در زمینـه 
تحقـق درآمـد مالیاتـی عملکـرد دولـت گذشـته 

قابل قبـول بـوده اسـت.
بیش از ۱۰ میلیون کارت خوان 

فاقد پرونده مالیاتی
از سـوی دیگـر نسـبت مالیات بـه تولیـد ناخالص 
داخلـی برابـر بـا 6.1 درصـد بـوده اسـت و همین 
یـک شـاخص نشـان دهنده ضعـف در سیسـتم 
مالیاتـی کشـور بـوده اسـت، بـر اسـاس برنامـه 
ششـم توسـعه، نسـبت مالیات بـه تولیـد ناخالص 
داخلی بایـد به 1۰ درصـد افزایـش پیدا کنـد و با 
وجود تمدید دو سـاله برنامه ششـم توسـعه، هنوز 

فاصلـه بسـیاری وجـود دارد.
ینکـه تحقـق درآمدهـای  قـع بـا وجـود ا در وا
مالیاتی نسـبت بـه بودجـه قابل قبول بوده اسـت، 
امـا دولـت و مجلـس نسـبت بـه هـدف مالیاتـی 
برنامـه ششـم توسـعه بی توجـه بـوده و نمی توان 
عملکـرد قابل قبولـی در خصـوص مالیات سـتانی 

متصـور بـود.
یـن بـوده کـه در کشـور  نکتـه جالب توجـه ا
توسـعه یافته نسـبت مالیـات بـه تولیـد ناخالـص 
داخلـی بیـش از ۳۰ درصـد اسـت و دسـتیابی به 
نسـبت دورقمـی در این شـاخص بـا وجود شـیوه 

سـنتی اخـذ مالیـات غیـر ممکـن خواهـد بـود.
اظهـارت سـید احسـان خانـدوزی وزیـر اقتصـاد 
نیـز بیانگـر آن اسـت کـه اگـر رشـد اقتصـادی 
کشـور نیز محقـق شـود، نسـبت مالیات بـه تولید 
ناخالـص داخلی رشـد ۳ تـا ۳.۵ درصـدی خواهد 
داشـت، با ایـن تفاسـیر رشـد اقتصادی نیز سـبب 
تـی برنامـه ششـم توسـعه  لیا تحقـق هـدف ما

نخواهـد بـود.
محاسبه مالیات بر اساس کارت خوان، 

درست یا غلط؟!
بنـا بر اظهـارات مسـئولان سـازمان امـور مالیاتی 
بـرای محاسـبه مالیـات مشـاغل 1۴۰۰، بـرای 
مؤدیـان،  نامـه  ر اظها ر  کنـا در  ر  نخسـتین با
اطلاعـات مربـوط بـه فعالیـت کارت خوان هـا و 
درگاه هـای بانکـی نیز مـلاک عمل قـرار می گیرد 

کـه قاعدتـاً اقـدام تحسـین برانگیزی در راسـتای 
هوشمندسـازی نظام مالیاتی محسـوب می شـود.

البتـه بایـد بـه ایـن نکتـه هـم اشـاره کـرد، برای 
قتصـادی خصوصـاً اصنـاف خـرد،  یـک فعـال ا
لازم اسـت هزینه هـای مالیاتـی در کنـار سـایر 
یط کسـب وکار حتی الامـکان پیش بینـی  شـرا
پذیـر باشـد؛ در نتیجـه سـازمان امـور مالیاتـی 
نهـا در  تـی بـرای آ یـد تسـهیلات و تخفیفا با
نظـر بگیـرد تـا شـرایط خـود را بـر اسـاس آن 
منطبـق کننـد. به عبارت دیگـر معمـولاً کسـبه در 
گذشـته مالیات خـود را درصـدی بالاتـر از میزان 
پرداختـی در سـال گذشـته در نظـر می گرفتنـد 
امـا هوشمندسـازی اخـذ مالیـات و دسترسـی 
سـازمان امـور مالیاتـی از اطلاعـات مربـوط بـه 
گـردش مالـی کارت خوان هـا، ممکن اسـت باعث 
شـود مالیات بالاتری برای شـخص در نظـر گرفته 
شـود و بدین ترتیـب محاسـبات آنهـا را دچـار 
اشـکال کنـد. همچنیـن سـازمان امـور مالیاتـی 
باید ایـن ملاحظـه را برای اصنـاف در نظـر بگیرد 
و بـا تدابیـر خـود مانـع از شـکل گیری رویکـرد 
منفـی بـه هوشمندسـازی نظـام مالیـات شـود. 
اتفاقـی کـه هرچنـد می توانسـت زودتـر صـورت 
گیرد امـا در مالیـات مشـاغل 1۴۰۰ انجام شـد و 
تسـهیلات و تخفیفـات گسـترده ای برای مشـاغل 

در نظـر گرفتـه شـد.
در روزهـای اخیـر رفتارهایـی از سـوی برخـی 
کسـبه مبنـی بـر جمـع آوری کارتخوان هـا و 
درخواسـت پرداخـت وجـه نقـد یـا کارت بـه 
کارت از مشـتریان مشـاهده می شـود کـه بـه نظر 
می رسـد ایـن اقدامـات به منظـور کاهـش گردش 
حسـاب یا فرار از پرداخـت مالیات صـورت گرفته 
اسـت؛ به همیـن منظور لازم اسـت سـازمان امور 
مالیاتـی بـرای جلوگیـری از اسـتمرار ایـن رویـه 

تدابیـر خـود را پـس از اعـلام، اجـرا کنـد.
بـا  تـی  لیا ما مـور  ا سـازمان  دیگـر  بیـان  بـه 
نـون  قا د  مـوا اجـرای  بـا  دولـت،  همـکاری 
پایانه هـای فروشـگاهی و سـامانه مؤدیـان نظیـر 
لکترونیکـی، تفکیـک حسـاب  صورت حسـاب ا
تجـاری از شـخصی بـرای فعـالان اقتصـادی و 
… قـادر خواهـد بـود، رویـه فعلـی در خصـوص 
دریافـت نقـدی یـا واریـز بـه حسـاب را کنتـرل 

. کنـد
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گزارش
مهر

در حالی وزیر راه و شهرسازی دستور افزایش سود وام مسکن مهر "تصرف شده" 
را داده که حدود ۸1 هزار واحد تحویل شــده این طرح هنوز فروش اقســاطی 

نشده اند.
به گزارش تسنیم، رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی در راستای اجرای قانون 
برنامه بودجه سال جاری، دستور افزایش نرخ ســود وام واحدهای مسکن مهر 

تحویل گرفته شده که فروش اقساطی نشده اند را صادر کرد. وی افزود: از تیرماه صرفاً پروژه های تکمیل 
و تحویل شده به متقاضی نسبت به تصرف و سکونت در واحدها اقدام کرده ولیکن برای فروش اقساطی 
به بانک مراجعه نمی کند، جهت افزایش نرخ سود 1۸ درصد به بانک معرفی شوند. وی تاکید کرد: در این 
راستا بانک ها با تائیدیه نهادهای متولی مسکن مهر از جمله ادارات کل راه و شهرسازی، شرکت عمران 
شهرهای جدید و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی نسبت به ارسال پیامک و اطلاع رسانی اقدام خواهند کرد.

به گزارش تسنیم، فروردین ماه امسال مدیرعامل بانک مسکن با اشاره به بند قانون بودجه 1۴۰1 درباره 
ضرب الاجل ۲ ماهه به مالکان مسکن مهر، گفته بود: چنانچه تا خرداد مالکان نسبت به فروش اقساطی 

اقدام نکنند، سود تسهیلات مسکن مهر آنها به 1۸ درصد افزایش می یابد.

سود وام 8۱ هزار واحد مسکن مهر ۱8 درصد می شود

رئیس سازمان امور مالیاتی بیان اینکه بالغ بر ۴۵۰۰ گزارش در سامانه سوت زنی 
مالیاتی ثبت شده است، گفت: طرح ســوت زنی در راستای شناسایی فرارهای 

مالیاتی و مودیان جدید، با جدیت در حال انجام است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از سازمان امور مالیاتی، داود منظور با بیان این 

مطلب که سوت زنی یک مسئولیت ملی و تعهد اجتماعی در مقابله با فرار مالیاتی است افزود: هر زمان در 
امور مختلف به مردم تکیه شود، نتایج بسیار مهم و ارزشمندی حاصل می شود و لازم است تا در دوره تحولی، 
گسترش حوزه های نظارتی و رسمی در کنار تعریف شیوه های جدید همکاری ها و تعاملات مردمی در اولویت 
قرارگیرد. چرا که این امر، زمینه کارآمدسازی حداکثری نظام مالیاتی و انجام تعهدات قانونی و شناسایی 

بخش های پنهان و خاکستری برای پاسخ عملی از سوی دولت به مطالبات عمومی را فراهم می سازد.
وی با تاکید بر اینکه در دوره تحولی نظام مالیاتی، استفاده بهینه از ظرفیت های مردمی جهت مقابله با فرار 
مالیاتی، فسادستیزی و برقراری عدالت اقتصادی در اولویت این سازمان است، اظهار داشت: پس از راه اندازی 
سامانه سوت زنی مالیاتی، بالغ بر ۴۵۰۰ گزارش در این سامانه، ثبت شده است که فرایند رسیدگی ها، در 

چارچوب قانون و مقررات در حال انجام است.

ثبت ۴هزار و ۵۰۰ گزارش سوت زنی مالیاتی

ســخنگوی گمرک گفت: تجارت خارجی غیرنفتی در خرداد ماه با 
رشد سه درصدی به ۸.۹ میلیارد دلار رسید و تراز تجاری کشور مثبت 
۲۰۴میلیون دلار را نشان میدهد. به گزارش گمرک کشور، سید روح الله 
لطیفی، سخنگوی گمرک با تشریح کارنامه یک ماهه تجارت غیرنفتی 

کشور در خرداد ماه اظهار داشت: تجارت غیرنفتی کشور در سومین ماه سال با 1۳ میلیون و 6۲۲ 
هزار تن کالا به هشت میلیارد و ۹۰۲ میلیون دلار رسید. وی افزود: سهم صادرات از این میزان 
تجارت خارجی غیرنفتی، 1۰ میلیون و 6۵۰ هزار تن کالا و به ارزش چهار میلیارد و ۵۵۳ میلیون 
دلار بود و واردات نیز سهم ۲ میلیون و ۹۷۲ هزار تنی کالا به ارزش چهار میلیارد و ۳۴۹ میلیون 
دلار داشته است. سخنگوی گمرک ادامه داد: با تداوم پیشتازی صادرات بر واردات، در خرداد ماه 

تراز تجاری کشور مثبت ۲۰۴ میلیون دلار بوده است.
لطیفی همچنین در خصوص تغییرات تجارت در ماه گذشته خاطرنشان کرد: صادرات در خرداد 
امسال نسبت به خرداد سال قبل تغییری در ارزش کالای صادراتی نداشته اما واردات به کشور در 

این ماه 6.۵ درصد افزایش یافته است.
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افزایش واردات در خرداد ماه

وارداتمالیاتمسکن

کاغذ اقتصادی
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شنبه  11  تیر ماه 1401

رتبه زیر 2۰ هزار ۱۹۹3دانش آموز 
کمیته امداد در کنکور ۱۴۰۰

در حالی داوطلبان کنکور ســال 1۴۰1 با حضــور در حوزه های 
امتحانی با یکدیگر به رقابت می پردازند که براساس آمارهای اعلام 
شده از سوی کمیته امداد، ۲۸ هزار نفر از دانش آموزان کنکوری 

امسال از جامعه هدف این نهاد هستند.
به گزارش ایسنا، یکی از خدمات کمیته امداد، ارائه خدمات حمایتی 
و فرهنگی به دانش آموزان و دانشــجویان تحت پوشش است که 
در همین راســتا این نهاد اقدامات و خدماتی را به دانش آموزان 
کنکوری سال 1۴۰1 ارائه داده است. از آنجایی که در سال 1۴۰1، 
۲۸ هزار دانش آموز کنکوری از مددجویان کمیته امداد هستند، 
برای ارائه خدمات به این افراد، شــماره تلفن  و معدل ســال قبل 
دانش آموزان کنکوری تحت پوشش توسط کارشناسان فرهنگی 
و رابطین تحصیلی ادارات احصاء شده و پس از آن گروه پشتیبان 
طرف قرارداد با دانش آموزان کنکوری تماس گرفته و دانش آموزان 
در صورت اظهار تمایل از کلاس های کنکور و پشــتیبانی تلفنی 

استفاده کردند.
همچنین حدود ۲۰ پیامک آموزشی، اطلاع رسانی، مشاوره ای و 
انگیزشی از طریق ستاد مرکز به افراد ارسال شده است و به 66۳۳ 
نخبه و استعداد برتر )۳۷۵۹ دانش آموز و 1۷۵۸ دانشجو( کمک 

هزینه و شهریه تحصیلی ارائه می شود.
اما براساس آمارهای اعلام شده از سوی این نهاد، در کنکور سال 
گذشته بیش از 1۸ هزار دانش آموز مستعد کنکور مورد حمایت از 
خدمات و کلاس های آموزشی، نکته و تست و آزمون های آمادگی 
کنکور بهره مند شدند و ۲۳ هزار و ۴6۳ نفر از دانش آموزان مورد 

حمایت در کنکور 1۴۰۰ شرکت کردند.

یکی از مشکلات اساسـی و چالش هایی که ایران 
با آن دسـت و پنجه نرم می کند کمبود آب است 
زیرا ایـران از نظـر موقعیت جغرافیایی کشـوری 
خشـک و نیمـه خشـک محسـوب می شـود و 
میـزان بارندگـی و شـرایط تبخیری آن نسـبت 
به میانگین جهانی بسـیار بالاتر اسـت عـلاوه بر 
شـرایط جغرافیایی خشـک، اسـتفاده نادرسـت 
از منابـع آبـی موجـب شـده اسـت کـه ایـران 

مشـکلات جـدی بحـران آب را تجربـه کند.
بـه گـزارش ایسـنا، ایـران دارای اقلیم هـای 
فراخشـک، نیمـه خشـک و مدیترانه ای اسـت و 
حدود 6۵ درصد از مسـاحت کشـور را اقلیم های 
فراخشـک و خشـک بیابانـی در بر گرفته اسـت. 
در ایـن اقلیـم میـزان بـارش بسـیار کـم یعنـی 
کم تـر از ۵۰ تـا 1۵۰ میلی متـر در سـال اسـت و 
متوسط درجه حرارت سالانه بسـیار زیادی دارد 
و به همیـن دلیل جمعیت نسـبتاً محـدودی در 
این منطقه جغرافیایی سـاکن هسـتند. مناطق 
بـا اقلیـم نیمـه خشـک در کشـور بیـن ۲۰۰ تا 
۳۰۰ میلی متـر بارندگـی سـالانه دارنـد و حدود 
یک پنجـم از خـاک کشـور را شـامل می شـوند. 
در اقلیم مدیترانـه ای بارندگی بیشـتر از مناطق 
نیمه خشـک اسـت و بـه حـدود ۵۰۰ میلی متـر 
در سـال نیـز می رسـد. وسـعت مناطق بـا اقلیم 
مدیترانـه ای در کشـور حـدود پنـج درصـد کل 

مسـاحت کشـور را تشـکیل می دهـد.
 حجم کل برداشـت آب بـرای مصـارف مختلف 
از منابـع آب هـای سـطحی و زیرزمینـی کشـور 
برابـر ۹۸.1 میلیـارد مترمکعب اسـت به گونه ای 
که میـزان برداشـت از منابع آب سـطحی ۴۴.۲ 
و از آب هـای زیرزمینـی ۵۳.۹ میلیـارد مکعـب 
است. بخش »کشـاورزی«، »شـرب و بهداشت« 
و »صنعـت و خدمـات« در مجمـوع بـه ترتیـب 
۸۷.۹، ۸.۴ و 1.۸ میلیارد مترمکعب آب برداشت 
می کننـد. سـهم آب هـای زیرزمینـی شـامل 
چاه هـا و قنـوات در تامیـن نیازهـای مختلـف 
کشور ۵۴.۹ درصد اسـت. منوچهر گرجی استاد 
حوزه محیط زیسـت پردیس کشـاورزی و منابع 
طبیعی دانشـگاه تهـران - بـا بیان اینکـه یکی از 
مشکلات اساسی و تاثیرگذار در روند خشکسالی 
مربوط به کمبـود دریافت باران اسـت، می گوید: 
در شـرایط فعلی میانگین سـالانه بارندگی ایران 
بـه حـدود ۲۳۰ میلیمتـر می رسـد در حالی که 
متوسـط بارندگـی سـالانه در دنیـا حـدود ۸۰۰ 
میلیمتر اسـت. برهمین اسـاس میزان بارندگی 
سـالانه در ایران کمتر از یک سـوم متوسـط دنیا 
است. متوسـط پتانسیل تبخیر در کشـور حدود 
۲۰۰۰ میلیمتر است ولی شـرایط تبخیری دنیا 
حـدود ۷۰۰ میلیمتـر تخمین زده شـده اسـت؛ 

بـا نگاهـی بـه ایـن آمـار متوجـه می شـویم که 
وضعیت آبی کشـور ما حدود 1۰ برابر از متوسط 
جهانـی ضعیف تـر اسـت بنابرایـن این شـرایط 
نیازمنـد توجه و درک مسـئولان و مردم اسـت و 
باید بپذیرند که بـا این میزان بارندگی در کشـور 
نمی تـوان هماننـد کشـورهایی کـه بارندگـی 

بیشـتری دارند آب مصـرف کنند.
وضعیت  بحرانی آب

عباسـعلی نوبخـت سرپرسـت سـازمان منابـع 
طبیعی و آبخیزداری کشـور - با اشـاره به بحران 
آب در کشـور می گویـد: ایـران جزو کشـورهایی 
اسـت که به دلیل تغییرات اقلیمی و خشکسالی 
در سـال ۲۰۲۵ بـا بحـران شـدید آب مواجـه 
می شـود و در سـال ۲۰۴۰ به نهایت حـد بحران 
شـدید آب می رسـد. ما متولیان امنیت زیسـتی 
کشور با مشارکت و اسـتفاده از تجربیات و دانش 
مراکـز تحقیقاتی و دانشـگاهی اثبـات می کنیم 
کـه ایـران در سـال ۲۰۴۰ دچـار بحران شـدید 

خشکسـالی نخواهد شـد.
دکتـر باقـر قرمزچشـمه مدیر گـروه منابـع آب 
و توسـعه خـاک وزارت نیـرو - بـه منابـع آبـی 
کشـور و ضـرورت مدیریـت آن اشـاره و اظهـار 
می کنـد: منابـع آبـی از نظـر کمیـت، کیفیت و 
برداشـت بی رویـه از دشـت ها در وضعیـت فوق 
بحرانی قرار دارد. در کشـور میزان برداشت آب از 
دشت ها بیش از حد اسـتاندارد اسـت و در حالی 
کـه بایـد حـدود ۲۰ تـا ۴۰ درصـد منابـع آبـی 
برداشت شود در کشـور بیش از ۸۰ درصد منابع 
آبی برداشـت می شـود که بیانگـر این اسـت که 
وضعیـت خوبـی نداریم و بایـد منابع آبی کشـور 

را مدیریـت کنیم.
فیـروز قاسـم زاده سـخنگوی صنعت آب کشـور 
- در یـک برنامـه رادیویی دربـاره تـداوم کم آبی 
می گویـد: ما در سـال 1۴۰۰ یک سـال کـم آبی 
را پشـت سـر گذاشـتیم و متأسـفانه این کم آبی 
امسـال)1۴۰1( نیز تـداوم پیدا کرده اسـت. یک 
پنجم )۲۰ درصد( سـرانه آب تجدیدپذیر دنیا در 
ایران اسـت که همین موضـوع محدودیت هایی 
برای مـا ایجـاد می کنـد و ضـرورت دارد کـه در 
مدیریـت منابع آبی کشـورمان هوشـمندانه و بر 

اسـاس اسـتانداردها و اصول عمـل کنیم.
خطوط لوله و هدررفت آب

با توجه به خشکسـالی و بحران  کم آبی در کشور 
لازم اسـت از هدر رفت آب جلوگیـری کنیم و در 
این جهـت از لوله های سـالم و جدیدتر اسـتفاده 
کنیـم ایـن در حالیسـت که بـا میـزان هدررفت 
قابـل توجـه در ایـن بخـش مواجـه هسـتیم. به 
گفته حنیـف رضا گلـزار پژوهشـگر حـوزه آب و 

خاک به وضعیت فعلی کشـور ۸۰ تا ۹۰ میلیارد 
متـر مکعـب از آب مصرفـی متعلـق بـه بخـش 
کشـاورزی اسـت و بر اسـاس مطالعات رسـمی، 
سـالانه حـدود 1. ۴ دهم میلیـارد متـر مکعب از 
منابع آب شرب و شیرین درون شـهری از دست 
می رود قبـل از اینکه سـر از شـیر خانه مـردم در 
بیـاورد؛ بـه عبـارت دیگر مـا تقریبـاً شـش برابر 
حجم آب کل سـد امیرکبیـر کرج را در سـاختار 
فرسـوده انتقـال آب درون شـهری از دسـت 

می دهیـم.
چگونه این بحران را مدیریت کنیم؟

یکی از راه های اسـتفاده بهینـه از آب آبخیزداری 
اسـت. نوبخـت ضمـن اشـاره بـه ضـرورت 
بهره گیـری از ایـن روش می گویـد: بـرای حفظ 
و صیانـت از عرصه هـای منابـع طبیعـی بایـد 
افزایش آبخیزداری را در دسـتور کار قرار دهیم و 
از تمام ظرفیت های موجود کشـور بـرای تقویت 
پوشـش گیاهـی جنگل هـا و مراتـع بـا کاربـری 

خـاص خودشـان اسـتفاده کنیـم.
گرجـی رابطه دفـع آفـات و مصرف بهینـه آب را 
تشـریح و اظهـار می کند: طبـق آمار حـدود ۳۰ 
درصـد محصـولات کشـاورزی کـه بـا آب تولید 
شـده بر اثر آفـات از بیـن مـی رود. به طـور مثال 
اگر سـالانه حدود 1۰۰ میلیارد مترمکعب آب در 
بخش کشاورزی مصرف شـود حدود ۳۰ میلیارد 
متر مکعـب از آن آبی که بـرای تولید محصولات 
بـه کار رفتـه از طریـق آفت زدگـی محصـول به 
هدر می رود بنابراین مبارزه بـا آفات و جلوگیری 
از ریزش محصـولات می تواند حـدود ۳۰ درصد 

از اتـلاف آب را کاهـش دهد.
حنیـف رضا گلـزار پژوهشـگر حـوزه آب و خاک 
در یـک برنامـه رادیویـی بـا اشـاره بـه  اهمیـت 

حکمرانـی آب می گوید: اگـر ما بهتریـن قوانین 
و قواعـد را در حـوزه مدیریـت منابـع آبـی تحت 
عنـوان »حکمرانـی آب« داشـته باشـیم امـا 
حکمـران آب نداشـته باشـیم تدویـن هـر گونه 
قانـون و آئین نامـه به نتیجـه ای نخواهد رسـید. 
نبـود جایـگاه و یـا شـخص حقیقـی و حقوقـی 
مشـخص به عنوان حکمـران آب به عنـوان یکی 
از بزرگترین ضعف ها در سـاختار اداری مدیریت 
منابع آبی کشور اسـت. ما قبل از بحث حاکمیت 
آب و قانونگـذاری و هرگونـه اقـدام اصلاحـی، 
باید یک شـخص، یـک نهـاد یا یـک سـاختار را 
بـه عنـوان تصمیم گیرنـده نهایـی در حـوزه آب 
شناسایی کنیم و به رسمیت بشناسـیم و خود را 

ملـزم بـه تبعیـت از دیدگاه هـای او بدانیـم.
وی ادامـه می دهـد: مـا چندیـن نهـاد مسـئول 
در حـوزه آبـی از جملـه شـورای عالـی آب، 
شـرکت های پیمـان کار، نماینـدگان مجلـس و 
افـراد محلـی داریـم که هـر کـدام در حـوزه آب 
دخالـت می کننـد و خودشـان را در مسـئله آب 

صاحـب تخصـص و دیـدگاه می داننـد.
با توجـه بـه تنـوع اقلیمی کشـور، وجـود الگوی 
کشـت مناسـب جهـت دسـتیابی بـه حداکثـر 
بهره برداری از عواملی ماننـد آب و زمین ضروری 
اسـت. گلزار با بیـان اینکه در حـال حاضر اصلاح 
الگوی کشـت یک مسـئله دسـتوری اسـت و به 
سـرانجام نخواهـد رسـید، می گویـد: صددرصد 
عملیـات و فرآیند تولیـد محصولات کشـاورزی 
و تولیـد غذا در کشـور توسـط بخـش خصوصی 
و کشـاورزان انجـام می شـود و از آنجایـی هم که 
فعالیـت در بخش خصوصـی منطبق بـر قوانین 
بـازار اسـت نمی تـوان بحـث حکمرانـی آب را 

اصلاح کـرد.

مدیرکل امور بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی 
توضیحاتی پیرامون چرایی قطع بیمه راهنمایان 
گردشگری و فعالان صنایع دستی ارائه کرد و گفت: 
در سال جاری حدود ۴1۵۰ نفر مشمول این بیمه 
بودند که اگر قرار باشد بیمه شان را در سال 1۴۰1 
تداوم دهیم رقمی بالغ بر ۴۴ میلیارد تومان اعتبار 

نیاز است.
مهدی شکوری در گفت وگو با ایسنا، درباره مشکلات 
ایجاد شده برای بیمه فعالان صنایع دستی و علت 
قطع این بیمه از ابتدای سال 1۴۰1 توضیحاتی ارائه 
و اظهار کرد: فعالان صنایع دستی به دو گونه تحت 
پوشش تامین اجتماعی قرار دارند. نخست پوشش 
بیمه قالیبافان و صنایع دستی است که از سال ۸۸ آغاز 
شد و در حال حاضر حدود ۲۵۲ هزار نفر بیمه شده 

قالیباف و فعالان صنایع دستی را داریم.
وی افزود: تعداد کثیری نیز در ســنوات گذشــته 

بازنشسته و از این فهرست خارج شده اند.

مدیرکل امور بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی با 
بیان اینکه تا پایان سال 1۴۰۰ بیش از 6۰۰۰ میلیارد 
تومان سهم حق بیمه کارفرمایی دولت بابت این قشر 
پرداخت نشده و باقی مانده است گفت: طبق قانون 
از جمله ماده ۷1 قانون احکام دائمی توسعه، اگر قرار 
باشد سرویس و خدماتی به بیمه شدگان ارائه شود که 
دولت بخشی از سهم حق بیمه را  تقبل کرده باشد، 
باید حتما بودجه لازم بــرای آن در قوانین بودجه 
سنواتی در نظر گرفته شود. بر این اساس تا بار مالی 
تامین نشود اجرا برای صندوق های بازنشستگی، 

ممنوع است.
شکوری ادامه داد: با این حال، این بیمه را کماکان 
ادامه می دهیم و افرادی که از گذشته بیمه ما بوده اند، 
مادامی که هفت درصد حق بیمه  سهم خودشان را 
پرداخت می کنند، ما آن ۲۰ درصد ســهم دولت را 
کماکان به حساب دولت منظور می کنیم به هیچ 

وجه قطعی بیمه برای این افراد نداریم.

وی با اشاره به اینکه مشکلات ایجاد شده برای بیمه 
فعالان صنایع دستی، به بیمه راهنمایان گردشگری 
باز می گردد که شماری از فعالان صنایع دستی نیز از 
این محل تحت پوشش قرار گرفته اند گفت: در حال 
حاضر وزارت میراث فرهنگی نیز پیگیر این موضوع 
است. سازمان هدفمندی یارانه ها ردیف بودجه ای را 
اعلام و ۸۷۵ میلیارد تومان تخصیص داده بودند؛ اما 
محل های هزینه کرد آن ردیف بودجه، در تبادل و 

موافقت با سازمان برنامه و بودجه مشخص می شود.
مدیرکل امور بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی 
ادامه داد: این ۸۷۵ میلیارد تومان را برای کارگاه های 
معافیت دار زیر پنج نفر، سربازی، ایثارگران و غیره که 
فصول و رئوس خدمات و مشمولانی که قرار است از 
این کمک استفاده کنند درنظر گرفته و در آنجا تعریف 
کرده اند. نامه  سازمان برنامه و بودجه مبین آن است 
که محل مصرف این بودجه کجا و برای چه کسانی 
باشد اما سازما ن هدفمندی، تفسیر دیگری داشت و 

گفته بود از محل این ردیف بودجه برای این گروه هم 
استفاده شود که امکان پذیر نیست.

وی با بیــان اینکه در واقع بحث میان دو ســازمان 
هدفمندی و برنامه و بودجه است و ما وارد این موضوع 
که این اعتبار مربوط به کدام بخش و خدمات است 
نمی شــویم گفت: چون این بودجه، محل اختلاف 
بود، به ریاست سازمان برنامه و بودجه ارجاع دادیم که 
آنجا تصمیم گیری کنند و منتظر پاسخشان هستیم 

که محل هزینه کرد را مشخص کنند.
شکوری افزود: زیرا میان مبادله و توافقی که با تامین 
اجتماعی صورت گرفته با چیزی که وزارت میراث به 
دنبال آن است، به هیچ وجه همخوانی وجود ندارد و 
آن پول مصروف گروه های دیگری شده است که قبلا 

سازمان برنامه و بودجه مشخص کرده بود.
مدیرکل امور بیمه شدگان سازمان تامین اجتماعی با 
اشاره به اینکه ما گروه راهنمایان گردشگری و فعالان 
صنایع دستی را سال گذشته بیمه کرده بودیم، با تصور 
اینکه آن ۸۷۵ میلیارد تومان مختص حق بیمه این 
گروه است و بعد گفتند که خیر، اشتباه است و ما دیگر 
از ابتدای 1۴۰1 این بیمه را ادامه ندادیم گفت: همان 
ســال قبل را هم که تقبل و پرداخت کردیم اکنون 
محل بحث و ابهام هست تا در سازمان برنامه و بودجه، 

تعیین تکلیف شود.

بحرانآب،گریبانگیرایران

توضیحتامیناجتماعیدربارهچراییقطعبیمه
راهنمایانگردشگریوفعالانصنایعدستی

وزیر بهداشت در حاشیه جلسه دولت خبر داد
الزام استفاده از ماسک در 
مکان های باز برداشته شد

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد که در ستاد کرونا 
به این جمع بندی رسیدیم که الزام استفاده از ماسک در مکان های 
باز برداشته شود، اما در مکان هایی که سربسته است و تهویه ندارد 

به ویژه در وسایل نقلیه عمومی باید همچنان استفاده شود.
به گزارش ایسنا، بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران گفت: 
یکی از بزرگترین موفقیت های ایران در زمینه کرونا بوده است؛ چرا 
که واکسیناسیون در حجم وسیع و در زمان کوتاه انجام شد. ما از 
واکسن های موثر هم استفاده کردیم و از شهریور 1۴۰۰ واکسن را 
با حجم زیاد وارد کردیم و تا امروز 1۵۰ میلیون دوز واکســن وارد 
کردیم. البته از دی ماه 1۴۰۰ ورود واکســن متوقف شد و تولید 

داخلی انجام شد. ما در شش مرکز تولید واکسن داشتیم.
وی تاکید کرد: این حجم زیاد باعث شد ایمنی مردم بالا برود و در 
اجلاسی که در ژنو داشتیم جزو چند کشور موفق در کنترل بیماری 
کرونا بودیم و با توجه به این که در خرداد کلا رقم مرگ ناشــی از 
کرونا تک رقمی بود در ستاد کرونا به این نتیجه رسیدم که در فضای 
باز استفاده از ماسک الزامی نیست و در جاهایی که بسته است و 

تهویه ندارد و به ویژه در وسایل نقلیه عمومی باید استفاده شود.
عین اللهی گفت: بیماری کرونا بــه طور کلی از بین نمی رود، مثل 
آنفولانزا می شــود. بعد از مرحله همه گیری بــه مرحله آندمی 
و تک گیری می رســد. از این رو توصیه می شــود سالی یک بار 
واکسیناسیون انجام شود و با توجه به اینکه هنوز خطر کرونا در دنیا 
از بین نرفته است، توصیه می کنیم کسانی که شش ماه از تزریق 
آخرشان انجام شده، یک نوبت تزریق انجام دهند و در سال های بعد 
با توجه به شرایط بین المللی این واکسن را در اختیار داروخانه ها 

قرار می دهیم.
وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی درباره شیوع وبا در کشور 
نیز اعلام کرد: بیماری وبا هنوز آمار قابل توجهی نداریم و ۴۰ مورد 
گزارش شده و در مناطق مرزی این خطر وجود دارد و سعی داریم 
کنترل کنیم، اما مهم اســت که شستشــوی خوب سبزیجات را 

مدنظر قرار دهیم چون از این راه منتقل می شود.

سازمان جهانی بهداشت )WHO( از احتمال 
شیوع گسترده بیماری کووید1۹ در اروپا طی 
تابستان امسال )۲۰۲۲( خبر داد و خواستار نظارت 
دقیق نهادهای بهداشتی کشورها بر وضعیت همه گیری ویروس 
پس از سه برابر شدن موارد روزانه ابتلا در یک ماه گذشته شد. به 
گزارش ایسنا، "هانس کلوگه"، مدیر دفتر اروپایی سازمان جهانی 
بهداشت در این خصوص تصریح کرد: از آنجایی که کشورها در 
سراسر اروپا محدودیت های بهداشتی را کنار گذاشته اند، ویروس 
ممکن است تابستان امسال در سطوح بالایی منتشر شود. این 
مسئول سازمان جهانی بهداشت در بیانیه ای مکتوب که یک نسخه 
از آن در اختیار خبرگزاری فرانسه قرار گرفت، یادآور شد: ویروس 
تنها به این دلیل از بین نمی رود که کشورها نظارت و کنترل بر 
انتشار آن را متوقف کنند. براساس داده های عمومی منتشر شده و با 
توجه به شیوع تازه ترین سویه فرعی ویروس جهش یافته امیکرون 
موسوم به BA.۵، تعداد موارد ابتلای روزانه به بیماری کووید1۹ 
در ۵۳ کشور تحت پوشش سازمان بهداشت جهانی در اروپا طی 
این هفته به حدود ۵۰۰ هزار نفر رسید، در حالی که این رقم در 
پایان ماه مه حدود 1۵۰ هزار مورد در روز بود. در عین حال میزان 
مرگ و میر روزانه ناشی از ابتلا به بیماری کووید1۹ که در بخش 
عمده ای از فصل زمستان به حدود ۴ تا ۵ هزار نفر رسیده بود در 
حال حاضر به سطح پایین روزانه ۵۰۰ نفر،  معادل رقم ثبت شده 

در تابستان سال ۲۰۲۰ کاهش یافته است. 
در حالی که گرمای شدید در بیشتر نقاط اروپا به شکسته شدن 
رکوردهای دما در ماه ژوئن )ماه گذشته میلادی( منجر شده، هم 
اکنون تقریبا همه کشورهای اروپایی در حال ثبت افزایش موارد 
ابتلا هستند و پرتغال، لوکزامبورگ، فرانسه، یونان، قبرس، آلمان و 
اتریش در حال حاضر با بالاترین میزان ابتلا نسبت به دیگر کشورها 
پیشرو محسوب می شوند. مدیر دفتر اروپایی سازمان جهانی 
بهداشت در ادامه بیانیه خود آورده است: ما امیدواریم که برنامه های 
گسترده واکسیناسیون که اکثر کشورهای عضو آن را اجرا می کنند 
و همچنین عفونت های گذشته که خود، عامل ایمنی در برابر 
ویروس است از عوارض جدی و سخت ابتلا به بیماری کووید1۹ 

که قبلاً در دوره اوج همه گیری شاهد آن بودیم، جلوگیری کند.

چین در حال آزمایش هوای کره شمالی برای وجود 
آثار کووید-1۹ است و از مردمی که در امتداد مرز 
زندگی می کنند خواسته تا در روزهایی که باد جنوبی 

می وزد، پنجره های خود را ببندند.
به گزارش ایسنا به نقل از تلگراف، ویدئویی که سی ان ان به دست 
آورده است، مقامات مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های چین را 
نشان می دهد که ماشین های پایش هوا را در کنار رودخانه یالو، که دو 
کشور را از هم جدا می کند، در شهر مرزی داندونگ در شمال شرقی 

نصب می کنند.
حدود ۷۰ درصد تجارت کره شمالی قبل از همه گیری از این منطقه 
انجام می شد. گمان می رود این دستگاه ها در حال بررسی قطرات 
کووید-1۹ هستند که در نسیم شمال می وزند، که اخیراً بزرگترین 
شیوع ویروس را تجربه کرده است. در اوایل ماه ژوئن، به ساکنانی که 
در نزدیکی رودخانه زندگی می کردند - که عرض آن در برخی نقاط 
کمتر از یک کیلومتر است - در یک اطلاعیه دولتی دستور داده شد 
که پنجره های خود را ببندند و از قدم زدن در کنار رودخانه خودداری 
کنند. همچنین از آنها خواسته شد که برای آزمایش های مکرر بروند.

مقامات همچنین قاچاق از طریق رودخانه را تحت کنترل گرفته و 
برای اطلاعات مربوط به افراد دخیل مشوق های نقدی ارائه کرده اند. 
به نظر می رسد که این حرکت به دلیل زنجیره های انتقال غیرقابل 
توضیح در شهر ۲.1۹ میلیون نفری انجام شده است. داندونگ که 
مدت ها مرکز تجاری با کره شمالی بوده است، یکی از شدیدترین 
محدودیت ها را در استراتژی »کووید صفر « چین تجربه کرده است.

بن کاولینگ، رئیس اپیدمیولوژی دانشکده بهداشت عمومی دانشگاه 
هنگ کنگ، به بلومبرگ گفت بعید است که عفونت به این طریق 
گسترش یابد. او توضیح داد که ویروس ها در زیر نور خورشید و در 

هوای آزاد زنده نمی مانند.
پیتر کولینیون، استاد بیماری های عفونی در دانشگاه ملی استرالیا، 
گفت که استراتژی کووید صفر چین بارها توسط عفونت هایی که از 
مرزهای زمینی طولانی این کشور نشت می کنند، از جمله مرزهایش 
با میانمار و روسیه آزمایش شده است. مقامات از نزدیک تحولات 
کره شمالی را پس از اینکه در ماه آوریل توسط اولین شیوع بزرگ 
کووید-1۹ از همه گیری تحت تاثیر قرار گرفت، زیر نظر داشته اند. 

دولت »وخیم ترین وضعیت اضطراری ملی« را اعلام کرد.

سازمان جهانی بهداشت:
تابستان داغ اروپا با اوج گیری 

کووید همراه می شود

چین بادهای کره شمالی
 را آزمایش می کند!
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کاغذ جامعه

آگهیدعوتمجمععمومیفوقالعاده)نوبتاول(
شرکت تعاونی تولیدکنندگان فرش دستباف روستائی به شناسه 

ملی ۱۰۸۶۰۵۰۸۹۳۴ شهرستان زرند استان کرمان
به اطلاع کلیه اعضای محترم شرکت تعاونی می رساند که جلسه 
مجمع عمومی فوق العاده نوبت اول این تعاونی در ساعت ۱۰ صبح 
روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۱/۴/۲۱ در محل دفتر شرکت تعاونی واقع 
در خیابان فلسطین تشکیل می گردد. از سهامداران دعوت می گردد 

راس ساعت مذکور در جلسه مجمع حضور بهم رسانند.
ضمنا اعضایی که مایلند حق حضور و رای در مجمع را به نماینده تام 
الاختیار خود واگذار کنند تا تاریخ ۱۴۰۱/۴/۱۸ به اتفاق نماینده خود 
جهت تایید برگ نمایندگی به محل دفتر شرکت فرش دستباف 

مراجعه نمایند.
با توجه به انتخابات هیئت مدیره اعضایی که قصد کاندیداتوری در 
هیئت مدیره را دارند تا یک هفته قبل از برگزاری مجمع عمومی 
با در دست داشتن دفترچه عضویت جهت ثبت نام به محل دفتر 

شرکت مراجعه نمایند.
دستور جلسه:

۱. ارایه گزارش هیئت مدیره و تصویب صورت های مالی
۲. انتخاب هیئت مدیره و بازرسین

هیئت مدیره شرکت تعاونی

ادارهکلثبتاسنادواملاكاستانکرمان
ادارهثبتاسنادواملاكحوزهثبتملكمنطقهدوکرمان

ادارهکلثبتاسنادواملاكاستانکرمان
ادارهثبتاسنادواملاكحوزهثبتملكمنطقهدوکرمان

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي 
رسمي سند  فاقد 

وضعيت  تكليف  تعيين  قانون  نامه  آئين   ۱۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهي 
رسمی فاقد سند  و ساختمانهاي  اراضي  و  ثبتي 

موضوع  دوم  هيات   ۱۴۰۱/۰۳/۲۸ ۱۴۰۱۶۰۳۱۹۰7۸۰۰۳۰۶۳مورخه  شماره  راي  برابر 
قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر 
بلامعارض  مالكانه  تصرفات  كرمان  دو  منطقه  ملك  ثبت  حوزه  ثبتي  واحد  در 
از  صادره   ۱۹ شناسنامه  بشماره  منصور  فرزند  جاويدان  محسن  آقاي  متقاضي 
مساحت  به  -مسکونی(  تجاری  )کاربری  خانه  باب  يك  ششدانگ  در  بردسیر 
۳ کرمان آدرس  از ۲7۸7 اصلي واقع دربخش  ۲۴۸۸۹ فرعي  ۱۶۰ مترمربع پلاك 
آقاي  رسمي  مالك  از  خريداري   ۶ جنوبی کوچه  احمد کافی  شیخ  خیابان  کرمان 
دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  است.لذا  گرديده  محرز  توکلی  بانک  حسین 
صدور  به  نسبت  اشخاص  صورتي كه  در  شود  مي  آگهي  روز   ۱۵ فاصله  به  نوبت 
اولين  انتشار  تاريخ  از  توانند  مي  باشند  داشته  اعتراضي  متقاضي  مالكيت  سند 
رسيد،  اخذ  از  و پس  تسليم  اداره  اين  به  را  اعتراض خود  ماه  دو  به مدت  آگهي 
ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي 
اعتراض  وصول  عدم  و  مذكور  مدت  انقضاي  صورت  در  است  نمايند.بديهي  تقديم 

خواهد شد. صادر  مالكيت  سند  مقررات  طبق 

1401/04/11 انتشار نوبت اول:  تاريخ 
تاريخ انتشار نوبت دوم : 1401/04/26
2کرمان املاک منطقه  و  اسناد  ثبت  زاده رییس  محمودمهدی 
1343057 آگهی:  شناسه 

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي 
فاقد سند رسمي

آگهي موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي 
اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمی و 

برابر راي شماره ۱۴۰۱۶۰۳۱۹۰7۸۰۰۱۹۹۰مورخه ۱۴۰۱/۰۳/۰۳ هيات دوم موضوع قانون 
تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد 
آقاي  متقاضي  بلامعارض  مالكانه  تصرفات  دو كرمان  منطقه  ملك  ثبت  حوزه  ثبتي 
درششدانگ   كرمان  از  صادره   ۱۳۸7 شناسنامه  بشماره  محمود  فرزند  قاسمي  علي 
مساحت  به  مسکونی(   عرصه  کاربری  )با  فوقانی  طبقه  بر  مشتمل  مغازه  يكباب 
آدرس کرمان  بخش۲کرمان  در  واقع  اصلي   از۳۳۶۲  فرعي  پلاك7  مترمربع   ۱۸۴
رضا  احمد  آقاي  رسمي  مالك  از  خريداري   ۲۱ ۱۹و  کوچه  شهریوربین   ۱7 خیابان 
به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  است.لذا  گرديده  محرز  گوکی  زاده 
به صدور سند مالكيت  آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص نسبت  روز   ۱۵ فاصله 
مدت  به  آگهي  اولين  انتشار  تاريخ  از  توانند  مي  باشند  داشته  اعتراضي  متقاضي 
يك  مدت  ظرف  رسيد،  اخذ  از  پس  و  تسليم  اداره  اين  به  را  خود  اعتراض  ماه  دو 
نمايند. تقديم  قضايي  مراجع  به  را  خود  دادخواست  اعتراض،  تسليم  تاريخ  از  ماه 
بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالكيت صادر خواهد شد.
1401/04/11 انتشار نوبت اول  تاريخ 
انتشار نوبت دوم :1401/04/26 تاريخ 
2کرمان املاک منطقه  و  اسناد  ثبت  زاده رییس  محمودمهدی 
1343059 آگهی:  شناسه 

آگهی فقدان سند مالکیت
لرستانی    اسفندیار  آقای  چون 
فرعی   ۱۴۶ پلاک  ششدانگ  مالک 
بخش  در  واقع  ۵77-اصلی  از 
تصدیق  شهود  شهادت  برگ  دو  ارائه  با  ۴۵کرمان 
شده ادعا و اعلام نموده اصل سند مالکیت پلاک 
 ۱۸۸ ثبت۲۳۴۲7صفحه  ذیل  قبلا  که  اخیرالذکر 
دفتر ۱۳۴ املاک  محلی  جیرفت صادر و تسلیم 
شده است بعلت جابجای مفقود گردیده و از این 
پلاک  المثنی  مالکیت  سند  صدور  تقاضای  اداره 
وبر  نامبرده  درخواست  به  بنا  لذا  نموده  را  فوق 
نامه  آیین   ۱۲۰ ماده  یک  تبصره  دستور  حسب 
میگردد  آگهی  نوبت  یک  در  مراتب  ثبت  قانون   –
انجام  مدعی  اشخاصی  یا  شخص  چنانچه  تا 
اصل  وجود  ویا  مرقوم  ملک  به  نسبت  معامله 
از  باشند  می  خود  نزد  ادعا  مورد  مالکیت  سند 
تاریخ انتشار آگهی )یک نوبت است (ظرف مدت 
یا  مالکیت  سند  اصل  ارائه  با  را  مراتب  روز   ۱۰
املاک  و  اسناد  ثبت  اداره  به  کتبا  معامله  سند 
بدیهی است پس  نمایند  اعلام  شهرستان جیرفت 
)۱۰روز(هیچگونه  آگهی  در  مقرر  مهلت  انقضای  از 
واین  بود  نخواهد  مسموع  هیچکس  از  ادعایی 
به صدور سند  اداره وفق ضوابط و مقررات نسبت 

. نمود  اقدام خواهد  بنام مالک  المثنی  مالکیت 

جواد فاریابی
رئیس ثبت اسناد املاک جیرفت
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خبرخبر

محمدمهدی انتظار نویسنده و تدوینگر مستند 
کوتاه »1۲ – هیچ« مطــرح کرد که مافیای 
کنکور، تنها کسانی هستند که از بزرگنمایی 
کنکور منتفع می شوند و تنها بازنده این میدان، 

دانش آموزان هستند.
محمدمهدی انتظار نویسنده و تدوینگر مستند 
کوتاه »1۲ – هیچ« همزمان با عرضه تلویزیونی 
این مستند به مهر بیان کرد: اخیراً خبری منتشر 
شد مبنی بر اینکه قانونی تصویب شده تا کنکور 
از این پس دو مرحله ای برگزار شود و درس های 
عمومی از آن حذف کردند. این مســاله برای 
امروز و دیروز نیست، بحث بر سر حل مشکل 
کنکور در کشور از ســال ها پیش شروع شده 
بود. مساله اینجاست که آیا کنکور واقعاً مشکل 
است یا رسانه ها از آن برای ما یک غول بزرگ 
و ترسناک می ســازند؟ اگر مشکل محسوب 
می شود، حل این مشکل تا چه میزان اولویت 

دارد؟
وی افزود: مدت هاســت موافقان و مخالفان، 
بر سر حذف کنکور با راه انداختن دوقطبی ها 
مانع بســط افکار عمومی به دیگر مشکلات 
آموزشی می شوند. به عبارتی دیگر، کنکور را 
آنقدر مشکل جلوه می دهند که اذهان عمومی 
به سمت مشکلات اساسی و عدیده آموزش 
و پرورش سوق پیدا نکند. سود این پروپاگاندا 
سازی ها فقط و فقط در جیب کاسبان کنکور 
می رود. کاسبان کنکور، چه عبارت آشنایی؛ 
در طول ساخت مستند کوتاه »1۲ – هیچ« 
و مواجهه با مســئولینی که کنکــور را بهانه 
می کنند تــا از زیر بار حل کردن مشــکلات 
آموزش و پرورش، شانه خالی کنند، مدام به یاد 
سیاستمداری می افتادیم که مشکلات کشور 
را حل نمی کرد و تحریم ها را بهانه حل نشدن 

مشکلات معرفی می کرد.
انتظار اظهار کرد: این تصور که با حل مساله 
کنکور، مسائل آموزش و پرورش حل می شود 
احمقانه است. واقعیت اینجاست که کنکور به 
خودی خود مشکلاتی دارد اما حذف کردن 
آن یا دو مرحله ای کردنــش، دردی از دانش 
آموزان دوا نمی کند. مشکل ما اساساً با خود نظام 
آموزشی است. حرف ما این است که روش های 

سیستم آموزشی ما اساساً غلط است.

»شاهنامه نقش و صورت« 
چطور خلق شد

نمایش زنان 
نقش آفرین شاهنامه

پریسا شفیعی معتقد است در هیچ یک 
از آثار ادبی مانند شــاهنامه به شــکل 
گســترده و با نگاهی نو بــه جایگاه زن 
اشــاره نشــده از این رو مجموعه جدید 
نقاشی هایش را با الهام از زنان شاهنامه 
تصویــر کرده اســت. به گــزارش مهر، 
دومیــن نمایشــگاه انفرادی نقاشــی 
پریســا شــفیعی با عنوان »شــاهنامه 
نقــش و صورت« تــا امــروز جمعه 1۰ 
تیر ماه در گالــری انتظامی برپاســت. 
آثار این نمایشــگاه برگرفتــه و با الهام 
از داســتان های شاهنامه اســت. پریسا 
شفیعی هنرمند نقاش درباره این آثار و 
ویژگی هایی که سبب گردآوری آنها در 
یک نمایشگاه شده است، گفت: بارزترین 
ویژگی آثار آزادسازی فکر، زبان و ذهن 
است. از ویژگی های دیگر آثار، خلاقیت، 
شــجاعت و ثبت افکار ناخودآگاه ذهن 
است که با توجه و با الهام و ایده گرفتن 

از داستان های شاهنامه خلق شده اند. 
وی که در این نمایشگاه 1۲ اثر با تکنیک 
اکرلیک به نمایش گذاشته است، در این 
باره توضیح داد: من همیشــه از نقاشی 
بــرای ابراز نظــرات، ابراز احساســات، 
علایق، درد و رنج اســتفاده کرده ام. در 
این مجموعه از نقاشــی هایم بــا ایده از 
شــاهنامه فردوسی و داســتان هایش، 
نقشی از نمادها و شــخصیت های اصلی 
شاهنامه را به صورت فراذهنی به نمایش 
گذاشــتم. »شــاهنامه« زبان فارسی و 
هویت ملی ایرانیان را زنده می کند و یکی 
از ســتون های هویت ایرانیان به حساب 
می آید. در هیچ یک از آثار ادبی همچون 
شاهنامه فردوسی به شــکل گسترده و 
با نگاهی نو به جایگاه زن اشــاره نشده 
و من بیشــتر در این مجموعــه با الهام 
گرفتن از زنان شــاهنامه نقاشی هایم را 
به تصویر کشــیدم؛ شخصیت هایی مثل 
»فرانک« مادر فریدون کــه بر ضحاک 
ســتمگر غلبه می کند، تنها زنی اســت 
که در شــاهنامه مانند یک پیامبر خبر 
از آینده می دهد و الهام دریافت می کند. 
همچنین، »رودابه« یکی دیگر از زنان پر 
آوازه و پاکدامن شــاهنامه که به عنوان 
سمبل عشــق به همســر و فرزند لقب 
گرفت یا »گــرد آفریــد« نماینده زنان 
دلیر و جنــگاور ایرانی اســت به عنوان 
یک زن چند صفت برجسته را همزمان 
به نمایش می گذارد و اســیر وسوســه 

نمی شود.

پدر سمفونی ایران گفت: گرچه امروز آهنگ سازی به شکل نوآورانه  در 
سبک های موسیقی کم شده اما تکنیک جوانان ایرانی حیرت انگیز است.

شاهین فرهت در گفت وگو با ایرنا در پاسخ به این پرسش که وضعیت 
موسیقی امروز ایران را چگونه می بیند، بیان داشت: این سوالی بسیار کلی 
است که وقتی مطرح می شود به دلیل شرایطی که وجود دارد نمی توان 
به راحتی به آن پاسخ داد. وی افزود: شرایط موسیقی همیشه برای 
موزیسین خوب است زمانی که بنشیند و کارش را بکند اما اگر از جهت 
اجرای موسیقی )که همیشه دغدغه من بوده است( بخواهیم صحبت 
کنیم باید گفت که آثار آهنگ سازان و موزیسین های ایرانی کم اجرا 

می شود یا اجرا نمی شود و این موضوع دلایل متعددی دارد.  
در حوزه موسیقی نیاز به معلمان قابل داریم

سازنده آثار سمفونی خیام، کانتات حافظ، تریو برای سازهای زهی و 
سونات برای پیانو ادامه داد: شرایط موسیقی از منظر اجرایی نشان از 
کمبود ما دارد چرا که باید بیشتر اجرا شود که نمی شود و از جهت خوب 
اجرا شدن هم باید کار شود. این استاد موسیقی ادامه داد: ما نیاز به معلم 
داریم معلمی که برای یاد دادن انواع سازها و سبک های موسیقی قابل 
باشد و برای بهبود شرایط موسیقی نیاز به استادان خوب داریم اما قصه 
این است که استاد کم و هنرجو و علاقه مند به موسیقی زیاد داریم؛ به 
عبارت دیگر کسانی که خواهان یادگیری موسیقی هستند با کسانی 
که می خواهند یاد بدهند، مطابقت ندارند. فرهت تاکید کرد: برای این 
مشکل باید از فارغ التحصیلان استفاده کنیم یعنی معلمان را از بین 
فارغ التحصیلان به کار بگیریم؛ بسیاری در موسیقی فارغ التحصیل 

می شوند اما در این عرصه برایشان کار نیست.
امروز بیشتر جوانان در تکنیک موسیقی 

برجسته هستند
برنده لوح تقدیر و چنگ زرین نوزدهمین جشنوارهٔ موسیقی فجر با اشاره 
به خلاهایی که در موسیقی ایران وجود دارد، یادآور شد: آثار منِ نوعی 
باید اجرا و پخش شوند؛ به دیگر سخن آثار کسانی که اجرا کننده هستند 
باید اجرا شود و موسیقی سنتی ایرانی باید بیشتر مورد توجه قرار گیرد.

پدر سمفونی ایران: تکنیک جوانان 
ایرانی در موسیقی حیرت انگیز است

مافیای کنکور چه کسانی هستند؟

 دستاورد ۱2 سال 
تحصیل؛ تقریباً هیچ!

کتاب »برسد به دست گمشده ها« داستانی است از زمانی که جنگ 
زندگی انسان ها را تغییر می دهد، آن ها را از هم دور می کند و گاه حتی 
کاری می کند که انسان ها وطن خود را به امید آینده ای روشن ترک 

می کنند.
به گزارش خبرنگار ایرنا، کتاب برسد به دست گمشده ها نوشته مژده الفت 
درباره آسیب های جنگ و تاثیر آن بر زندگی مردم است. داستان روزهای 
حمله عراق به ایران، روزهای وحشت بمباران و پناه در جایی امن در این 
کتاب بازگو شده است. این کتاب هم از روزهای جنگ، بمباران و ویرانی 
سخن گفته است و همچنین از انسان هایی که بعد از جنگ باقی ماندند و 

زخم هایی که هیچ وقت خوب نشد، را روایت کرده است.

»برسد به دست گمشده ها«
 در بازار کتاب

عروسک ها گاه در محبوبیت و شـهرت، از بازیگران گوی 
سـبقت را ربـوده و در قلب کـودکان و بزرگسـالان چند 
دهه نفـوذ مـی کننـد. ایـن موجـودات ابَـری بـه ظاهر 
سـاده، گاه خـود را بـه چنـان جایگاهـی مـی رسـانند 
کـه سوپراسـتار چندیـن برنامـه پرمخاطـب و فیلـم 
های پرفـروش مـی شـوند و چهره  معروفشـان بـر انواع 
محصـولات فرهنگـی و مصرفـی جـا خـوش مـی کند.
به گزارش ایسـنا، تجربه نشـان داده، کارهای عروسکی، 
هر وقت که در سـاختار درسـت و با آدم هـای کاربلد این 
حوزه تولیـد شـده اند، تبدیـل به یکـی از سـاختارهای 
جـذاب تلویزیـون شـده  و در جـذب مخاطـب از 
سـریال های درام و دیگر تولیدات تلویزیونی نیز پیشـی 

گرفته انـد.
شـاید راز موفقیت عروسـک های ماندگار همین اسـت؛ 
اینکـه می تواننـد هـم بـرای مخاطـب بزرگسـال و هم 

مخاطب کـودک به یـک انـدازه جذاب باشـند.
قطعـا رسـیدن بـه یـک عروسـک جـذاب و موفـق بـه 
طـوری کـه صحبت هـا و حرکاتـش بـرای مخاطـب 
شـیرین و باورپذیر باشد، کار راحتی نیسـت و احتیاج به 

زمـان، تجربـه و خلاقیـت دارد.
حقیقتـی کـه عیـان اسـت آنکـه تلویزیـون بـا وجـود 
پیشـینه موفقی که در زمینه معرفی عروسـک دارد، در 
سـال های اخیر در این حوزه نتوانسـته موفق عمل کند  
و برخـلاف رویه سـابقش کـه در هـر دهه حداقـل چند 
عروسـک موفق را بـه مخاطـب معرفی می کـرد، اکنون 
چند سـالی می شـود که ترمز ماشـین تولید عروسکش 
را کشـیده و فقـط گهگاهـی تلاش هایـی دسـت و پـا 
شکسـته در ایـن زمینـه دارد. ایـن حقیقـت را فعـالان 
حـوزه کـودک بارهـا گوشـزد کرده انـد و نسـبت به بی 
توجهـی تلویزیـون به ایـن گروه سـنی هشـدار داده اند.

عـادل بـزدوده یکی از عروسـک سـازان باسـابقه اسـت 
کـه سـاخت عروسـک های خاطـره  انگیـزی همچـون 
»زی زی گولـو« و »پسـر خالـه« را در کارنامـه هنـری 
اش دارد و در طراحـی و سـاخت عروسـک های »شـهر 
موش هـا« و »خونـه مادربزرگه« هم مشـارکت داشـته 
اسـت. او پیشـتر با انتقـاد از عملکـرد تهیـه کننده های 
برنامه های عروسـکی، به ایسـنا گفته بـود: »بزرگوارانی 
که به عنـوان تهیه کننـده در صداوسـیما کار می کنند، 
اطلاع و آگاهی از عروسـک ندارند. عروسـک یک فلسفه 
بسـیار همزاد با انسـان و کره زمیـن دارد. تاثیرپذیری و 
همذات پنداری، شـاخصه های بسـیار مهمی اسـت که 
در فرهنگ هـای مختلف جـا باز کرده اسـت. اگـر از این 
مسـاله اطلاعـات دقیقی نداشـته باشـند می شـود یک 
عارضه بسـیار بزرگ. مطمئنا در این قضیـه تهیه کننده 
و برنامـه ریـز نقـش مهمـی دارد که بایـد توجـه کند با 

چه آیتم و بـا چه ابـزاری برای کـودک و نوجـوان تولید 
محتـوا کند«.

»محله برو بیا«
»محلـه بـرو بیـا« مجموعـه ای متشـکل از چندیـن 
بازیگـر و چند عروسـک بود کـه در اوایل دهه شـصت از 
تلویزیون پخش شـد. بیژن بیرنگ نویسـنده و مسـعود 
رسـام تهیه کننـده این اثـر بودنـد و بازیگران شـناخته 
شـده ای همچـون: فـردوس کاویانـی، اکبـر عبـدی، 
محمود جعفـری، آتیـلا پسـیانی و فاطمه معتمـد آریا، 
در ایـن مجموعـه ایفـای نقـش کردنـد. در ادامـه ایـن 
مجموعـه، »محله بهداشـت« هم سـاخته شـد. »محله 
بـرو بیـا« بـرای دهـه شـصتی ها مجموعـه ای خاطـره 

انگیز اسـت.
»چاق و لاغر«

»چـاق و لاغـر« بـه نویسـندگی بیـژن بیرنـگ و ایـرج 
طهماسـب و تهیه کنندگی و کارگردانی مسـعود رسام، 
به فاصله تنها چند سـال از »محله بروبیا« سـاخته شـد 
و توانست در اذهان کودکان دهه شـصتی ماندگار شود. 
ایـن مجموعه کـه در چند سـری سـاخته شـد، در ابتدا 
برای جشـن های دهه فجر و در ایام دفـاع مقدس تولید 
شـد. چاق کنایه از صـدام و لاغـر رئیس کوچـک کنایه 
از )آمریـکا( و رئیس بـزرگ کنایه از شـیطان بـود و این 
دو ماموریت داشـتند تا جشـن های دهه فجـر را خراب 

کننـد که همیشـه نـاکام بودند.
سـری اول مجموعـه چـاق و لاغـر در سـال 1۳6۵ بـه 
کارگردانی مسعود رسـام و ساسـان امیرپور و به صورت 
نمایـش عروسـکی سـاخته شـد. در ایـن مجموعـه دو 
عروسـک به نام های چاق و لاغـر از طـرف رئیس بزرگ 
ماموریت داشـتند تا دسـت به خرابـکاری بزننـد؛ ولی با 
بی عرضگـی خود همـواره سـبب عصبانی شـدن رئیس 

بـزرگ می شـدند.
طـراح و سـازنده عروسـک ها کامبیـز صمیمی مفخـم 
بـود. حسـن زارعـی و حسـن پورشـیرازی بـه عنـوان 
عروسـک گردان و گوینـدگان دو عروسـک چـاق و لاغر 

در سـری اول مجموعـه بودنـد.
»مدرسه موش ها«

مجموعـه معـروف »مدرسـه موش هـا« را مرضیـه 
برومند در اوایل دهه شـصت سـاخت. ایرج طهماسـب، 
فاطمـه معتمدآریـا و حمیـد جبلـی، از صداپیشـگان 
عروسـک های این مجموعه بودنـد. برای ایـن مجموعه 
کـه در جهـت تشـویق بچه هـا بـرای رفتـن به مدرسـه 
سـاخته شـد، شـعرهای خاطـره ای انگیـزی تولیـد 
کردند که تا سـال ها میـان کـودکان بازخوانی  می شـد. 
»مدرسـه موش هـا« بـا وجـود اینکـه در دهـه شـصت 

تولید شـده، بـرای کـودکان دهه هفتـاد هـم محبوب و 
خاطره انگیز اسـت. از ایـن مجموعه در ادامـه یک فیلم 
سـینمایی با نام شـهر موشها هم سـاخته شـد که سال 

6۴ در سـینماها بـه نمایـش درآمد.
»کلاه قرمزی«

عروسک محبوب »کلاه قرمزی« توسط ایرج طهماسب 
و حمیـد جبلی پدیـد آمـد و توسـط مسـعود صادقیان 
بروجنی و مرضیه محبوب سـاخته و طراحی شد. حمید 
جبلـی صداپیشـه و زنـده یـاد دنیا فنـی زاده عروسـک 

گردان ایـن عروسـک بودند.
»کلاه قرمـزی« ابتـدا در سـال 1۳6۰ در یـک برنامـه 
تلویزیونی ظاهر شـد و سـاخت قسـمت های جدید آن 
با عروسـک های تـازه تا همیـن اواخر دهـه ۹۰ به دلیل 
اسـتقبال مردم ادامه پیدا کـرد. امـا در نهایت پس کش 
و قوس های فراوان بر سـر سـاخته شـدن یا نشدن کلاه 
قرمزی جدید در ایام نوروز میان سـازندگان و مسئولان 
وقت صداوسـیما، در نهایـت یک روز اعلام شـد که کلاه 
قرمـزی بـرای همیشـه از تلویزیـون مـی رود. هرچنـد 
کپی رایـت این عروسـک متعلـق بـه تلویزیون اسـت و 
عملا نه سـازندگان امـکان سـاخت آن در مدیومی غیر 
از تلویزیـون را دارنـد و نـه تلویزیـون این ریسـک را می 
کند که سـاخت ایـن مجموعه را بـه فرد دیگـری غیر از 

خالـق اصلی اش بسـپارد.
از عروسک های کلاه قرمزی سـه فیلم سینمایی »کلاه 
قرمزی و پسـر خاله«، »کلاه قرمزی و سـروناز« و »کلاه 
قرمزی و بچه ننه« سـاخته شـد کـه در دوره خـود رقم 
فروش گیشـه را جـا به جـا کردنـد. »کلاه قرمـزی« در 
ایـن فاصلـه در یـک مجموعـه چهـار قسـمتی نمایش 

خانگـی هم حضـور پیـدا کرد.
»زی زی گولو«

مجموعـه »قصه هـای تـا بـه تا« کـه بـه خاطـر معروف 

شـدن شـخصیت عروسـکی اش به نام »زی زی گولو«، 
به همین نام شـناخته می شـود، از موفق تریـن کارهای 
عروسـکی تلویزیـون در دهه هفتاد اسـت. عروسـکی با 
ظاهـری عجیـب و دوسـت داشـتنی کـه از یک سـیاره 

ناشـناخته بـه زمین آمـده بود.
این مجموعـه را هم مرضیـه برومنـد کارگردانـی کرده 
اسـت و لیلـی رشـیدی، امیرحسـین صدیـق، مریـم 
سـعادت، مانی نـوری و رضـا فیاضـی در آن ایفای نقش 
کرده انـد. آزاده پورمختـار هم صداپیشـه این عروسـک 
محبـوب بـوده اسـت. »زی زی گولـو« به خاطـر فضای 
فانتزی و جذابـش و نیز بازی های خـوب بازیگرانش، هر 
بار بازپخش شـده باز هم مورد اسـتقبال بوده و توانسته 
کودکان نسـل های جدیدتـر را هم بـا خود همـراه کند.

یکی از نتایج محبوب شـدن شـخصیت های عروسـکی، 
هجـوم صنعت هـای مختلف به سـمت این عروسـک ها 
و الگوبـرداری از آن هـا برای سـاخت محصـولات متنوع 
اسـت. برای مثال بسـتنی توپی با الهام از شکل ظاهری 
عروسـک زی زی گولـو توانسـت در دوره ای خوراکـی 

محبوب میـان کودکان باشـد.
»السون و ولسون«

»السـون و ولسـون« مجموعـه ای عروسـکی محصـول 
اوایـل دهـه هفتـاد اسـت. ناهیـد محمدیـان و کامبیـز 
صمیمـی مفخـم کارگردانـی ایـن مجموعه را بـر عهده 
داشـتند. ایـن مجموعـه دربـارهٔ دو پسـر بازیگـوش بـا 
نام های »السـون« و »ولسـون« بود که در کلبهٔ کوچکی 
زندگـی می کردنـد. شـخصیت دیگـر، »دون دون« 
اسـت کـه سـعی دارد بـه بهانه هـای مختلف، السـون و 
ولسـون را وسوسـه کند تا شـکلات و شـیرینی بخورند 
و دندان هایشـان مثـل او خـراب شـود. ایـن مجموعـه 
پیام هایی دربارهٔ بهداشـت دهان و دنـدان را به کودکان 

منتقـل می کـرد.

اینعروسكهاازبازیگرانسلبریتیتراند!

پیـش ثبت نـام پیـاده روی اربعین 1۴۰1 
درحالـی آغاز شـد کـه شـرط هایی برای 

شـرکت در آن تعیین شـده اسـت.
به گـزارش ایسـنا، متقاضیان شـرکت در 
پیـاده روی اربعین تـا پایان تیرمـاه مهلت 
دارنـد در سـامانه »سـماح« سـازمان 
حـج و زیـارت ثبت نـام کننـد. بـه گفتـه 
صحبـت الله رحمانـی ـ معـاون عتبـات 
، بـرای پیـش  سـازمان حـج و زیـارت ـ
ثبت نـام فقـط بـه کـد ملـی نیـاز اسـت. 
همچنیـن بـه جـز هزینه هـای تکلیفـی 
بـرای بیمـه، خدمـات پزشـکی و امنیت، 
هزینـه دیگـری از زائران اربعیـن دریافت 
نمی شـود و هیـچ سـازمان دیگـری هـم 
حـق دریافـت هزینـه اضافـی از زائـران 
را نـدارد. سـازمان حـج و زیـارت کـه از 
سـوی سـتاد اربعیـن، مسـؤول ثبت نـام 
ربعیـن شـده، همچنیـن  پیـاده روی ا
اعـلام کـرده کـه پیـش ثبت نـام در ایـن 
مرحله بـه منزلـه ثبت نـام قطعی نیسـت 
و پیـش ثبت نـام از متقاضیـان هیچگونه 
تعهـدی بـرای سـازمان حـج و زیـارت 
مبنی بـر اعزام ایجـاد نمی کنـد و متعاقباً 
قطعـی  ثبت نـام  بـرای  اطلاع رسـانی 
انجام خواهد شـد. احمد وحیـدی ـ وزیر 
کشـور  که سـتاد اربعیـن در زیرمجموعه 
رتخانـه تشـکیل شـده، نیـز  یـن وزا ا
انگیـزه پیـش ثبت نـام بـرای اربعیـن را 
آگاهـی از تعـداد متقاضیـان ایـن سـفر و 
برنامه ریـزی مبتنـی بـر آن اعـلام کـرده 

اسـت.
او گفتـه اسـت: همـه کسـانی کـه تمایل 
دارنـد در ایـن سـفر بـزرگ و در ایـن 
فعالیـت فرهنگـی شـرکت کننـد، حتمـا 
اعـلام کنند کـه از چـه مسـیری و در چه 

روزهایـی قصـد سـفر دارنـد.
طبـق مصوبـه سـتاد مرکـزی اربعیـن، 
تزریـق حداقـل دو دُز واکسـن کرونـا از 
ربعیـن اسـت. درحـال  شـرایط سـفر ا
حاضـر نـوع واکسـن از سـوی وزارت 
کشـور و یا سـازمان حج و زیـارت تعیین 
نشـده اسـت، اما در شـرایط فعلـی عراق 
محدودیتـی بـرای انـواع واکسـن قائـل 
نشـده اسـت. وزارت کشـور و سـازمان 
حـج و زیـارت همچنین بـه زائـران اعلام 
کرده انـد: در صورتی کـه از زمـان تزریق 
آخریـن دُز، شـش مـاه گذشـته باشـد، 
متقاضیـان بایـد نسـبت بـه تزریـق دُز 
یادآور اقـدام  کنند کـه در زمـان ثبت نام 
ز وزارت بهداشـت اسـتعلام  قطعـی ا
می شـود، بدیهی اسـت از ثبت نـام قطعی 
متقاضیانـی کـه شـرایط واکسیناسـیون 

اعلامـی را نداشـته باشـند، جلوگیـری 
زیـارت  و  حـج  سـازمان  می شـود. 
همچنیـن بـه زائرانـی کـه قصد سـفر به 
صورت گروهـی را دارنـد پیشـنهاد کرده 
اسـت در مرحلـه پیش ثبت نـام حتمـاً به 
صـورت گروهـی و بـا معرفـی یـک نفر به 
عنـوان سـرگروه اطلاعـات خـود را در 

سـامانه ثبـت کننـد.
چـه کسـانی نمی تواننـد در پیـاده روی 

اربعیـن شـرکت کننـد؟
بنـا بـر مصوبـه سـتاد مرکـزی اربعیـن، 
شـماری از بیمـاران از سـفر عتبـات و 
ربعیـن منـع  شـرکت در پیـاده روی ا
شـده اند کـه بـه ایـن افـراد توصیه شـده 

ز ثبت نـام خـودداری کننـد: ا
بیمـاران دیابتـی بـا زخـم و یـا عفونـت 

انـدام.
بیمـاران دیابتـی کـه مشـکل کلیـوی 

رنـد. دا
بیماران مبتلا به رتینوپاتی پیشرفته.

بیمـاران دارای عـوارض و علایـم قلبـی 
و عروقـی.

نـی کـه کنتـرل نامطلـوب قنـد  بیمارا
دارنـد یـا قنـد ناشـتای ۲۵۰ و بالاتـر 

رنـد. دا
بیمـاران مبتـلا بـه سـرطان کـه در حال 

درمـان هسـتند.
بیمـاران مبتلا بـه سـرطان کـه وضعیت 

جسـمانی نامطلـوب دارند.
 COPD بیمـاران مبتـلا بـه آسـم و

شـدید و یـا کنتـرل نشـده.
افـرادی کـه بنـا بـه نظـر پزشـک دارای 
بیمـاری واگیـردار هسـتند )بالاخـص 

بیماریهای تنفسـی، گوارشـی و پوستی(.
افـرادی کـه تسـت کرونـا آن هـا مثبـت 
اسـت تـا ۵ روز اول تسـت مثبـت در 

صـورت نداشـتن علائـم حـاد.
افـرادی کـه دارای بیمـاری حـاد تب دار 
هسـتند تـا دسـت کـم ۴۸ تا ۷۲ سـاعت 
ز  ز قطـع تـب بـدون اسـتفاده ا پـس ا
داروهـای تب بـر، بالاخـص بیماری هـای 
تنفسـی و گوارشـی و پوسـتی بـا انجـام 

معاینـه دوبـاره.
همچنیـن از  زنـان بـاردار، سـالمندان 
بالای 6۰ سـال، افـراد دارای بیماری های 
زمینـه ای، افـراد دارای فشـارخون بالای 
کنتـرل نشـده، افـراد مبتـلا بـه دیابـت 
کنتـرل نشـده، افـراد چـاق بـا ضریـب 
تـوده بدنـی بیـش از ۴۰، افـراد دارای 
ضعف یـا نقـص سیسـتم ایمنـی، افرادی 
کـه بـه طـور مزمـن از ترکیبـات حـاوی 
سالیسـیلات اسـتفاده می کنند، خواسته 
شـده اسـت حتی الامـکان از شـرکت در 
مراسـم پیـاده روی اربعیـن خـودداری 
کننـد. داشـتن گذرنامـه با حداقل شـش 
مـاه اعتبـار از تاریـخ اعـزام بـرای سـفر 

اربعیـن الزامـی اسـت.
پیـش ثبت نـام اربعیـن تـا ۳1 تیرمـاه 
1۴۰1 در سـامانه سـماح ادامـه دارد. 
سـازمان حـج و زیـارت همچنین یـادآور 
شـده اسـت: چنانچه هرگونه محدودیتی 
از سـوی دولـت عـراق بـرای تشـرف بـه 
زیـارت اربعیـن در نظـر گرفتـه شـود، 
نحـوه ثبت نـام قطعـی متقاضیـان از بین 
نـد  فـرادی کـه پیـش ثبت نـام کرده ا ا

تعییـن و اعـلام خواهـد شـد.

ویژه  برنامه »یک روز با کیارستمی« همراه با نمایش 
و تحلیل سه فیلم »طرح«، »گزارش« و »بلیت ها« 

در خانه هنرمندان ایران برگزار شد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از روابط  عمومی 
خانه هنرمندان ایران، ویژه برنامه »یک روز با 
کیارستمی« پنجشنبه ۹ تیر ماه با نمایش مستند 
»طرح« درباره پشت صحنه فیلم »طعم گیلاس« و 

۲ فیلم »گزارش« و »بلیت ها« برگزار شد.
در بخش نخست این برنامه پس از نمایش مستند 
»طرح«، صالح نجفی و محمد شیروانی به نقد و 

بررسی آن پرداختند.
صالح نجفی در ابتدای این نشست مطرح کرد: همه 
وقتی می خواهند خلاصه  داستانی از »طعم گیلاس« 
ارائه بدهند، می گویند این فیلمی درباره مردی 
است که دچار بحران میانسالی شده و می خواهد 
خودکشی کند، در این فیلم، مردی یک سری آدم 
پیدا و آنها را سوار ماشین خود می کند تا کمک 
کنند که او خودکشی کند اما معمولا کسی برای 
خودکشی از دیگری کمک نمی گیرد، حتی این 
موضوع را اعلام هم نمی کند. به هر حال همه آدم ها 
گاهی امیدی برای زندگی پیدا نمی کنند. پس من 
خیلی محکم نمی توانم بگویم »طعم گیلاس« درباره  

خودکشی است.
این منتقد اظهار کرد: این فیلم درباره خودکشی 
نیست، بلکه درباره شخصیتی است که می خواهد 

کسی را پیدا کند تا به پاسخ این پرسش برسد که 
آیا می توان به این زندگی ادامه داد یا نه؟ در »طعم 
گیلاس« نحوه قصه گویی و زمان بندی متفاوت است، 
این فیلم درباره زمان مرده و صدا و تصویرهای مرده 
است. قبل از اینکه فیلم درباره مرگ و خودکشی 

باشد در واقع فیلمی درباره »زمان مرده« است.
پورمحمدرضا در ابتدا با اشاره به رئالیسم کیارستمی 
بیان کرد: هنر کیارستمی در همه سال های 
فیلمسازی اش، این بود که کلام آدم ها در فیلم های 

او آنقدر ارگانیک بود که به نظر می رسید او هیچ 
دخالتی در آن نداشته و در این فیلم ها گویی کلام 
خود زندگی است. »گزارش« از آن دسته فیلم هایی 
است که صدا به شکل همزمان در آن ضبط شده است 
که این کار باعث درست نشنیدن کلام می شود و به 
همین دلیل فیلم پر از تکرار است. چهل سال بعد هم 
»جدایی نادر از سیمین« متاثر از همین فیلم ساخته 
می شود و در آن فیلم هم درباره شنیدن یا نشنیدن 

یک موضوع بحث وجود دارد.

مستند»طرح«اکرانشد
بررسی میراث کیارستمی

پیشثبتناماربعینآغازشد
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ادارهکلثبتاسنادواملاكاستانکرمان
ادارهثبتاسنادواملاكحوزهثبتملكمنطقهدوکرمان

هيات موضوع قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي 
فاقد سند رسمي

آگهي موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتي و 
اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمی

برابر راي شماره ۱۴۰۱۶۰۳۱۹۰7۸۰۰۲۸۱۸مورخه ۱۴۰۱/۰۳/۲۲ هيات دوم موضوع قانون 
تعيين تكليف وضعيت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد 
ثبتي حوزه ثبت ملك منطقه دو كرمان تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضي خانم مهديه 
شهرياربهرامي فرزند عزيزاله بشماره شناسنامه ۲۴۰۴ صادره ازکرمان درششدانگ يك 
باب خانه مشتمل برطبقه فوقاني به مساحت ۱7۲ مترمربع پلاك۲۵۹۹ فرعي از ۲۰ اصلي 
واقع دربخش ۶ کرمان آدرس کرمان قائم آباد خيابان شهيد سليماني ۲۲ درب دوم 
سمت راست خريداري از مالك رسمي آقاي علي ايلاقي محرز گرديده است.لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهي مي شود در صورتي كه اشخاص 
نسبت به صدور سند مالكيت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاريخ انتشار 
اولين آگهي به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين اداره تسليم و پس از اخذ رسيد، 
ظرف مدت يك ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضايي تقديم 
نمايند.بديهي است در صورت انقضاي مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالكيت صادر خواهد شد.

تاريخ انتشار نوبت اول 1401/04/11
تاريخ انتشار نوبت دوم :1401/04/26
محمودمهدی زاده رییس ثبت اسناد و املاک منطقه 2کرمان
 شناسه آگهی: 1343647

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین 
متر    ۱۴۱۶۸۰ تقریبی  مساحت  به  مزروعی 
اصلی   -۸۳ از  فرعی   -۲ پلاک  دارای  مربع 
کرمان   ۴۶ بخش  یک  قطعه  کهنوج  شهر  رشکرد  در  واقع 
شماره  به  ابول  فرزند  نیا  حیدری  اکبر  آقای  تقاضای  مورد 
حسب  .لذا  دارد  حدود  تحدید  به  نیاز   ۳۱۶۰۱۰۶7۸۰ ملی 
تحدید  آگهی   ۱۴۰۱/۰۴/۰۴ مورخ  مالک  کتبی  درخواست 
آن  تحدید  و عملیات  منتشر  فوق   اختصاصی پلاک  حدود 
از ساعت ۸ صبح روز یکشنبه مورخه ۱۴۰۱/۰۵/۰۹ در محل 
شروع و به عمل خواهد آمد، لذا به مالک و مالکین مجاور 
رقبه مذبور اخطار میشود که در موعد مقرر در این آگهی در 
وحقوق  حدود  بر  چنانچه کسی  و  حاضر  ملک  وقوع  محل 
تنظیم  تاریخ  از  میتواند  باشد  داشته  واخواهی  آن  ارتفاقی 
صورت مجلس تحدیدی لغایت ۳۰ روز واخواهی خود را به 
اداره ثبت اسناد واملاک کهنوج تسلیم تا به دادگاه صالحه 
ارسال شود ،در غیر این صورت پس از انقضای مهلت مذکور 

نیست   مسموع  ادعایی  هرگونه 
1401/04/11 : شنبه  انتشار  تاریخ 
علی رحمانی خالص - رئیس اداره ثبت اسناد واملاک 
شهرستان کهنوج . م الف :549
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شنبه  11  تیر ماه 1401

دبیرکل فدراســیون فوتبــال گفت: مطابق 
اساســنامه افرادی که در 1۰ اســفند ۹۹ 
انتخاب شدند برای چهار سال کار خواهند 
کرد و طبق اساســنامه اگر رئیس یا اعضای 
هیئت رئیســه در انتخابات پیش رو تغییر 
کننــد و فــرد جدیــدی در این پســت ها 
برگزیده شود، به مدت ۲ ســال و چهار ماه 

کار خواهند کرد.
به گــزارش ایرنــا، حســن کامرانی فر روز 
گذشــته با حضــور در برنامــه تلویزیونی 
ورزشگاه، درباره برگزاری انتخابات ریاست 
فدراســیون فوتبال اظهار داشــت:  مطابق 
اساســنامه افرادی که در 1۰ اســفند ۹۹ 
انتخاب شدند برای چهار سال کار خواهند 
کرد و طبق اساســنامه اگر رئیس یا اعضای 
هیئت رئیســه در انتخابات پیش رو تغییر 
کنند و فرد جدیدی در این پست ها برگزیده 
شود، به مدت دو ســال و چهار ماه فعالیت 
خواهد کرد و بعد از اینکه چهار ســال تمام 
شــد مدت ریاست فدراســیون نیز به اتمام 
خواهد رســید. بدین ترتیب فــرد منتخب 
مجمع پیش روی فدراســیون فوتبال، برای 
۲ ســال و چهار ماه در این ســمت فعالیت 

خواهد کرد.
وی درباره خالی بودن پســت نایب رئیسی 
زنان خاطرنشــان کرد: مطابق با اساسنامه 
فدراســیون که صراحتاً اعلام کرده اســت 
اگر پســتی بلاتصدی یا فردی عزل شود و 
اســتعفا دهد یا اینکه فوت کند، می توانیم 
برای آن پســت جایگزین انتخــاب کنیم. 
یک مــورد دیگر هم حضور نداشــتن چهار 
جلســه ای در جلســات هیئت رئیسه برای 
اعضا و شش جلســه برای رئیس فدراسیون 
است. هنوز چهار جلسه  هیئت رئیسه برگزار 
نشده است که شهره موسوی شرکت نکرده 
باشــد. باید طبق اساســنامه پیش برویم و 
این اجازه را نداریم که در مورد نایب رئیس 
زنان و خانم موســوی تصمیم گیری کنیم. 
پرونده او خارج از فوتبال است و اگر ارکان 
قضایی فدراســیون ورود می کردند، ممکن 
بود قبــل از ۷۰ روز وضعیت موســوی هم 
مشخص شود، ولی الان این موضوع خارج از 

فدراسیون فوتبال است.
دبیرکل فدراســیون فوتبال درباره موسوی 
و اینکه نیرویی برای نگه داشــتن او وجود 
دارد؟ افزود: نه، چنین نیرویی وجود ندارد. 

مبنــای فدراســیون فوتبال برای توســعه 
فوتبال است و همه ما برای فوتبال هستیم. 
اصل، فوتبال است و ما زیر مجموعه فوتبال 
هســتیم. می دانم کــه چقدر حــوزه زنان 
ســختی  دارد و نبود موســوی کار را برای 
ما ســخت کرده است. موســوی حاضر به 
استعفا نشــد و امیدواریم که مشکل او حل 
شود و به هیئت رئیسه برگردد. اگر جلسات 
برگزار شود و موســوی چهار جلسه غیبت 
داشته  باشــد، می توانیم برای جانشینی اش 

تصمیم گیری کنیم.
وی درباره انتخاب نواب رئیس توسط رئیس 
فدراسیون و مشکلاتی که در این بین وجود 
دارد، گفت: یکــی از عواملی کــه می توان 
دربــاره آن اتفاقــات فدراســیون فوتبال 
را بررســی کرد همین عدم حضــور نواب 
رئیس اســت و این موضوع لطمــه بزرگی 
به فدراســیون زده اســت. بــا اتفاقاتی که 
افتاد دوســتان در حال بررســی هستند و 
پیشــنهادات زیادی برای تغییر اساسنامه 
وجــود دارد، ولی باید ابتــدا تکلیف رئیس 
و نواب رئیس اول و دوم مشــخص شــود. 
بســیاری از اعضای مجمع پیشــنهاد تغییر 

اساسنامه را دارند.
کامرانی فر درباره استعفای رضا سخندان و 
پریا شهریاری تصریح کرد: سخندان نزدیک 
به سه ماه است که از فدراسیون فوتبال جدا 
شده و هیچ شائبه ای وجود ندارد. من کاملًا 
مستقل و بی طرف هســتم و کارها را پیش 
می برم و به نفع و له کسی اتفاقی نمی افتد. 
تیم ما برای برگزاری مجمع کارش را انجام 
می دهد. نظر شخصی پریا شهریاری بود که 
اســتعفا دهد و درباره ارکان کمیته بدوی و 
اســتیناف هم هنوز تصمیــم نهایی گرفته 

نشده است.
دیدار دوستانه با اروگوئه هنوز 

قطعی نیست
وی همچنیــن درباره بــازی دوســتانه با 
اروگوئــه در مــاه ســپتامبر گفــت: هنوز 
قراردادی در این باره امضا نشــده اســت. 
منبع این خبر رســانه های خارجی هستند. 
در مورد هیچ تیمی اظهار نظر نمی کنم. سه 
یا ۴ گزینه داریم اما تا زمان قطعی شــدن 
اســامی تیم ها را اعلام نمی کنیم. با اتریش 
هــم نمی توانیم بازی کنیم امــا برای محل 
اردو ســه گزینه اروپایی داریم که هر کدام 
بهتر بــود، آن را انتخــاب خواهیم کرد. در 
فیفادی قبلی هم با اروگوئه تا مراحل نهایی 
پیش رفتیم اما به دلیل مســائل پیش آمده 

نتوانستیم بازی کنیم زیرا قرار بود به کانادا 
و سپس به این کشور برویم که نشد.

به دپارتمان داوری باز نخواهم گشت
پس از اســتعفای رضا ســخندان از سمت 
سرپرســتی دپارتمان داوری، این شــائبه 
مطرح شــد که کامرانی فر هم نباید دبیرکل 
فدراسیون باشد و حتی گفته می شد به این 
دلیل جانشین سخندان انتخاب شده که در 
صورت کنار رفتن از دبیرکلی فدراسیون به 
عنوان جانشین ســخندان باشد. کامرانی فر 
در این خصوص توضیح داد: روزی که جلسه 
عزل موقت عزیزی خادم بود ۲ بار اســتعفا 
کردم و گفتم فــرد جایگزین باید با دبیرکل 
خودش کار کند. امــا مخالفت کردند. حتی 
بعد از انتخاب ماجدی هم شــفاهی استعفا 
کردم. نظر سرپرست و اعضای هیئت رئیسه 
فدراسیون این بود ادامه دهم. شاید به دلیل 
ارتباط من با فیفا و AFC چنین تصمیمی 
گرفتنــد. دومین دلیلش هم این اســت که 
تنها فردی که سرپرســت نبــود دبیرکل و 
من بودم. هیچ ائتلافــی نکردیم و طبق نظر 
ماجدی کار را ادامه دادیم. تا روزی که باشم 
وظایف خود را انجام می دهم و رئیس بعدی 
شــاید بخواهد با دبیرکل خودش کار کند و 
من هم در قسمت دیگری کار خواهم کرد. 
من حسن کامرانی فر هســتم و خصوصیت 
خاصی دارم که همه می دانند. هیچ وقت از 
دبیرکلی به دپارتمان داوران باز نمی گردم. 
جایگاه و شــأن خود را می دانــم و مطمئن 
باشید اگر دبیرکل نباشــم به دپارتمان هم 

نخواهم رفت.

ماجدی برای حضور در انتخابات 
نیازی به استعفا ندارد

وی دربــاره اینکه آیا ماجدی بــرای نامزد 
شدن پست ریاست فدراسیون فوتبال باید 
اســتعفا بدهد یا خیر خاطرنشــان کرد: در 
اساســنامه به این بند اشــاره نشده که هر 
کدام از اعضای هیئت رئیسه در صورتی که 
بخواهند برای پســت دیگری نامزد شوند، 
باید از ســمت فعلی خود اســتعفا بدهند. 
زمانی هــم که چنین چیزی در اساســنامه 
اشــاره نشــده نمی توانیم در موردش نظر 
بدهیــم. ماجدی بایــد در مــورد ثبت نام؛ 
توضیح دهد و تا الان صحبتی با من نشــده 
اســت اما مطابــق اساســنامه احتیاجی به 

استعفا کردن ندارد.
دبیــر کل فدراســیون فوتبــال دربــاره 
شــائبه هایی که دربــاره اعضــای مجمع و 
همین طــور نماینــدگان باشــگاه ها وجود 
دارد، اظهــار داشــت: ۷۰ روز قبــل از 
برگــزاری مجمع باید اســامی اعضا مجمع 
اعلام تا دعوت نامه ها ارســال شود. براساس 
اساســنامه، نمایندگان باشــگاه کســانی 
هستند که مسابقات شــان تمام شده باشد. 
بنای ما برای مســابقات لیگ دســته دوم، 
مسابقات فصل گذشــته است که البته یکی 
از تیم های لیگ دو به لیگ یک صعود کرده 
است و به ســال گذشته اســتناد کردیم و 
ســه نماینده از لیــگ دو در مجمع داریم. 
اساســنامه دقیقاً ذکر کرده اســت که قبل 
از ۷۰ روز هر لیگی که تمام شــده باشــد 
نمایندگانــش می توانند جزو اعضای مجمع 

باشند.

کامرانی فر: رئیس بعدی فدراسیون 28 ماه فعالیت خواهد کرد

نیازبهیكمیلیونیورودرفیفادیبعدی
گزارش

ایرنا

استقلال و پرسپولیس باید متن 
قراردادهای خود را افشا کنند

رئیس ســازمان خصوصی ســازی با تاکید بر اینکه اســتقلال و 
پرســپولیس باید متن قراردادهای خود را افشا کنند گفت: منابع 
حاصل از افزایش سرمایه دو باشگاه به صورت کوتاه مدت سرمایه 
گذاری شده و هیات مدیره باشگاه اختیار دارد از محل سود ماهانه 
این ســرمایه گذاری، هزینه کنند اما نمی تواننــد از اصل منابع و 
تسهیلاتی که به پشــتوانه این منابع اخذ می کنند در امور جاری 

استفاده کنند.
به گزارش ایسنا، حسین قربان زاده در پاسخ به سوال ایسنا با بیان 
اینکه برخی از هواداران دو تیم ســرخابی نســبت به قراردادهای 
منعقده با بازیکنان و مربیان دغدغه دارند که بســیار مهم اســت، 
اظهار کرد: از زمان بورســی شــدن، ایــن دو باشــگاه حتما باید 
رویدادهای عمده مالی خود را در ســایت کدال بورس افشا و متن 
کامل همه قراردادها را علاوه بر تنظیم گران تخصصی مانند سازمان 
لیگ و ... به شرکت فرابورس و سازمان خصوصی سازی ارائه کنند.

وی ادامه داد: دقت کنیم که منابع حاصل از افزایش ســرمایه دو 
باشگاه به صورت کوتاه مدت ســرمایه گذاری شده و هیات مدیره 
باشگاه اختیار دارد از محل سود ماهانه این سرمایه گذاری هزینه 
کنند اما نمی توانند از اصل منابع و تســهیلاتی که به پشتوانه این 
منابع اخذ می کنند در امور جاری استفاده کنند. در واقع حداقل 6۵ 
درصد از سرمایه گذاری، تا سقف ۲۵ درصد از بازپرداخت بدهی های 
معوق و تا ســقف 1۰ درصد برای بازارگردانی سهام هزینه کنند. 
بنابراین برای پرداخت دســتمزد بازیکنان و مربیان نمی توانند از 
اصل این منابع استفاده و باید از منابع دیگر باشگاه اعم از کارگزاری 

و اسپانسری و ... استفاده کنند.
آخرین وضعیت بازگشایی نماد سرخابی ها

رئیس سازمان خصوصی سازی در ادامه درمورد بازگشایی نماد دو 
باشگاه نیز توضیح داد: درخصوص بازگشایی نماد باشگاه استقلال 
همه کارها انجام شده و صرفا متوقف بر اعلام نظر حسابرس درباره 
صورت های مالی شش ماهه اصلاحی است که امیدوارم این هفته 
بازگشایی صورت پذیرد. پرســپولیس کمی عقب تر از این مراحل 

است و برای مستندسازی تلاش می کنند.
قربان زاده ادامه داد: اخبار منتشــره مبنی بر انتخاب یا انتصاب دو 
عضو هیات مدیره، از آنجائی که هنوز تشریفات مجمع انجام نشده 
رسمیت ندارد. تا قبل از بورسی شدن چون شرکت صددرصد دولتی 
بود انتخاب هیات مدیره به پیشنهاد وزارت ورزش و تایید دو عضو 
دیگر مجمع یعنی وزیر اقتصاد و دادگستری صورت می گرفت اما 
بعد از بورسی شدن، از آنجایی که این دو باشگاه سهام دار غیردولتی 
دارند باید تشریفات برگزاری مجمع بورسی رعایت و اطلاعیه 1۰ 
روز پیش از برگزاری مجمع منتشر شــود و در دستور کار انتخاب 

اعضای هیات مدیره قرار گیرد که این اتفاق هنوز رخ نداده است.
ماجرای بورسی شدن سرخابی ها

بر اساس این گزارش، در زمستان سال گذشته سرانجام طلسم ورود 
سرخابی ها به تالار شیشه ای شکسته و فرایند پذیره نویسی سهام 
دو باشگاه انجام شد. بر این اساس پذیره نویسی تعداد یک میلیارد و 
۲۳6 میلیون و ۹۹ هزار و 6۵6  سهم از سهام جدید شرکت فرهنگی 
ورزشی استقلال ایران )سهامی عام( در نماد معاملاتی )استقلالح 
1( و تعداد یک میلیارد و ۳۴ میلیون و ۸۴۰ هزار و ۵6۷ ســهم از 
سهام جدید شرکت فرهنگی ورزشی پرسپولیس )سهامی عام( در 
نماد معاملاتی )پرسپولیس 1( ناشی از سلب حق تقدم به روش ثبت 
سفارش در تابلو نارنجی بازار پایه فرابورس ایران، از 1۵ اسفندماه 

آغاز شد و در ۲۸ به پایان رسید.

کاپیتان تیم فوتبال پرســپولیس در سن ۴۰ 
سالگی کفش های خود را آویزان کرد.

به گزارش ایسنا، سید جلال حسینی با انتشار 
متنی در صفحه شخصی خود، رسما از دنیای بازیگری فوتبال 

خداحافظی کرد.
او در حالی در ســن ۴۰ ســالگی این تصمیم را گرفت که با 
پایان قــراردادش، حرف  و حدیث های زیــادی درباره ادامه  
همکاری اش با پرسپولیس مطرح شده بود. با توجه به تصمیم 
مدیران باشگاه پرسپولیس، حســینی احتمالا به کادر فنی 

پرسپولیس اضافه خواهد شد.
لیگ بیست ویکم درحالی برای فوتبال دوســتان ایرانی به 
پایان رسید که شایعه خداحافظی سیدجلال حسینی بیش 
از همیشه دهان به دهان می چرخید. کاپیتان پرسپولیس که 
در سن ۴۰ ســالگی از بازیکنان آماده پرسپولیس محسوب 
می شــد، پس از پایان فصــل در مصاحبه ای شــایعه های 
خداحافظی اش از فوتبال را رد کرد اما حالا با انتشــار متنی 
رسما کفش های خود را آویخت تا این گونه از مستطیل سبز 

رسما خداحافظی کند.
حسینی سال 1۳۸1 با تیم ملوان رســما فوتبال حرفه ای را 
آغاز کرد  بعد از سه سال، از این تیم راهی سایپا شد. پیراهن 
نارنجی برای حســینی جوان خوش یمن بود و سال 1۳۸6 
همراه با این تیم نخســتین جام لیگ برتر را بالای سر برد تا 

این گونه پروژه قهرمانی سید جلال آغاز شود.

سازمان لیگ فوتبال تاکید کرد قراردادهایی که 
بالای سقف تعیین شــده باشد را ثبت نخواهد 
کرد و دستگاه های نظارتی باید در صورت اثبات 

تخلف، به پرونده باشگاه ها و بازیکنان ورود کنند.
به گزارش مهر، با تصمیم ســازمان لیگ و برای جلوگیری از 
بالا رفتن قیمت بازیکنان در نقل و انتقالات تابســتانی، قرار 
است قانون سقف قرارداد اجرایی شــود؛ آن هم در حالی که 
باشگاه هایی چون استقلال، پرسپولیس، سپاهان، گل گهر 
و… کار خود را بــرای جذب بازیکن و یــا تمدید قراردادها 

آغاز کرده اند.
صادق درودگر عضو هیات رئیسه ســازمان لیگ فوتبال در 
این خصوص گفت: ســقف قرارداد برای بازیکنان ملی پوش 
بالاتر از ۸ میلیارد تومان است و برای بازیکنان غیر ملی پوش 

پایین تر ولی منطقی تر.
وی افزود: با ایــن قانون، بازیکن ضــرر نمی کنند چون صد 
درصد پولش را می گیرد. اگر این روند ادامه داشته باشد تمام 
باشگاه ها ورشکسته می شــوند و بازیکن نمی تواند بیش از 

۳۰ - ۲۰ درصد از قراردادش را بگیرد.
درودگر درباره اینکه بعضی از باشــگاه ها بازیکنانی را جذب 
کرده اند و وضعیت آنها با توجه به قانون سقف قرارداد، تاکید 
کرد: قراردادها ثبت نشده است حتی اگر قراردادی امضا شده 
باشد اما در چارچوب مصوبه سازمان لیگ نباشد آن قرارداد 

ثبت نخواهد شد.

سیدجلال حسینی از فوتبال خداحافظی کرد

 پایان عصر "سوپرمن"

حرف آخر سازمان لیگ: 
قراردادهای بالای سقف تعیین 

شده ثبت نمی شود

خبر

خبر

خبر

هر
س: م

عک

کاغذ ورزش

افقی
خوابیدن   - گمشو  از  تر  مودبانه   -  ۱ 
- سهل انگاری كردن، غفلت، سستی 
دسته  سرود   - كاری۲  در  كردن 
جمعی، ناشنوا، آب شرعی - لباس نو، 
خوشمزه، خوش   - یمانی  برد  جامه، 
طعم۳ - شهری در فارس - از اجسام 
تازیدن  از  امر   - بلوری شکل  معدنی 
- ناشنوا، کر۴ - هم در آسمان است 
و هم اسمی زنانه، نامی برای دختران 
- طایفه ای در سیستان - شماردن۵ 

آسانی  و  سهولت  تسبیح،  درخت   -
غصه،  اندوه،   - سبزوار  سابق  نام   -
اندوه و غصه۶ - دشمن سرسخت - 
فرزند   - جهان  امپراتوری  نخستین 
انگلیسی7  ضمیر  بیگانه،  شمای   -
- کفر وارونه - بندری در یونان - رو 
انتخاب، بله  انداز تابستانی۸ - حرف 
آلمانی، حرف گزینش - طلیعه اعداد، 
عدد نخستین، عدد پیشتاز۹ - پا افزار 
- داروی فراموشی، تذکر - رغبت، میله 
باریك۱۰ - كلمه شگفتی - پسوندی که 
علامت نسبت است، لباس اتاق عمل 

- به طور ناگهانی، به یكباره - جهت، 
ترکی  زبان  در  اندک،  نور  چشم،  دید 
به آب می گویند۱۱ - ایالتی در کشور 
پایین   - - خیمه صحرانشین  آلبانی 
حوض ۱۲ - سنگ - دندانساز - تکرار 
- کوشک  -  پارچه كهنه   - حرف۱۳ 
الک - ویتامین انعقاد خون، ویتامین 
جدولی۱۴ - حرف نداری، كلام فقدان 
 - زورکی  درس  اختیار،  مقابل   -
 - قدیم  ژاندارم   - نویسی۱۵  ماشین 
ماش هندی - جمع مرحله، مسافت 

ها، منزل ها، مرحله ها

عمودی
چهره  این  نام   - كشتی  ستون   -  ۱
 - نامشروع۲  پول  وام،  بهره   - علمی 
پاروی   - ساز  نوعی   - فروش  كاغذ 
اطلاق  پزشك  به  قدیم  در   - قایقرانان 
 - تیرانداختن   - فیلسوف۳  شد،  می 
جزیره شطرنجی،جزيره  آیین،  مذهب، 
توريستي کشورمان - بدگویی شعری۴ 
- آزمندی - صدای بلند و واضح، صدای 
واضح - ایستگاه راه آهن، ایستگاه قطار 
اصفهان،  قدیمی  نام  تهران،  پادگان   -
کشور  مناطق  از   - قدیم۵  اصفهان 
انگلستان - سینمای سوخته آبادان - 
نومیدی، گلی سفید وخوشبو - گنبد۶ - 
مار - نام سابق فریدن - کشور فراعنه، 
سر حد بین دو زمین7 - گرفتن، شور 
 - وارونه  مو   - - كم كردن۸  غوغا  و 
اشكانی  دوره  به  منسوب  داستانی 
قلب،  اسعدگرگانی -  تالیف فخرالدین 
خو  الفت،   - - کودک  محبت۹  سرای 
گرفتن، همنشین جن۱۰ - پارچه کهنه، 

برهنه،  از شوبرگ -  فیلمی  در -  لنگه 
عریان، همسر اسكارلت۱۱ - بانگ نماز، 
گلبانگ نماز - اثر چربی - یک عامیانه، 
آفریده  مخلوقات،   - خودمانی  یك 
شدگان، ویتنام قدیم۱۲ - چشم چران 

- خود رأی، فردای تازی - پوستین - 
زود نیست، صومعه، مقابل زود۱۳ - ذم 
سوغات   - بطن   - پدر  برادر   - وارونه 
اصفهان، ره آورد شهر اصفهان - ستون 
 - بدن۱۴  اعضای  از  رونده،  بدن، عضو 

سوره  بیگانه،  بله   - دریا   - قرن  عدد 
قران  مقطعه  حروف  از  ششم،  و  سی 
- کز وارونه۱۵ - گوشت - آلوده به دود 
- نخست، ابتدای هر چیز، آغاز، مقام 

قهرمانی
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خبرخبر

در ادامه واکنش ها به نرخ ارزی بلیت پروازهای 
داخلی برای مسافران غیر ایرانی، وزارت امور 
خارجه در نامه ای به سازمان هواپیمایی، درباره 
افت سفر عراقی ها به ایران و گردشگری کشور 
هشــدار داد. به گزارش ایســنا، پس از اعلام 
مخالفت وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی با دو نرخی شدن بلیت پروازهای 
داخلی برای اتباع غیرایرانی و درخواست معاون 
گردشگری از رییس سازمان هواپیمایی کشور 
برای توقف این دســتور تا زمان بررسی ابعاد 
مختلف این موضوع در یک کارگروه، علیرضا 
عنایتی ـ دستیار وزیر و مدیرکل خلیج فارس 
وزارت امور خارجه نیز در نامه ای به حســن 
خوشــخو ـ سرپرســت معاونت هوانوردی و 
 ، امور بین المللی سازمان هواپیمایی کشور ـ
مضرات قیمت تبعیض آمیز برای سفر هوایی 
شــهروندان عراقی را متذکر شد. در متن این 
نامه که در اختیار ایسنا قرار گرفته، آمده است: 
»دســتورالعمل جدید برای دریافت هزینه 
ســفر هوایی شــهروندان خارجی )متضمن 
دریافت حداقل 1۰۰ دلار برای پروازهای داخل 
کشور(، هزینه جابه جایی شهروندان عراقی را 
که شمار آن ها در سال به بیش از دو میلیون نفر 
می رسد، بالا می برد. نظر به آن که بخش بزرگی 
از شهروندان عراقی عازم ایران، از قشر کم درآمد 
هستند، تحمیل هزینه اضافی، یقینا آن ها را 
از سفر به ایران منصرف می کند. ایران در یک 
دهه اخیر بیشترین آمار گردشگران ورودی را 
از کشورهای همسایه داشته که در بین آن ها 
عراق همواره صدرنشــین بوده است. وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در 
تازه ترین آمار سفر گردشگران خارجی در سه 
ماه اول سال 1۴۰1، سفر عراقی ها به ایران را در 
صدر اعلام کرد. بنابر این آمار، بیش از ۷1۵ هزار 
نفر تبعه خارجی در سه ماه نخست سال 1۴۰1 
به ایران سفر کرده اند. براساس مطالعات صورت 
گرفته عراقی ها بیشــتر برای زیارت، درمان و 
گردش به ایران سفر می کنند و بیشتر هم به 
مشهد، قم و شهرهای شمالی می روند. معتمد 
عبدالحسن ـ مدیرعامل شرکت جهانگردی 
در نجف عراق ـ درباره گرایش بیشتر عراقی ها 
برای سفر به ایران، به ایسنا گفته است: قیمت ها 
در ایران ارزان و کشور امن است و مردم راحت 

می توانند زیارت کنند.

رئیس جمهور 
در مراسم جشن وصال:

دولت خود را موظف به 
حمایت از امر ازدواج 

می داند
رئیس جمهور بــا بیان اینکــه دولت به 
عنوان کارگــزار نظام اســلامی خود را 
موظف به حمایت از امر ازدواج می داند، 
برای تســهیل پرداخــت وام ازدواج به 
جوانان، در اختیار قــرار دادن امکانات و 
مراکز فرهنگی دولتی برای ازدواج جوانان 
و نیز تحویل زمین و پرداخت تســهیلات 
به خود جوانان برای ســاخت مسکن در 
راستای تسهیل ازدواج دستورات ویژه ای 
صادر کرد. بــه گزارش ایســنا، آیت الله 
سید ابراهیم رئیســی صبح دیروز جمعه 
در جشــن وصال )آیین گرامی داشــت 
هفته ازدواج( در تــالار وحدت با تبریک 
حلول مــاه ذی الحجه و ســالروز ازدواج 
امیرالمومنین حضرت علی )ع( و حضرت 
صدیقــه طاهره )س( ازدواج و تشــکیل 
خانواده را امری الهی و ضامن بقای انسان 
دانســت.رئیس جمهور گفت: تناســب 
شــخصیتی زوجین و هم کُفــو بودن از 
مسائل و عناصر اصلی در همدلی و پیوند 
زوجین است.رئیسی با قدردانی از خیرین 
حوزه ازدواج گفت: از مهم ترین معروفات، 
تلاش برای ازدواج جوانان اســت و کسی 
که واســطه این کار خیر شــود از برکات 
آن در زندگی بهره می برد.رئیس جمهور 
همچنین از کسانی که برای حل اختلاف 
زوجین در جهت تحکیم خانواده ها تلاش 
می کنند نیز قدردانی کرد و گفت: اختلاف 
در زندگی بعضاً پیــش می آید اما راه حل 
آن مراجعه بــه مراکز مشــاوره و حکم 
قضایی نیست. رئیســی افزود: هیچ کس 
برای حل اختلافات خانوادگی توانمندتر 
از خودِ زوجین نیســت کــه می توانند با 
سخن گفتن و مفاهمه مشکل را حل کنند 
اما اگر خودشان نتوانستند مصالحه کنند 
بهترین راهکار حکمیت و ریش سفیدی 
بزرگان اســت.رئیس جمهور با تاکید بر 
ازدواج آسان به مسأله مهریه ها نیز اشاره 
کرد و گفت: ازدواج معامله نیست و مهریه 
نمی توانــد ضامن خوشــبختی زوجین 
باشد، بلکه آنچه سبب استحکام خانواده 
می شــود مودت و همدلی است.رئیسی 
مودت را عشــق  ورزیــدن و پیوند دل ها 
تعبیر کرد و گفت: خداوند متعال در قرآن 
می فرماید ما شما را از نفس خودتان زوج 
قرار دادیم و مودّت را در دل های انســان 

نهادیم.

نی  دا با ن و آ ن گفت: عمرا ز جمعه تهرا خطیب نما
کشور از اهداف کلیدی نظام اسلامی است.

لمسلمین  ا و  الاسلام  حجت   ، یسنا ا رش  گزا به 
بوترابی فرد در خطبه های روز گذشته نماز جمعه  ا
تهران گفت: آقای زاکانی اعلام کردند که در دستور 
کار شهرداری تهران  در ۵ سال آینده این است که  
1۴۳ ایستگاه مترو به ۳۲۵ ایستگاه ارتقا می یابد، 
ئه خدمت به  ا ر یعنی یک تحول در زیر ساخت و ا
یران که از این کلان شهر استفاده می کنند؛  مردم ا
ز اهداف کلیدی نظام  لذا  عمران و آبادانی کشور ا

اسلامی است.
وی افزود: آراستگی مدیران ارشد و میانی در نظام 
یل اخلاقی مهم ترین و  رزش ها و فضا اسلامی به ا
م سیاسی  محوری ترین اصل در ساخت یک نظا
کارآمد و مقتدر و در طراز است؛  لذا با نگاه به این 
اصل محوری مهم ترین مسئولیت  مدیران در نظام 
ر  ا و وظیفه شناسی و حرکت در مدا اسلامی، تقو

فرامین الهی است.
بی فرد تصریح کرد: دفاع مقدس، ثمره قیام  بوترا ا
یثارگران و ملت عزیز  ، جانبازان، آزادگان ، ا شهدا
ز اسلام بود که به پیروزی بزرگ ختم  برای دفاع ا

شد.
د:  دا مه  دا ا ن  تهرا ز جمعه  نما ین هفته  ا خطیب 
سته به تقوا می شویم به همان  ا ر نی که آ ا به میز
ه رسیدن  ا ن به خدا نزدیک می شویم. تنها ر میزا
ینکه می بینید  لح است. ا به عزت و قدرت عمل صا
غربی  منطقه جنوب  در  نظامی  توی  نا به  بعضی 
ین  ره می کنند برای آن است که شاهد ا شا آسیا ا
ین حرکت  مت اسلام هستند. ا فزون ا ا قدرت روز
اقتدارآفرین در دنیای اسلام منطقه خاورمیانه را از 

مدار اراده امریکا خارج کرده است و در مدار اراده 
ملت های مسلمان و معتقد و دل باخته به قرآن قرار 

داده است.
 این اراده مردم یمن و فلسطین و قهرمانان لبنان و 
سوریه و عراق است که مسیر اراده امت اسلامی را 
. ناتوی مزدوران آمریکا  مریکا تعریف می کنند نه ا
ثر  ز کمترین ا فرین ا آ ر قتدا ین حرکت ا بر ا ا در بر
بی بهره است. امروز پیروز نبرد رژیم سعودی است 

یا قهرمانان یمن؟ 
وی با اشاره به روز قوه قضاییه و با نگاه به اهمیت 
 . . ر و عدالت و . قتدا این دستگاه در خلق قدرت و ا
گفت: نظام سازی و شکل گیری یک نظام سیاسی و 
ز راهی برای  نی بدون نظام سیاسی در طرا حکمرا
توسعه انسانی و تعالی جوامع بشری گشوده نخواهد 
شد لذا همه انبیاء در اندیشه نظام سازی و حکمرانی 

بودند.
مد و  رآ لهی، کا م سیاسی ا ساسی ترین رکن نظا  ا
یسته  لح و شا نسان های صا ر گرفتن ا ا ، قر مقتدر
لت فردی  در رده های کلیدی مدیریت است. عدا
گر مدیر  لت اجتماعی است و ا مقدمه ای برای عدا
لت قدم  ند در مسیر بسط عدا عادل نباشد نمی توا

بردارد.
نی و  ا ز حکمر ینکه هدف ا بی فرد با بیان ا ا بوتر ا
لت ورزی  فزود: عدا لت است، ا قضاوت بسط عدا
یک تکلیف قطعی الهی است و همه ما بدون استثنا 
موظفیم برای آراستگی خود به عدالت قدم برداریم 
و دیگر اینکه از تمام ظرفیت خود برای بسط عدالت 
مر به معروف  ین معنای ا در جامعه تلاش کنیم و ا
ین  معه اسلامی به ا گر جا ز منکر است. ا و نهی ا
سته شود شاهد یک تحول عظیم در  ا ر خصیصه آ

ید  . با هیم بود دنیای اسلام و کشور اسلامی خوا
سته به حق شویم. شناخت  را ا بشناسیم تا آ حق ر
حق یعنی شناخت وظیفه در همه سطوح فردی 
ر  . که بسیا . قتصادی و فرهنگی و . جتماعی و ا و ا
نند در مسیر بسط  ا یی می تو نسان ها مهم است. ا
لت  ا بشناسند. عدا ند که حق ر ر ا لت قدم برد عدا
میوه شیرین اجرای حق است و حق برآمده از نظام 
هستی است. نظام اسلامی و مدیر اسلامی باید این 
حقوق را بشناسد. باید در مسیر احقاق این حقوق 

قدم برداشت.
م  حترا ز مهم ترین حقوق ا : یکی ا کید کرد وی تا
م لازم را قائل  به مردم است. ما برای مردم احترا
نیستیم. مدیر و مسئول باید با ادب با مردم برخورد 

کند. 
ز همه توان برای خودسازی  وی تاکید کرد: باید ا
و تربیت خویش استفاده و سپس برای ساخت یک 
جامعه تلاش کرد.  رسالت نظام اسلامی فراهم آوردن 
سته به  ا ر نسان های آ یستگان و ا زمینه حضور شا
علم و عمل صالح در موقعیت ها و منصب های کلان 
ه  نی و حتی خرد است و مسئولیت دستگا و میا
ر خطیر است و بدون  ین عرصه بسیا یی در ا قضا
ر، رضایتمندی  قتدا دانش، قانون، قانون مداری و ا
ن که سطح  فتنی است. به هر میزا مردم دست نیا
دانش قضایی ارتقاء یابد که رهبر معظم انقلاب هم 
در بیانات اخیر به آن تاکید کردند، کارآمدی این 

دستگاه افزایش خواهد یافت.
 عمل بدون پشتوانه علمی و کارشناسی فساد زاست 
ء بخشید.  تقا ر ا ا ا ر نش و سطح تقو ید سطح دا و با
له مدیریت ریاست  مه یک سا نا ر ز کا وی با تشکر ا
ین گونه  نقلاب ا ییه گفت: رهبر هوشمند ا قوه قضا

لم و آشنا  تجلیل کردند که یک عنصر مومن و عا
.. بسیار نعمت با ارزشی است. ثمره  به حوزه قضا و .
این حضور و تلاش نگاه معطوف به اصلاح رویه ها و 
تحول است. با آنکه قدم های اصولی برداشته شده، 
اما رهبری مهم ترین دغدغه و اصل را تحقق و اجرای 

سند تحول مترقی دستگاه قضایی ذکر کردند. 
ما از ریاست قوه قضاییه می خواهیم با الهام از کلام 
رهبری که فرمودند این تحول در سایه کادرسازی 
و  شخصیت سازی تحقق می یابد؛ یک کادر مقتدر 
و عالم و هوشمند و آشنا با تاروپود این دستگاه مهم 

را در این بخش قرار دهند.
ابوترابی فرد افزود: مبارزه با فساد در درون و برون 
رهای  ه با ساختا رز یی مهم است. مبا ه قضا دستگا
فسادزا بسیار مهم است که  مقام معظم رهبری هم 
به آن اشاره کردند. رصد دستگاه ها و ساختارهای 
فسادزا در همه حوزه ها نکته مهمی است. خدمت 
رهای  ر محترم می گویم که  رصد ساختا شهردا

فسادزا در این دستگاه مدیریت شهری مهم است.

ه ها برای  ز مهم ترین را ینکه یکی ا وی با تاکید بر ا
ستگی به دولت  را رها آ ین ساختا ز بین بردن ا ا
نیکی در  لکترو ز سیستم ا ده ا ستفا لکترونیک و ا ا
نین  لی ترین سطح ممکن است، گفت: تنقیح قوا عا
مات برای اصلاح روند قضاوت و  قدا ز مهم ترین ا ا
زمند تنقیح  مدیریت در کشور است. ما سخت نیا

قوانین و مقررات هستیم.
مه   هم چنین بودجه ریزی بر مبنای عملکرد و برنا
م  نظا کند  همت  یی  قضا ه  دستگا و  است  مهم 
مه تدوین  نا ساس عملکرد و بر ا برا بودجه ریزی ر
کند که بدون تردید موجب ارتقای بهره وری و حذف 
نین و  ا هزینه های غیرضروری می شود. اصلاح قو
ین  یش قدرت ا فزا نین نقش مهمی در ا ا تنقیح قو
رم شاهد تصویرسازی  ا میدو هد داشت. ا نهاد خوا
ز دستگاه قضایی باشیم. تصویر  اجتماعی شایسته ا
جهه با موضوعات مختلف  نه در نحوه موا ا مقتدر
ئل موجب  معه و رسیدگی های عادلانه به مسا جا

افزایش اقتدار دستگاه قضایی خواهد شد.

خطیب نماز جمعه این هفته تهران :

عمرانوآبادانیکشور
ازاهدافکلیدینظاماسلامیاست

نماینده چین در سازمان ملل ضمن تاکید بر اهمیت توافق هسته ای برای 
حفظ صلح و ثبات منطقه ای و بین المللی، آمریکا را مسئول اصلی »بحران 
هسته ای ایران« دانست و خواستار تلاش بیشتر طرفین مذاکرات برجامی 
برای حفظ نتایج فعلی مذاکرات، رسیدن به راهکاری سیاسی و پرهیز از 
استانداردهای دوگانه جهت حل و فصل مسئله هسته ای ایران شد. به گزارش 
ایسنا، ژانگ جون، نماینده چین در سازمان ملل با قرائت بیانیه ای درباره 
»مسئله هسته ای ایران« در شورای امنیت سازمان ملل که متن آن در وبگاه 
هیئت نمایندگی دائم چین در سازمان ملل منتشر شده است، با تاکید بر 
اهمیت توافق هسته ای، گفت: برجام]توافق هسته ای[ که حاصل کار و تلاش 
ده ساله است، پیروزی بزرگی در دیپلماسی چندجانبه بود که دارای تاییدیه 
قانونی با قطعنامه های شورای امنیت سازمان ملل است. این توافق یکی از 
ارکان مهم مقررات بین المللی منع اشاعه تسلیحات اتمی، صلح و ثبات در 
خاورمیانه و رویدادی موفقیت آمیز در زمینه حل و فصل مسائل منطقه ای 
پر بحث از طریق گفتمان و مذاکره است. جون افزود: از سال گذشته تاکنون، 
پیش رفت مثبتی در زمینه مذاکرات برای ازسرگیری پایبندی به برجام 
صورت گرفته است. مذاکرات الان در مرحله نهایی قرار دارد. ما از آغاز 
دوباره مذاکرات غیر مستقیم میان ایران و آمریکا در قطر استقبال می کنیم. 
همچنین امیدواریم تمامی طرفین دخیل در مذاکرات با احساس فوریت 
بیشتری و بدون تاخیر، بر سر مسائل باقی مانده به توافق برسند تا هرگونه 
مانعی را که سر راه احیای کامل توافق و اطمینان یابی از اجرای موثر آن 
وجود دارد، از بین ببرند.او با تاکید بر اهمیت آینده توافق هسته ای برای 
مقررات بین المللی منع اشاعه تسلیحات هسته ای، ثبات منطقه ای و صلح و 
ثبات بین المللی، گفت که چین برای نگه داشتن مذاکرات برجامی در مسیر 
درست با چشم انداز نتیجه ای مثبت و بهنگام، چند نکته را مطرح می کند. 
در اولین نکته ای که در این بیانیه مطرح شده، بر پیروی از هدف رسیدن 
به »راهکاری سیاسی« تاکید شده است.نماینده چین تاکید کرد، »هیچ 
جایگزین بهتری برای این توافق وجود ندارد، همان طور که گفتمان و رایزنی 
تنها راه رو به جلو در زمینه حل و فصل بحران هسته ای ایران است.«نماینده 
چین در سازمان ملل همچنین در اولین نکته ای که تشریح کرده، متذکر 
شد: تمامی طرفین باید در یک مسیر پیش بروند، مسیری را که به راهکاری 
سیاسی و دیپلماتیک منتهی می شود در پیش بگیرند و باهم برای کمک به 
روند مذاکرات و تسهیل آن، نشان دادن عقلانیت و اراده سیاسی همکاری 
کنند و بر سر مسائل باقی مانده به توافق برسند.در دومین نکته ای که در 
بیانیه چین در شورای امنیت مطرح شده، آمده است: دولت قبلی آمریکا با 
بی توجهی به اهداف جامعه بین المللی، به طور یک جانبه از برجام خارج شد 
و کارزار فشار حداکثری را علیه ایران اعمال کرد. باید اقرار کرد که این دلیل 
اصلی بحران هسته ای فعلی ایران است. آمریکا به عنوان تنها مسئول بحران 
در پرونده هسته ای ایران، باید مسئولیت های خود را بپذیرد، یک بار برای 
همیشه اشتباهش را جبران کند و در اسرع وقت تصمیمی سیاسی اتخاد 
کند و اقدامات ملموسی در راستای پاسخ مثبت و موثر به خواسته های 
منطقی ایران انجام دهد.«نماینده چین در سازمان ملل در این راستا افزود: 
آمریکا با وجود تکرار آمادگی اش برای بازگشت به پایبندی به توافق، تحریم ها 
علیه ایران و طرف های سوم را حتی در روند مذاکرات افزایش می دهد. این 

کار به وضوح، برای هرگونه پیشرفت مثبتی در مذاکرات زیان بار است. 

چین: آمریکا پاسخ موثر به 
خواسته های منطقی ایران دهد

هشدار به سازمان هواپیمایی

عراقی ها را از آمدن به 
ایران منصرف می کنید

و  شـده  نجـام  ا مـات  قدا ا ن  تهـرا دادسـتان 
برنامه هـای ایـن مرجـع قضایـی در سـال 1۴۰۰ 

تـا بـه امـروز را تشـریح کـرد.
بـه گـزارش ایسـنا بـه نقـل از قـوه قضاییـه، علی 
صالحـی دربـاره حمایـت عملـی، مـادی و معنوی 
از افشـاگران فسـاد، بیان کـرد: در ایـن رابطه باید 
تعریـف اصطلاحـی افشـاء کننـده فسـاد از منظر 
حقـوق را بیـان کـرد، لـذا متناظر شـخصی اسـت 
کـه بـا اطلاعـات خـود از وقـوع تخلـف و یـا رانت 
مالـی و اقتصـادی توسـط افـراد یقـه سـفید را به 
نحـوی کـه متضمـن اطـلاع مسـئولان ذیربـط 

باشـد، افشـاء می کنـد.
فشـاکنندگان  ز ا فـزود: مسـئله حمایـت ا وی ا
فسـاد تـا حـدی دارای اهمیـت ویژه اسـت کـه با 
ارائه مشـاوره قوه قضاییـه و همـکاری نمایندگان 
ز آن هـا در  نونـی حمایـت ا مجلـس، طـرح قا
کمیسـیون قضایـی مطـرح و در حـال رسـیدگی 

سـت. ا
دادسـتان تهران تصریـح کـرد: دادسـتانی تهران 
در سـال های اخیر اهتمـام ویـژه ای در حمایت از 
ایـن افـراد داشـته و ایـن حمایت هـا ادامـه دارد، 
در دادسـرای تهـران و در اجـرای مـاده 11، 1۵ و 
1۷ قانون آیین دادرسـی کیفـری مصوب 1۳۹۲، 
سـاز و کاری طراحـی شـده اسـت کـه تمامـی 
گزارش هـای واصلـه کـه از وقوع یـک فسـاد خبر 
می دهنـد بـه نحـو دقیـق بررسـی و بـا همـکاری 

ضابطـان صحـت سـنجی شـود.
یـی  م قضا قـدا ولیـن ا مـر ا یـن ا فـزود: ا وی ا
دادسـتانی اسـت و در صـورت صحـت گـزارش، 
مراتـب بـه دادسـرای مربوطـه جهت رسـیدگی و 

طـی فرآینـد قضایـی ارجـاع می شـود.
صالحـی اظهـار کـرد: سـازوکارهای حمایتـی از 
افشـاکنندگان فسـاد نیـز خـود بـه دو قسـمت 
تقسـیم می شـود، در وهله اول مکانیزم و سازوکار 
حمایـت حقوقـی از آن هـا و معرفـی ایـن افـراد 
بـه دسـتگاه های اجرایـی و در ادامـه سـازوکار 

ز نامبـردگان اسـت. حمایت هـای حفاظتـی ا
سازوکار حمایت های حقوقی از 

افشاکنندگان فساد
دادسـتان تهـران بـا بیـان اینکه ایـن دادسـتانی، 
حمایـت حقوقـی از افشـاگران فسـاد و افـرادی 

کـه نسـبت بـه جامعـه خـود دغدغـه منـد عمـل 
می کننـد را وظیفـه خـود می دانـد، تاکیـد کـرد: 
بر ایـن اسـاس ایـن افـراد پـس از صحت سـنجی 
گـزارش اولیـه و در صورتی که اقدامـات حقوقی و 
قضایـی علیه آن هـا و در رابطه با افشـاگری فسـاد 
هـا صـورت گیـرد، بـه واحـد معاضـدت قضایـی 
دادسـراها معرفـی و از مشـاوره حقوقـی بهـره 
مند می شـوند. چـرا کـه نتیجـه ابتدایـی و بدیهی 
افشـای فسـاد و روبروی بـا ارکان قـدرت و ثروت، 
شـروع دشـمنی ها و احتمـالا اقدامـات کیفـری 

مفسـدان خواهـد بـود.
سازوکار حفاظتی از افشاکنندگان فساد

وی افـزود: توجه بـه اینکـه لازم اسـت تـا اهتمام 
در دادسـتانی تهـران منـوط بـه گزارش هـای 
بـا قیـد مشـخصات گـزارش دهنـده باشـد، بـه 
گزارشـی کـه فاقـد مشـخصات نگارنـده و تنظیم 
کننده باشـد نیـز در اجرای مـاده 1۷ قانـون آیین 
دادرسـی کیفـری ۹۲ رسـیدگی کـرده و همـه از 

یـک طریـق صحـت سـنجی خواهنـد شـد.
دادسـتان تهـران بـا بیـان اینکـه افـراد می توانند 
بـدون ذکـر نـام و مشـخصات خـود نسـبت بـه 
تنظیـم گزارش اقـدام کـرده و آن را به دادسـرای 
تهـران تقدیـم کننـد، تصریـح کـرد: در صورتـی 
که هویت افشـاء کننـدگان مشـخص باشـد و بیم 
خطـر نسـبت بـه جـان و عـرض و مالشـان از بین 
بـرود، بـا اسـتفاده از راهکار منـدرج در مـاده 1۷ 
آییـن نامـه اجرایـی حمایـت از شـهود و مطلعان 
و بـا همـکاری مرکـز حفاظـت و اطلاعـات قـوه 
قضاییـه تمـام تـلاش خـود را در جهـت محافظت 

از افشـا کننـدگان بـه کار خواهیـم بسـت.
وی گفـت: پیـش از ایـن مـاده ۲۹ قانـون ارتقای 
سـلامت اداری مصوب 1۳۹۰، نسـبت به تشـویق 
افشـاء کنندگان فسـاد تصریح داشـت، البته آن را 
منـوط بـه اثبـات در مراجـع صالـح کرده بـود که 
با گذشـت زمان اجـرای قانون موصـوف و در حال 
حاضر بـا فقـدان مقـرره در ایـن خصـوص مواجه 
هسـتیم، که خود لزوم تسـریع در روند بررسـی و 
تصویـب طـرح مذکـور در خانـه ملت را مشـخص 

و عیـان می سـازد.
تشریح اقدامات دادستانی تهران در 

خصوص بازدید از انبارهای گمرکات و 
سازمان اموال تملیکی

صالحـی در پاسـخ بـه سـوالی مبنـی بـر تشـریح 
جزییـات بازدیـد دادسـتانی تهـران از انبارهـای 
گمـرکات و سـازمان امـوال تملیکـی، بیـان کرد: 
معاونـت پیگیـری پرونده هـای خـاص دادسـرای 
عمومـی و انقـلاب تهران، عـلاوه بر پیگیـری روند 
پرونده هـای مهـم، خـاص، کثیرالشـاکی و مـوارد 
مربوط بـه سـتاد اقتصـاد مقاومتـی از هـر نظر در 
کلیه نواحـی و در صورت مـورد کلیه دادگسـتری 
اسـتان تهران به مـوارد دیگـری نظیر شـرکت در 
جلسـه ها ماننـد جلسـه هایی در خصـوص امـور 
مالیاتـی، تنظیـم بـازار، تامیـن مالی، تروریسـم و 
پولشـویی و بسـیاری از مـوارد دیگـر اقـدام کرده 
اسـت. دادسـتان تهـران تاکیـد: سـازمان جمـع 
آوری و فـروش امـوال تملیکـی، تکلیـف دارد تـا 
نسـبت به تملـک این امـوال متروکـه در گمرکات 
کشـور اقـدام کند؛ لـذا بـا عنایـت بـه بازدیدهای 
انجام شـده از انبارهـای عمومی سـازمان فوق در 
اسـتان تهران و بازدیـد از گمرکات اسـتان تهران، 
وضعیـت نابسـامانی در ایـن اماکن مشـاهده شـد 
کـه دادسـتانی تهـران در راسـتای سـاماندهی 
ایـن موضـوع از سـال های گذشـته برنامه هـای 
مهمـی را در دسـتور کار دارد کـه پیگیری هـای 
متعـددی در ایـن خصوص انجـام شـده و در حال 

انجـام اسـت.
صالحـی در پاسـخ بـه سـوالی دربـاره تسـریع در 
رسـیدگی و تعییـن تکلیـف وضعیـت خودروهای 
توقیـف یـا ضبـط شـده در خصـوص پرونده هـای 
مـواد مخـدر، گفـت: دسـتورات لازم در خصـوص 
تسـریع در رسـیدگی و تعییـن تکلیـف وضعیـت 
خودروهـای توقیف یـا ضبط شـده در پرونده های 
مواد مخدر صادر شـده اسـت که در سـال 1۴۰۰، 
کل وسـایل نقلیـه توقیـف شـده در پارکینـگ 
شـورای هماهنگـی 6۷6 دسـتگاه وسـیله نقلیـه 

اعـم از خـودرو و موتورسـیکلت بـوده اسـت.
تشریح اقدامات قضایی صورت گرفته در 

خصوص پرونده ترور شهید سلیمانی
دادسـتان تهـران در واکنـش بـه پیگیـری جـدی 
و مسـتمر حقوقـی تـرور شـهید قاسـم سـلیمانی 

در مجامـع داخلـی و بین المللـی، اظهـار کـرد: 
در خصـوص آخریـن اقدامـات صـورت گرفتـه در 
پرونـده تـرور سـردار شـهید قاسـم سـلیمانی و 
همراهـان ایشـان، اقدامـات مهمـی انجـام شـده 
اسـت که توضیـح برخی از آن به شـرح زیر اسـت:
1( اتهامـات وارده: معاونـت و مباشـرت در قتـل 
عمـدی، مطابـق بـا مـاده ۲۸1 قانـون مجـازات 
اسـلامی مصوب 1۳۹۲، اقدام تروریسـتی، مطابق 
بـا مـاده ۷ قانون اصـلاح قانـون مبـارزه بـا تامین 
مالـی تروریسـم، اقـدام علیـه امنیت ملـی داخلی 
و خارجـی کشـور، مطابـق بـا مـاده ۴۹۹ قانـون 

مجـازات اسـلامی بخـش تعزیـرات.
۲( تاکنون بیـش از ۸۰۰ مکاتبه و دسـتور قضایی 
خطـاب بـه ضابطـان قضایـی و مراجـع مختلـف 
حقوقـی و اداری، تهیـه و ارسـال شـده اسـت و 
بیش از یـک هـزار و ۷۰۰  صفحه از قـرار جلب به 
دادرسـی نـگارش شـده اسـت و کیفرخواسـت در 

شـرف تنظیم اسـت.
۳( 1۵۴ ردیـف از متهمـان آمـران، عامـلان و 
مباشـران کـه در طـرح ریـزی و اجـرای عملیـات 
تروریسـتی منجر به شـهادت سردار شـهید قاسم 
سـلیمانی و همراهـان ایشـان، نقـش داشـته اند 

ند. شناسـایی شـده ا
ز طریـق آدرس هـای موجـود  ۴( متهمـان ا
در خـارج از کشـور احضـار شـده و برایشـان 
)جلـب  قرمـز  عـلان  ا ر  صـدو درخواسـت 
ینترپـل شـده  ز ناحیـه پلیـس ا لملـل( ا بین ا

. سـت ا
۵( بـا توجـه بـه اینکـه بخش هایـی از عملیـات 
تروریسـتی از طریـق کشـورهای منطقـه هدایـت 
و مدیریـت یـا اجـرا شـده بـود، لـذا تاکنـون 11 
مورد معاضـدت قضایـی )نیابت( از طریـق مبادی 
دیپلماتیک به ۹ کشـور ارسال شـده و درخواست 

شـده تحقیـق از متهمـان نیـز انجام شـود.
6( همچنیـن کمیتـه مشـترک تحقیقـات بـا 
همـکاری دسـتگاه قضایی ایـران و عراق شـکل 
گرفتـه و تاکنـون ۳ دور مذاکـرات فـی مـا بیـن  
مقامـات عالی قضایـی در کشـور برگزار شـده و 
تبادل اسـناد و مـدارک صورت پذیرفته اسـت و 
اهتمـام جدی بـرای تعقیـب و محاکمـه عاملان 

جنایـت تروریسـتی در دو کشـور وجـود دارد.

تشریحاقداماتقضاییصورتگرفتهدرخصوصپرونده
ترورشهیدسلیمانیتوسطدادستانیتهران

رؤسای جمهور ایران و روســیه تاکنون چهار بار 
با یکدیگر گفت وگوی تلفنی داشــته اند. دو بار با 
هم ملاقات کــرده و یک بار هم بــه یکدیگر پیام 

داده اند.
به گزارش ایسنا، دولت سیزدهم اولویت سیاست 
خارجی خــود را افزایــش ارتباط با کشــورهای 
همســایه و منطقه اعــلام کرده اســت و در این 
مدت هم رئیس جمهــور ایران چندین ســفر به 
کشــورهای همسایه داشــته و رؤســای جمهور 

چندین کشور همسایه هم به تهران آمده اند.
در ایــن بیــن دولــت ایــران خواهــان ارتقای 
همکاری های تجاری و اقتصادی با مســکو است و 
کرملین هم از این ایده ایران استقبال کرده است. 
در همین راستا آیت الله ســید ابراهیم رئیسی دو 
بار با ولادیمیر پوتین دیدار کرده است. یک بار در 
مسکو و یک بار در عشق آباد ترکمنستان. این دو 
چهار بار هم با یکدیگر به صــورت تلفنی صحبت 
کرده و بر گســترش روابط دو کشــور، تهیه سند 

همکاری ۲۰ ســاله و همچنیــن درباره مذاکرات 
برجام و لزوم رفع تحریم های ایران گفتگو کردند. 
قرار است رئیس جمهور روســیه همچنین سفری 

به تهران داشته باشد.
پوتین ۲۹ خــرداد 1۴۰۰ در پیامی انتخاب آیت 
الله سید ابراهیم رئیســی به عنوان رئیس جمهور 
ایران را تبریــک گفت. او در این پیام نســبت به 
گسترش روابط دو کشور ابراز امیدواری کرد. در 
روز 1۵ تیر ماه هم کاظم جلالی ســفیر کشورمان 

در مسکو، پاسخ کتبی رئیس جمهور کشورمان به 
پیام تبریک پوتین را تحویل »آندره فورســنکو« 

دستیار ویژه رئیس جمهور روسیه داد.
در روز ۲۷ مرداد برای اولین بار روســای جمهور 
ایران و روســیه بــا یکدیگر گفت و گــوی تلفنی 
کردند. رئیــس جمهور ایران  در ایــن گفت وگو 
تاکید کرد که برای نهایی کردن ســریعتر ســند 
جامــع همکاری های ایران و روســیه اراده جدی 
داریم. پوتین نیز درباره تهیه این ســند همکاری 
اعلام کرد که »از ایــن ابتکار مثبت اســتقبال و 

حمایت می کنم.«
۲۳ شهریور یک بار دیگر روسای جمهور دو کشور 
به صورت تلفنی گفت و گو کردنــد. پوتین که به 
خاطر احتمال ابتلا به کرونا به قرنطینه رفته بود، 
خواســتار انجام هماهنگی برای دیدار دو رئیس 

جمهور در اولین فرصت شد.

۲۵ آبان سومین گفتگوی تلفنی دو رئیس جمهور 
انجام شد. روســای جمهور ایران و روسیه در این 
گفت وگو با اشــاره به مواضع و همگرایی مشترک 
دو کشــور در موضوعــات دوجانبــه، منطقه ای 
و بین المللــی بر لــزوم نهایی کردن ســند جامع 

همکاری بلندمدت تأکید کردند.
۲۹ دی ماه 1۴۰۰ اولین دیدار روســای جمهور 
دو کشور در مسکو انجام شد. رئیس جمهور ایران 
که به دعوت پوتین به مســکو رفتــه بود، در کاخ 

کرملین با رئیس جمهور روسیه دیدار کرد.
 رئیس جمهور کشورمان در این دیدار تاکید کرد 
که »ما هیچ محدودیتی برای گســترش و توسعه 
روابط با روســیه نداریم و خواهان برقراری روابط 
راهبردی با مسکو هستیم«. تنظیم سند همکاری 
راهبردی در کشــور در این دیدار نیز مورد تاکید 

روسای جمهور ایران و روسیه قرار گرفت.

به بهانه دومین دیدار رؤسای جمهور ایران و روسیه؛

گرمترشدندستدوستیتهران-مسکو
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روزنامه اقتصادی استان کرمان

الگوی جدید نظارتی از هفته آینده در بازار 
استان کرمان اعمال می شود

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان کرمان با اشاره به اینکه روزانه بازار کرمان رصد 
می شود، گفت: الگوی جدید نظارتی از هفته آینده بر بازار اعمال می شود.

به گزارش خبرگزاری تسنیم، ارسلان میری ظهردیروز در سخنرانی پیش از 
خطبه های نماز جمعه امروز شهر کرمان با تبریک سالروز ازدواج حضرت علی)ع(با 
حضرت فاطمه، اظهار داشت: امروز در جنگ تمام عیار اقتصادی با دشمن قرار داریم 

و در این عرصه نیازمند کمک و همراهی مردم هستیم.
وی با بیان اینکه اگر مردم همکاری نکنند مسئولین نمی توانند به موفقیت دست 
یابند و هر جا توفیق نصیب ما شده است، جایی بوده که مردم به صحنه آمده اند، 
یادآور شد: در دوران هشت ساله دفاع مقدس با بسیج همگانی مردم، دشمنی که 

ابرقدرت ها حمایتش می کردند شکست خورد.
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان کرمان با اشاره به اینکه امروز هم بازاریان و کسبه 
شریف ما در این عرصه نبرد اقتصادی در صحنه هستند، بیان کرد: در این شرایط تنها 
تعداد معدود و کمی به دنبال سودجویی هستند که مجازات برای این افراد است. وی 
با بیان اینکه از زمانی که دولت آیت الله رئیسی در صحنه وارد شده، عده ای به دنبال 
بر هم زدن نظم بازار و سودجویی هستند، افزود: خوشبختانه این افراد تا کنون موفق 

نشدند به اهداف خود برسند و با آنها برخورد شده است.
میری با اشاره به اینکه مقام معظم رهبری می فرمایند آینده روشن است، گفت: 
مردم به آینده امیدوار باشند و بدانند که از این شرایط با کمک و همراهی همه مردم 

عبور خواهیم کرد.
وی با بیان اینکه مسئولان استانی همه پای کار هستند، ادامه داد: از زمانی که در 
بحث یارانه ها تغییراتی ایجاد شده، هرکس که مراعات مردم را نکند و بخواهد به 
دنبال سودجویی باشد در هر صنفی با آنها برخورد خواهیم کرد، هر چند عده قلیلی 
هستند که در این شرایط با احتکار و سودجویی وجهه کسبه و بازاریان را خراب 

می کنند.

خبر

ارز دیچیتال

خبر

خبرخبر

خبر

اینفوگرافیک

دانشگاه علوم پزشکی کرمان در زمره ۳ دانشگاه برتر کشور در زمینه 
مدیریت بحران قرار گرفت. بنا به اعلام روابط عمومی دانشگاه 
علوم پزشکی کرمان، با اعلام نتایج ارزیابی 6۷ دانشگاه علوم پزشکی 
کشور در زمینه مدیریت بحران در  سال گذشته از سوی سازمان 
اورژانس کشور، دانشگاه علوم پزشکی کرمان در زمره ۳ دانشگاه برتر 

کشور در زمینه مدیریت بحران، ارزیابی و معرفی شد.
براساس نتایج ارزیابی وزارت بهداشت، دانشگاه های علوم پزشکی 
کرمان، ایران، مازندران، مشهد،گلستان، تبریز، زنجان، اراک، شیراز 
و قزوین به عنوان 1۰ دانشگاه برتر در زمینه مدیریت بحران معرفی 
شدند. ارزیابی دانشگاه ها در حوزه مدیریت خطر حوادث و بلایا، 
حاصل اطلاعات به دست آمده از بازدید های حضوری تیم ارزیاب 
سازمان و نتایج استخراج شده از تکمیل ابزار آمادگی مراکز مدیریت 

حوادث است

معاون امور صنایع اداره کل صنعت،  معدن و تجارت جنوب  کرمان گفت: پروانه 
بهره برداری اولین پایانه صادراتی جنوب شرق کشور در جیرفت صادر شد.

حسین سعیدی افزود: با توجه به تولیدات بخش کشاورزی و نیاز جنوب کرمان به 
وجود یک پایانه صادراتی برای صادر کردن محصولات کشاورزی، پروانه بهره برداری 

اولین پایانه صادراتی جنوب شرق کشور در جیرفت صادر شد.
او اظهارد اشت: این پایانه صادراتی در سال ۷۰ هزار تنُ انواع محصولات کشاورزی 

را بسته بندی و صادر خواهد کرد.
به گفته معاون امور صنایع اداره کل صنعت،  معدن و تجارت جنوب کرمان این پایانه 
صادراتی که اولین پایانه صادراتی در جنوب شرق کشور است، کمک شایانی به 
کشاورزان و صادرکنندگان خواهد کرد و باعث رونق کشاورزی منطقه خواهد شد.

او توضیح داد: این پایانه صادراتی با سرمایه گذاری حدود ۳ هزار میلیارد ریالی در 
زمینی به مساحت حدود ۵۰ هکتار و با مشارکت یکی از بانک های کشور احداث 

شده است.

دادستان عمومی و انقلاب شهرستان بم از بازداشت عاملان اصلی توزیع 
مشروبات الکلی در شرق استان کرمان که منجر به فوت و مسمومیت تعدادی 
از شهروندان شده بود خبر داد.  بهنام جعفری زاده در تشریح جزئیات این خبر 
بیان کرد: در پی کسب گزارشی مبنی بر مسمومیت ۷ نفر از شهروندان و همچنین 
فوت یک نفر از آن ها بر اثر مصرف مشروبات الکلی بلافاصله رسیدگی به موضوع در 
دستور کار دادستانی و پلیس قرار گرفت.  این مقام قضایی اعلام کرد:پس از انجام 
یک سری اقدامات پلیسی، شامگاه پنج شنبه محل اختفای دو نفر از عوامل اصلی 
ساخت و توزیع مشروبات الکلی توسط پلیس اطلاعات مورد شناسایی قرار گرفت
دادستان بم افزود:از محل اختفای متهمان بالغ بر یک هزار لیتر مشروبات الکلی 

دست ساز و مقادیری مشروبات الکلی خارجی و مواد مخدر کشف و ضبط شد.
او تاکید کرد:متهمین پس از تفهیم اتهام و صدور قرار  تامین متناسب بازداشت و 
تحقیقات تکمیلی در دادسرای عمومی وانقلاب شهرستان بم در حال انجام است.

علومپزشکیکرمان،رتبه۳کشور
درمدیریتبحرانراکسبکرد

پروانهبهرهبرداریاولینپایانهصادراتی
جنوبشرقکشورصادرشد

عاملانتوزیعمشروباتالکلی
درشرقاستانکرمانبازداشتشدند

عکس نوشت

ره کل  دا ا میراث فرهنگی  معاون 
و  میراث فرهنگی،گردشگری 
گفت:  استان کرمان  صنایع دستی 
»بازدید از موزه ها و اماکن تاریخی این 
استان به مناسبت سالروز ازدواج امام 
علی)ع( و حضرت فاطمه)س( از تاریخ 
1۰ تا 1۷ تیرماه جاری برای زوج های 

جوان رایگان است.«
مجتبی شفیعی اظهار کرد:»زوج های 
بتدای  ز ا نی که تاریخ عقدشان ا جوا
سال جاری تاکنون بوده نیز می توانند 
از خدمات هتل های استان کرمان با 

۲۰درصد تخفیف استفاده کنند.«
ره کل  دا ا میراث فرهنگی  معاون 
و  میراث فرهنگی،گردشگری 
فزود:  ا استان کرمان  صنایع دستی 
»همچنین زوج های جوان در این هفته 
برای بازدید از موزه ها و اماکن تاریخی 
کارت شناسایی معتبر به همراه داشته 
باشند و موزه های این استان از ساعت ۹ 

صبح تا 1۹ شب دایر هستند.«
او خاطرنشان کرد:»استان کرمان دارای 
۲۵ موزه مشارکتی، غیر مشارکتی و 
خصوصی است که در طول سال میزبان 

گردشگران و علاقه مندان هستند.«

این بانک از ابتدای سال 1۴۰1 تا پایان خرداد 
جمعا ۲۳۴ هزار و ۲۷۸ میلیارد ریال تسهیلات 

به 1۸6 هزار نفر از متقاضیان پرداخت کرده است.
بر اساس این گزارش، بیش از۸1 درصد تسهیلات 
بانک کشاورزی تا این مقطع در زیربخش های 
مختلف بخش کشاورزی پرداخت شده و الباقی 

نیز در بخش قرض الحسنه یا در حمایت از 
اشتغال آفرینی و بهبود کسب و کار و معیشت 

هموطنان بوده است.
این گزارش می افزاید: در مقطع یاد  شده، تسهیلات 
پرداختی بانک کشاورزی نسبت به سال گذشته 
بیش از ۹۸ هزار میلیارد ریال افزایش داشته است.

هدف  با  خدماتی  و  عمرانی  پروژه   ۴۴۷
محرومیت زدایی با حضور فرمانده سپاه ثارالله 
استان کرمان با اعتبار ۳۴۰ میلیارد ریال در 

شهرستان ریگان افتتاح شد.
فرمانده سپاه ثارالله استان در حاشیه افتتاح این 
طرح ها گفت:ساخت هفت واحد مسکونی مقاوم 
و تکمیل و مرمت 1۷۰ واحد برای محرومان از 

جمله این طرح هاست.
سردار حسین معروفی تصریح کرد: آسفالت محور 
روستایی به طول 1۲ کیلومتر در منطقه ده نظر 
شهدوست به منظور تردد آسان اهالی با همکاری 

سپاه استان انجام شد.
او افزود:همچنین امروز تاسیسات آب آشامیدنی 
۲۰ روستای ریگان بهره برداری و یک هزار خانوار 

از مزایای آن بهره مند خواهند شد.
فرمانده سپاه ثارالله استان ابراز کرد که احداث 
۲۴۰ چشمه سرویس بهداشتی از دیگر طرح های 

افتتاح شده به شمار می رود.
سردار معروفی تاکید کرد: راه اندازی پنج کارگاه 
قالی بافی و خیاطی در قالب تسهیلات محرومان 
از دیگر طرح هایی بود که در ریگان افتتاح شدند.

او بیان کرد: همچنین سه واحد آموزشی چهار 
و پنج کلاسه در ریگان افتتاح و ۲۵۰دانش آموز 

عشایری از مزایای آن ها برخوردار شدند. 
فرمانده سپاه ثارالله استان افزود: احداث سالن 
جمله  از  ۴۵۰متر مربع  زیر بنای  با  ورزشی 
طرح های ورزشی در ریگان بود که به افتتاح 

رسید.

نماینده مردم رفسنجان و انار در مجلس گفت: تغییر مدیریت در مجموعه مس یک 
آسیب است و تا با مدیری به توافق می رسیم آن را تغییر می دهند.

حجه الاسلام حسین جلالی در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه شهر انار 
با بیان  اینکه امروز به برکت امام و شهدا، جمهوری اسلامی ایران قدرت بزرگ دنیا 
است، اظهار داشت: نظم  جهانی بهم خورده و ایران توانسته با استقامت و پایداری 

آمریکا و اسرائیل را به انزوا بکشاند.
به گفته او ایران اسلامی در دنیا عزتمند شده و روسای صدها کشور در نوبت سفر به 
ایران هستند،و با محوریت نظام مقدس جمهوری اسلامی، نظم جدیدی در دنیا در 

حال شکل گیری است.
نماینده مردم رفسنجان و انار با بیان اینکه جنگ ایران و اسرائیل به نقطه پایانی رسیده 
و اسرائیل چاره ای جز نابودی در این نقطه ندارد،افزود: آمریکا و اروپا بدانند، اگر جنگ 
بد است برای آن ها نیز بد است و همیشه نباید کشورهای منطقه آواره شوند و مردم 

این منطقه بوی باروت را حس کنند.
جلالی تاکیدکرد: دولت رئیسی تنها دولتی است که از بانک  مرکزی استقراض نداشته 

است و مطمئن باشید به یاری خدا این مرحله را هم پشت سر خواهیم گذاشت.
او با اشاره به اینکه دولت سیزدهم ۳۰ هزار میلیارد تومان از بدهی های دولت قبل را 
هم پرداخت کرده که کار بزرگی است، تصریح کرد: فشار   اقتصادی وجود  دارد اما باید 
با اتحاد، همدلی و مقاومت این مرحله را هم پشت سر بگذاریم و در راه خدا استقامت 

داشته باشیم.
نماینده مردم رفسنجان و انار در مجلس شورای اسلامی با  بیان اینکه مس سرچشمه 
حق مردم رفسنجان و انار است، اضافه کرد: روزی که نماینده مردم این منطقه 
شدم،ادعا کردند که سرچشمه مال ما نیست و وقت زیادی صرف شده تا نیروهای 

مشغول در آنجا از بومی ها به کار گرفته شود.
او با اشاره به اینکه تغییر مدیریت در مجموعه مس یک آسیب است،بیان کرد:۷۰ 
درصد مس کشور در سرچشمه تولید می شود و حق مردم این منطقه است که هیئت 

رئیسه مس از بومی های این منطقه انتخاب شود.
جلالی با بیان اینکه آینده اقتصادی کشور روشن است و ما حتماً فاتح جنگ اقتصادی 
خواهیم بود، ادامه داد: آمریکا بداند با تحریم و فشار اقتصادی علیه ملت ایران به هیچ 

نتیجه ای نخواهد رسید و مانند همه توطئه های گذشته شکست خواهد خورد.

عطرورنگحنادرگذرمازاریهاییزد

یـزد- ایرنـا- واژه مـازاری بـه معنـی چـرخ و 
نـورد گرفتـه شـده و مازاری هـا در حقیقـت، 

کارخانه هـای آسـیاب هسـتند.
 مازاری هـا در یـزد عمدتـا مراکز "حناسـابی" 
بـوده و خاص تریـن نـوع ایـن کارخانه هـای 
کوچک در محلـه ای با همیـن نام در شـهر یزد 
شـکل گرفته، سـنگی که حنا را با آن می سایند 
نـوع خاصـی از سـنگ اسـت کـه از کوه هـای 

شهرسـتان مهریز تهیه شـد.

بازدید از موزه های استان 
کرمان برای زوج های جوان 

رایگان است

رشد ۷2 درصدی تسهیلات پرداختی بانک کشاورزی نسبت به 
مدت مشابه در سال گذشته

۴۴۷ پروژه عمرانی-خدماتی به همت سپاه 
در ریگان افتتاح شد

انتخاب هیئت رئیسه مس سرچشمه
  از بومی های  منطقه 

خبر

نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه کرمان با اشاره به 
اینکه حقوق بشر آمریکایی مبتنی بر اصل خودبزرگ بینی، 
فرعونی فکرکردن و فخرفروشی است گفت:محصول این 
رویکرد، نگاه شدید نژادپرستی است. حجه الاسلام حسن 
علیدادی سلیمانی در خطبه های نماز جمعه این هفته 
شهر کرمان با بیان اینکه در حقوق بشر آمریکایی؛حقوق بشر و 
بشریت مطرح نیست افزود: از روز تشکیل ایالت متحده آمریکا 
تا امروز آنچه در ادعا حقوق بشر می نامند مبتنی بر اصول 
و ارکانی برای خلق جنایات متعدد و ایجاد فاجعه در دنیا 
کافی است. او تصریح کرد: محصول این رویکرد، نگاه شدید 
نژادپرستی است همان گونه که از وضعیت رنگین پوستان 
در آمریکا دیده می شود چگونه با آن ها برخورد و سال ها 
اعلام می کنند ما جامعه انسانی حساب شده داریم که باید 
در این زمینه رفتار پلیس و حقوق شهروندی را در رابطه با 
رنگین پوستان آمریکا مطالعه کنید. نماینده ولی فقیه در 

استان کرمان با بیان اینکه نتیجه دیگر این تفکر کدخدا 
محوری است و آمریکا خود را کدخدای جهان می داند و 
هیچ کشور و قدرتی را به رسمیت نمی شناسند بیان کرد: 
محصول دیگر این اصل،عبارت از تک صدایی است که له 
یا علیه آنان است. او اصل دوم حقوق بشر را هوی پرستی 
و لذت گرایی عنوان  و افزود: توجه به هوی و هوس که حد 
و مرزی نمی شناسند محصول این تفکر خیانت است. او 
ادامه داد: با هر کس دست دوستی دادند و تاریخ مصرف او 
تمام شد به او خیانت می کند؛ آمریکا در همه امور کشورها 
دخالت می کند و محصول تفکر هوی پرستی این است 
هرجور دلش می خواهد به لذت های خود برسد. امام جمعه 
کرمان توضیح داد: رکن دیگر،این حقوق بشر آمریکایی 
منفعت طلبی است و به هر چیزی با منفعت طلبی خود 
توجه می کنند و تبدیل به یک کشور استعمارگر می شود 
که برای دیگران حق و حقوق قائل نیست. او گفت: آمریکا در 

قانون های اساسی کشورهای دنیا دخالت کرد و نتیجه این 
تفکر منفعت طلبی تاراج و به غارت بردن ذخایر کشورها و 
ملت ها بود. او اضافه کرد: این نگاه مبتنی بر ظلم گرایی به همه 
توده های مردم و اقشار است لذا قتل،شکنجه، آدم کُشی، 
گسترش سلاح های مخرب و قتل انسان و ترور، محصول این 
تفکر است. او خاطرنشان کرد:حدود 16 تا 1۷ هزار نفر را بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی در کشور ما ترور کردند و چقدر رنگین 
پوست جان باخت تا آمریکا شکل گرفت. حجت الاسلام 
علیدادی سلیمانی به نکات برجسته و مهم رهنمودهای 
مقام معظم رهبری به دستگاه قضایی کشور اشاره و تصریح کرد: 
یک نکته توجه و امید به سنت های الهی است؛ نفع سنت های 
الهی زمانی متوجه شما می شود که تلاش گر باشید، ایستادگی 
کنید و از دشمن نترسید. امام جمعه کرمان بیان داشت: اصل 
دیگر، مبارزه با فساد است که در همه رده ها باید با آن مبارزه 
کرد و در رأس این مبارزه مسئولان اجرایی و قضایی کشور و 
ایجاد گفتمان فضای فرهنگی و مسئولان فرهنگی هستند و 
همه باید دست به دست هم دهند و عدالت را در جامعه به 

معنی واقعی کلمه تحقق بخشند.

امام جمعه کرمان:
حقوق بشر آمریکایی مبتنی بر اصل خودبزرگ بینی است

عنوان کتاب: مومو
نویسنده: میشائیل انده 
مترجم: کتایون سلطانی

انتشارات: افق 
کتاب »مومو« داستانی است تخیلی و جذاب و لذت بخش که هیچ 
وقت کهنه نمی شود و همیشه و هرجا و برای هر گروه سنی از کودکان 

تا بزرگسالان می توانند آن را بخوانند و لذت ببرند و بیاندیشند.
کتاب »مومو« داستانی درباره زمان است. وقتی که عالیجنابان زمان به 
سراغ مردم شهر می روند و توضیح می دهند که عمرشان را به کارهای 
بیهوده می گذرانند و بهتر است زمان شان را پس انداز کنند، در حالی 
که مردم را فریب می دهند و قرار نیست زمان پس انداز شود و به مردم 
برگردد. کم کم مردم دچار سرعت سرسام آوری می شوند تا زمان را 

ذخیره کنند که بتوانند در آینده استفاده کنند.

فراخوان رقابت بین المللی 
 A’DESIGNطراحی

AWARDS 2۰23 منتشر شد.
مهلت:۹ اسفند 1۴۰1

برجسته ترین  از  یکی   »A’ DESIGN »طراحی  مسابقه 
است.  طراحی  زمینه  در  سالیانه  بین المللی  رقابت های 
در  خلاقانه  طراحی  آثار  بهترین  شناسایی  و  ترویج  برای 
سراسر جهان، تاسیس شده است. سالانه پروژه هایی که در 
می باشند،  متمرکز  خلاقیت  و  طراحی  تکنولوژی،  نوآوری، 
کاندید جایزه A’ DESIGN می شوند.این مسابقه شامل 
معرفی  منظور  به  خلاقانه  فعالیت های  از  گسترده ای  طیف 

کارآمدترین طراحان دنیا در زمینه های گوناگون است.
لینک ها و دانلود ها:

وبسایت رقابت بین المللی طراحی
A’ DESIGN AWARDS 

https://competition.adesignaward.
/com

کتاب

فراخوان 


